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businessstoriesbusinessstories

Εξωδικαστικός

∆ιαγραφή οφειλών
µέχρι και 60% 
και για δάνεια 
σε ελβετικό φράγκο

Αστικές συγκοινωνίες

Ερχονται τα πρώτα 
550 υπερσύγχρονα 
λεωφορεία

Ρεκόρ στις µεταβιβάσεις ακινήτων - 60.000 µέσα στο πρώτο δίµηνο του 2024

Την τελική ρύθµιση της 
κυβέρνησης για αγοραπω-
λησίες ακινήτων µε σκοπό 
την απόκτηση Golden Visa 
στη χώρα µας φέρνει στο 
φως το «business stories».
Με νοµοθετική διάταξη που 
ετοιµάζει και αναµένεται να 
καταθέσει µέσα στην εβδο-

µάδα ο υπουργός Εθνικής 
Οικονοµίας και Οικονοµικών 
Κωστής Χατζηδάκης, αυ-
στηροποιείται σηµαντικά το 
καθεστώς χορήγησης Χρυσής 
Βίζας για τους ενδιαφερό-
µενους επενδυτές. Πλέον, 
για να πάρουν το «χρυσό 
διαβατήριο», οι επενδυτές 

θα πρέπει να αγοράσουν 
αντί 800.000 ευρώ ή 400.000 
ευρώ (ανάλογα µε την πε-
ριοχή) ένα ακίνητο που θα 
έχει οπωσδήποτε επιφάνεια 
120 τ.µ. ή µεγαλύτερο. Με 
βάση τα τελευταία στοιχεία, 
τα κεφάλαια που εισέρρευ-
σαν στη χώρα από το εξω-

τερικό µέσω της Χρυσής 
Βίζας προσέγγισαν τα 4,4 
δισ. ευρώ, οι υποβληθείσες 
αιτήσεις φτάνουν στις 14.875, 
ενώ έχουν εγκριθεί 7.387. 
Πρώτοι στην κατάταξη για 
την αγορά ακινήτων µέσω 
της Golden Visa είναι οι Κι-
νέζοι

Με αγορές ακινήτων πάνω από 120 τ.µ. στις Περιφέρειες Αττικής 
και Θεσσαλονίκης, σε Μύκονο, Σαντορίνη και σε νησιά µε πληθυσµό πάνω 
από 3.000 κατοίκους - Στα 400.00 το όριο στην υπόλοιπη Ελλάδα

ΣΤIΣ €800.000 ΑΤΤΙΚΗ, 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 
ΚΑΙ ΜΕΓΑΛΑ ΝΗΣΙΑ

> 3

> 2

> 20-21 > 5

Ξεπερνούν πλέον τα 10 δισ. ευρώ ■ Τι φανερώνουν τα ποιοτικά στοιχεία έρευνας του ΣΕΒΕ ■ Τι λένε οι εξωστρεφείς επιχειρηµατίες 
> 7 - 9

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Πληρότητα πάνω από 
75% για τα τριήµερα 
του Μαρτίου

Μαρία Χάτζου- 
Dunford
LIFEBIT

Ο «χρυσός» 
των δεδοµένων 
που αλλάζει 
τον χώρο της υγείας
> 12-13

> 10-11

Στέργιος 
Λογοθετίδης
ORGANIC ELECTRONIC 
TECHNOLOGIES

Επανάσταση  
στις ΑΠΕ µε 
τα τυπωµένα 
φωτοβολταϊκά 
> 14-15ΠΡΟΣ ΝΕΑ ΕΠΙΠΕ∆Α-ΡΕΚΟΡ 

ΟΙ ΕΞΑΓΩΓΕΣ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Εξαγωγές 9.133 8.152 6.776 6.002 5.374 981 12%

Εισαγωγές 8.651 8.614 6.579 5.601 6.124 37 0,4%

Εµπορικό Ισοζύγιο 482 -462 197 401 -750 944 - 

2023 2022 2021 2020 2019 ∆ιαφορά
23/22

Ποσοστό 
διαφοράς
23/22

ΕΠΕΝ∆ΥΟΥΝ ΣΤΗΝ ΕΞΩΣΤΡΕΦΕΙΑ ΟΙ ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ

Ελληνικές εξαγωγές τροφίµων και ποτών, 2019-2023, σε εκατ. ευρώ

GOLDEN VISA 
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Ρεπορτάζ

ΡΕΚΟΡ ΣΤΙΣ 
ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 
ΑΚΙΝΗΤΩΝ
Ξεπερνούν τις 60.000 µέσα στο πρώτο δίµηνο του έτους - Ενισχυµένες 
οι συναλλαγές παρά την άνοδο των τιµών στην κτηµαταγορά

Ε
κρηξη στις µεταβιβάσεις ακινή-
των καταγράφεται το πρώτο 
δίµηνο του έτους, µε τις υποθέ-
σεις που έχουν υποβληθεί στο 
myPROPERTY της Ανεξάρτητης 
Αρχής ∆ηµοσίων Εσόδων (ΑΑ∆Ε) 

να ξεπερνούν τις 60.000 και τα φορολογικά 
έσοδα (στις περιπτώσεις που καταλογίστηκε 
φόρος) να προσεγγίζουν τα 90 εκατ. ευρώ. Η 
άνοδος των τιµών στην κτηµαταγορά όχι µόνο 
δεν έχει φρενάρει τις αγοροπωλησίες, αλλά, 
αντιθέτως, έχει ενισχύσει τις συναλλαγές, καθώς 
πολλοί θεωρούν ότι υπάρχει ακόµα δρόµος και 
γι’ αυτό µπορούν να κερδίσουν από την αγορά 
ενός ακινήτου. Κάποιοι άλλοι θεωρούν καλή τη 
συγκυρία για να µεταβιβάσουν το ακίνητό τους 
στα παιδιά τους. Βλέπουν πως µαζί µε τις τιµές 
στην αγορά αυξάνονται και τα ενοίκια, κάτι που 
σηµαίνει ότι τα παιδιά θα έχουν ένα σηµαντικό 
εισόδηµα. 

Σε όλα αυτά έρχεται και η λειτουργία του 
ψηφιακού φακέλου ακινήτων που βοηθά τους 
συµβολαιογράφους να τρέχουν χιλιάδες υπο-
θέσεις καθηµερινά στα γραφεία τους µε ευκο-
λότερες διαδικασίες, αφού αντλούνται άµεσα 
ηλεκτρονικά πολλά από τα απαραίτητα έγγρα-
φα. Βέβαια, µέσα στο πρώτο δίµηνο του έτους 
ολοκληρώθηκαν και πολλές από τις µεταβιβάσεις 
που είχαν ξεκινήσει πέρυσι αλλά πάγωσαν λόγω 
της αποχής των συµβολαιογράφων, όµως το 
καινούριο στοιχείο που παρατηρείται αυτή την 
περίοδο είναι η επιτάχυνση των διαδικασιών. 
Αγοραστές και πωλητές, γονείς και παιδιά έχουν 
πάρει µεγάλες ανάσες από τα παλιά προβλή-
µατα στη διαδικασία των µεταβιβάσεων, γονικών 
παροχών, κληρονοµιών κ.λπ. λόγω τόσο του 
Ψηφιακού Φακέλου Ακινήτων όσο και δύο 
σηµαντικών πρωτοβουλιών που καταργούν 
χρονοβόρες διαδικασίες: την αυτόµατη συµπλή-
ρωση-υποβολή του εντύπου Ε9 για όλες τις 
µεταβιβάσεις ακινήτων και την κατάργηση της 
βεβαίωσης οφειλής ΤΑΠ από τους δήµους. Ει-
δικότερα:

Ψηφιακός Φάκελος Ακινήτου: Πλέον όλες 
οι µεταβιβάσεις ακινήτων διεκπεραιώνονται 
µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας. Οσοι 
πολίτες και συµβολαιογράφοι χρησιµοποιούν 
τον φάκελο µεταβίβασης µέσω του https://
akinita.gov.gr λαµβάνουν µεταγραφή ή δικαιο-
λογηµένη απόρριψη. Με βάση το νέο πλαίσιο, 
η συλλογή των εγγράφων πραγµατοποιείται 
από τον συµβολαιογράφο που συντάσσει το 
συµβόλαιο µεταβίβασης ακινήτου, έπειτα από 
εξουσιοδότηση των συµβαλλόµενων. Αξίζει να 
σηµειωθεί ότι στη νέα ψηφιακή εφαρµογή 
εµπεριέχονται όλα τα απαραίτητα δικαιολογη-
τικά και έγγραφα ενός ακινήτου από όλους τους 
εµπλεκόµενους φορείς (ΑΑ∆Ε, Κτηµατολόγιο, 
Τεχνικό Επιµελητήριο, ΕΦΚΑ), τα οποία αντλεί 

ο συµβολαιογράφος και καταχωρίζονται στον 
φάκελο του ακινήτου που πρόκειται να µεταβι-
βαστεί. 

Κατάργηση ΤΑΠ: Με την κατάργηση της 
βεβαίωσης µη οφειλής ΤΑΠ, ο χρόνος για µια 
µεταβίβαση µπορεί να µειωθεί ακόµα και στο 
µισό, αφού οι πολίτες δεν χρειάζεται να µαζεύ-
ουν όλη την αναγκαία «χαρτούρα» για να πάρουν 
έγκριση από τους δήµους και να προχωρήσουν 
στο επόµενο στάδιο. Η βεβαίωση µη οφειλής 
ΤΑΠ από πονοκέφαλος για τον πολίτη έγινε 
«άγχος» για τις δηµόσιες και δηµοτικές υπηρε-
σίες. Με το που προχωράει µια µεταβίβαση, το 
Κτηµατολόγιο θα ενηµερώνει για την πράξη 
αυτή τον δήµο, που θα ελέγχει αν υπάρχει 
οφειλή ΤΑΠ. Εάν υπάρχει (που στις περισσότε-
ρες φορές δεν υπάρχει), τότε θα βεβαιώνεται 
το χρέος και θα εισπράττεται µέσω της Εφορίας 
και του Taxisnet.

Αυτόµατο Ε9: Το έντυπο Ε9 υποβάλλεται 
ψηφιακά και οι φορολογούµενοι απλώς λαµβά-
νουν ειδοποίηση µέσω e-mail, µε το οποίο 
ενηµερώνονται ότι η δήλωση Ε9 έχει υποβληθεί 
και µπορούν να την αναζητήσουν στην ψηφια-
κή πύλη myAADE. Τα βήµατα της αυτόµατης 
υποβολής Ε9 είναι τα εξής:

1/ Πριν από την ψηφιακή υποβολή της δή-
λωσης φόρου µεταβίβασης ακινήτων στο 

myPROPERTY είναι απαραίτητη η επικαιροποί-
ηση από τον πωλητή των στοιχείων του µετα-
βιβαζόµενου ακινήτου στο Περιουσιολόγιο της 
ΑΑ∆Ε. Την ίδια υποχρέωση έχει και ο αποκτών 
το ακίνητο, εφόσον έχει ήδη δικαίωµα επί του 
µεταβιβαζόµενου ακινήτου.

2/ Με την ανάρτηση του συµβολαίου από 
τον συµβολαιογράφο στο myPROPERTY 

δηµιουργείται αυτόµατα το Ε9 για κάθε συµ-
βαλλόµενο, µε τις µεταβολές της ακίνητης πε-
ριουσίας που αφορούν είτε τον πίνακα 1 είτε 
τον πίνακα 2 αυτής. 

3/ Οι φορολογούµενοι λαµβάνουν ηλεκτρο-
νική ειδοποίηση και email και ενηµερώ-

νονται για τη δηµιουργία του Ε9.

Τα έσοδα
Τα στοιχεία της ΑΑ∆Ε έδειξαν ότι πέρυσι πάνω 
από 400.000 δηλώσεις για µεταβιβάσεις ακινή-
των υποβλήθηκαν στην πλατφόρµα myPROPERTY, 
µε τους φόρους από αγοραπωλησίες, γονικές 
παροχές, δωρεές και κληρονοµιές ακινήτων να 
αγγίζουν τα 761 εκατ. ευρώ από 710,10 εκατ. 
ευρώ το 2022.  Για το 2024 ο Προϋπολογισµός 
προβλέπει ότι τα φορολογικά έσοδα από µετα-
βιβάσεις ακινήτων θα ξεπεράσουν τα 800 εκατ. 
ευρώ. Από τις αγοραπωλησίες προβλέπεται να 
εισπραχθούν φόροι που φτάνουν τα 570 εκατ. 
ευρώ, ενώ άλλα 235 εκατ. ευρώ υπολογίζεται 
ότι θα εισρεύσουν στα κρατικά ταµεία από 
γονικές παροχές, δωρεές και κληρονοµιές.

Από λαϊκισµό πάθαµε, 
αλλά µάλλον δεν µάθαµε

Ο 
λαϊκισµός, ανεξάρτητα από την κοµµατική 
του απόχρωση, είναι πάντα επικίνδυνος και 
πολύ περισσότερο για εκείνους που τον 
ενστερνίζονται παίρνοντας διαζύγιο από 
την απλή κοινή λογική. ∆ιαβάσαµε προχθές 
το πρόγραµµα του αρχηγού της αξιωµατικής 

αντιπολίτευσης για την οικονοµία και τρίβαµε τα µάτια µας. 
Παροχές, µειώσεις φόρων, καταργήσεις ΦΠΑ, αυξήσεις µισθών, 
συντάξεων και ό,τι µπορεί να βάλει ανθρώπου νους για να 
ζούµε όλοι όπως ο κ. Κασσελάκης, που έχει λύσει το οικονοµικό 
του πρόβληµα εφ’ όρου ζωής, κατά δήλωσή του.

Και ειλικρινά αναρωτιέµαι, όλοι αυτοί που κυβέρνησαν και 
κυβερνούν τη χώρα είναι τόσο αδαείς περί τα οικονοµικά που 
δεν σκέφτηκαν τόσα χρόνια αυτά που έµαθε µέσα σε λίγους 
µήνες ο νεόκοπος πολιτικός της Αριστεράς, για να προλάβου-
µε, βρε αδερφέ, να ζήσουµε κι εµείς λίγο στο Ελ Ντοράντο 
που ανακάλυψε ο Κασσελάκης.

Ενα πρόγραµµα που µπροστά του το πρόγραµµα Θεσσαλο-
νίκης του Τσίπρα (που όσο το είδατε εσείς, άλλο τόσο το είδαµε 
κι εµείς) µοιάζει τόσο µίζερο που δεν του ρίχνεις δεύτερη µατιά!

Κι όµως, αν και µπορεί να γελούν και τα µικρά παιδιά µε 
αυτές τις ανόητες µπαρούφες που λέγονται επειδή ποτέ δεν θα 
κληθεί να τις εφαρµόσει, είναι κάποιοι που τις πιστεύουν και τις 
επικροτούν, όπως για παράδειγµα ο κ. Πολάκης, ο οποίος «για 
πρώτη φορά άκουσε ένα τόσο ρεαλιστικό αριστερό πρόγραµµα»! 
Προφανώς ο τελευταίος δεν άκουσε ποτέ εδώ και δεκαετίες τα 
προγράµµατα του ΚΚΕ που είναι ακόµα πιο προωθηµένα γιατί 
απαιτούν τα κέρδη των επιχειρήσεων να µοιράζονται ακριβο-
δίκαια στους εργαζόµενους και οι επιχειρηµατίες να αναλαµ-
βάνουν τις ζηµιές κι ενδεχοµένως ένα µισθό απλού υπαλλήλου!

∆υστυχώς η πολιτική σκηνή της χώρας βρίθει από τέτοιες 
αερολογίες, οι οποίες όσο υιοθετούνται µόνο από µικρό κοινό 
ή από κάποιους στοιχειωδώς οικονοµικά αµόρφωτους, οι υπό-
λοιποι δείχνουµε συγκατάβαση και ανεκδοτολογούµε.

Οµως όταν διευρύνεται το κοινό και από αριστερά και από 
ακροδεξιά κι έρχονται πάλι στην επιφάνεια τα λεφτόδεντρα, 
τότε πρέπει να ανησυχούµε. Οταν κανείς από όλους αυτούς τους 
επικίνδυνους λαϊκιστές δεν µιλά για δουλειά, για παραγωγικό-
τητα, για δεξιότητες, για ανταγωνισµό, για στόχους, για ανάπτυ-
ξη συγκριτικών πλεονεκτηµάτων, για διαρκή αξιολόγηση, για 
bonus παραγωγής έργου, παρά µόνο για απαιτήσεις, τότε το 
πράγµα δεν πάει καλά.

∆είτε ένα παράδειγµα. Σήµερα στη χώρα η επίσηµη ανεργία 
κινείται περί το 10% ή σε αριθµούς 450.000-500.000 άτοµα.

Την ίδια ώρα, κατασκευαστικές εταιρείες, τουριστικές επι-
χειρήσεις, αγροτική παραγωγή, εστίαση κ.λπ. αντιµετωπίζουν 
σηµαντικότατο πρόβληµα λειτουργίας από την έλλειψη 250.000 
και πλέον υπαλλήλων και εργατών διαφόρων ειδικοτήτων.

Και προς τούτο πιέζουν την κυβέρνηση να συνάψει διακρα-
τικές συµφωνίες για να φέρουν αλλοδαπούς υπαλλήλους µε 
πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. Μήπως εκείνη 
η παλιά ρήση που έλεγε πως όταν έχεις ανάγκη καµία δουλειά 
δεν είναι ντροπή δεν ισχύει πια; Είµαστε πλέον όλοι γεννηµένοι 
για διευθυντές και προϊστάµενοι ή έχουµε βρει άλλους τρόπους 
επιβίωσης; Εκτός κι αν αυτοί οι άνεργοι θεωρούν ή και µπορεί 
να είναι overqualified, οπότε καλώς κάνουν και εµπιστεύονται 
τους λαϊκιστές πολιτικούς των δύο άκρων, γιατί είναι κι αυτό µια 
κάποια λύση, όπως έλεγε και ο Αλεξανδρινός.

Στα σοβαρά, όµως, από τη µακρά εµπειρία ζωής, έχω µάθει 
να µην εµπιστεύοµαι αυτούς που προτείνουν εύκολες και άκο-
πες λύσεις µόνο και µόνο για να αποκτήσουν ακροατήριο (αµ-
φιβόλου αντιλήψεως) και κυρίως επειδή το ξέρουν πως κανείς 
δεν θα τους καλέσει να το εφαρµόσουν. Κι αν παρ’ ελπίδα αυτός 
ο λαϊκισµός τους εµποτίσει µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας και 
τους αναθέσει τη διακυβέρνηση, δεν έχουν παρά να εφαρµόσουν 
το δοκιµασµένο manual Τσίπρα! Τότε που τρώγαµε µε χρυσά 
κουτάλια, αλλά, ως αχάριστοι, τον στείλαµε σπίτι µε την πρώτη 
ευκαιρία, και τώρα ψάχνουµε φθηνές αποµιµήσεις του!

Βασίλης 
Στεφανακίδης
vstefanakidis@protothema.gr

Του 
Στέλιου 
Κράλογλου
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Ρεπορτάζ

GOLDEN VISA 

ΣΤΙΣ €800.000 ΑΤΤΙΚΗ, 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ 
ΚΑΙ ΜΕΓΑΛΑ ΝΗΣΙΑ
Με αγορές ακινήτων πάνω από 120 τ.µ. στις Περιφέρειες Αττικής 
και Θεσσαλονίκης, σε Μύκονο, Σαντορίνη και σε νησιά µε πληθυσµό πάνω 
από 3.000 κατοίκους - Στα 400.000 το όριο στην υπόλοιπη Ελλάδα

Τ
ην τελική ρύθµιση της 
κυβέρνησης για αγορα-
πωλησίες ακινήτων µε 
σκοπό την απόκτηση 
Golden Visa στη χώρα 
µας φέρνει στο φως το 

«business stories». Με νοµοθετική 
διάταξη που ετοιµάζει και αναµένεται 
να καταθέσει µέσα στην εβδοµάδα ο 
υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και 
Οικονοµικών Κωστής Χατζηδάκης, 
αυστηροποιείται σηµαντικά το καθε-
στώς χορήγησης Χρυσής Βίζας για τους 
ενδιαφερόµενους επενδυτές. 

Μεγάλη ανατροπή επέρχεται όχι 
µόνο ως προς τα όρια αξίας των προς 
διάθεση ακινήτων, αλλά και σε ειδικές 
προβλέψεις για τα χαρακτηριστικά που 
θα πρέπει να συγκεντρώνουν τα ακί-
νητα που προσφέρονται (π.χ. επιφάνεια) 
στο πλαίσιο του προγράµµατος Golden 
Visa, δηλαδή την άδεια παραµονής και 
την ελεύθερη µετακίνηση στις χώρες 
Σένγκεν χωρίς περιορισµούς. 

Πλέον για να πάρουν το «χρυσό 
διαβατήριο» οι επενδυτές θα πρέπει 
να αγοράσουν µε 800.000 ή 400.000 
ευρώ (ανάλογα την περιοχή) ένα ακί-
νητο που θα πρέπει και να είναι επι-
φάνειας 120 τ.µ. ή µεγαλύτερο. Με 
αυτούς τους περιορισµούς όµως 
«αποδεσµεύονται» χιλιάδες ακίνητα 
που µπορούν να επιστρέψουν στην 
αγορά ή στο παραδοσιακό ενοίκιο.

Τα νέα δεδοµένα δεν επηρεάζουν 
απλώς όσους ενδιαφέρονται ή βρίσκο-
νται ένα βήµα πριν από την αγορά και 
πώληση ακινήτων, αλλά ολόκληρη την 
κτηµαταγορά στη χώρα µας. Ειδικά 
όµως τους κατοίκους περιοχών, δήµων 
ή νησιών, όπου οι τιµές των ακινήτων 
είχαν σηµειώσει το τελευταίο διάστη-
µα εκρηκτική άνοδο, λόγω της µαζικής 
«εισβολής» επενδυτών από το εξωτε-
ρικό, µε σκοπό την απόκτηση Golden 
Visa από την Ελλάδα.

Με το νέο καθεστώς, για να απο-
κτήσει κάποιος Golden Visa θα πρέπει 
να επενδύσει σε ένα ακίνητο µε επι-
φάνεια τουλάχιστον 120 τ.µ. Τι σηµαί-
νει αυτό; Οτι αποκλείονται από το 
πρόγραµµα γκαρσονιέρες και µικρά 
σπίτια που αγόραζαν και συνεχίζουν 
να αγοράζουν σωρηδόν Κινέζοι, Τούρ-

ανεβαίνει και όλη η Περιφέρεια της 
Θεσσαλονίκης, όµως επίσης η Θήρα, 
η Μύκονος και τα εξής νησιά: Ιθάκη, 
Κύθηρα, Σπέτσες, Πόρος, Σκόπελος, 
Μήλος, Σκιάθος, Κάρπαθος, Λέρος, 
Ικαρία, Τήνος, Ανδρος, Πάρος, Αίγινα, 
Θάσος, Κάλυµνος, Λήµνος, Νάξος, 
Σύρος, Λευκάδα, Κως, Σάµος, Κεφα-
λονιά, Σαλαµίνα, Ζάκυνθος, Χίος, Λέσβος, 
Κέρκυρα, Ρόδος και Εύβοια. 

Με 400.000 ευρώ
Επένδυση 400.000 ευρώ για αγορά 
ακινήτου στην υπόλοιπη Ελλάδα : Οσον 
αφορά τους υπόλοιπους δήµους της 
χώρας, το όριο θα αυξηθεί από 250.000 
ευρώ που βρίσκεται σήµερα σε 400.000 
ευρώ. Αξίζει να σηµειωθεί εδώ ότι η 
τελευταία αύξηση που έγινε στα όρια 
της Golden Visa ανάλογα µε την περι-
οχή (500.000 ευρώ και 250.000 ευρώ) 
έστρεψε µέρος των επενδυτών στην 
αναζήτηση ακινήτων σε διάφορες 
περιοχές σε όλη τη γεωγραφική έκτα-
ση της χώρας. Με τα νέα δεδοµένα, 
τα πράγµατα δυσκολεύουν και στη 
χαµηλότερη κλίµακα επένδυσης, µε-
γαλώνουν όµως οι πιθανότητες εύρε-
σης ακινήτου για αγορά ή ενοικίαση.

Ειδικά ακίνητα
Επένδυση 250.000 ευρώ για αγορά 
«ειδικών» ακίνητων σε όλη την Ελλάδα: 
Το σηµερινό χαµηλότατο όριο επέν-
δυσης των 250.000 ευρώ παραµένει 
για δύο µόνο περιπτώσεις, που ουσι-
αστικά «πριµοδοτούν» συγκεκριµένα 
ακίνητα, ανεξάρτητα από την περιοχή 
που βρίσκονται:

■ ∆ιατηρητέα ακίνητα που θα αποκα-
τασταθούν. 
■ Βιοµηχανικά ακίνητα που θα µετα-
σκευαστούν για να είναι κατοικήσιµα.

Οι ανακατασκευές θα πρέπει να 
γίνουν από τον επενδυτή και να πιστο-
ποιηθούν από το ∆ηµόσιο για να 
ενταχθεί το ακίνητο στο χαµηλότατο 
όριο αγοράς.

Με βάση τα τελευταία στοιχεία, τα 
κεφάλαια που εισέρρευσαν στη χώρα 
από το εξωτερικό µέσω της Χρυσής 
Βίζας προσέγγισαν τα 4,4 δισ. ευρώ, 
ενώ οι υποβληθείσες αιτήσεις φθάνουν 
τις 14.875, και έχουν εγκριθεί 7.387. 
Πρώτοι στην κατάταξη για την αγορά 
ακινήτων µέσω της Golden Visa είναι 
οι Κινέζοι, ενώ σηµαντική αύξηση 
καταγράφεται την τριετία 2021-2023 
από τις χώρες της Μέσης Ανατολής 
αλλά και από το Ηνωµένο Βασίλειο. 
Την πρώτη δεκάδα στο τέλος του 2023 
συνθέτουν οι εξής: Κίνα, Τουρκία, 
Λίβανος, Ιράν, Ηνωµένο Βασίλειο, 
Αίγυπτος, ΗΠΑ, Ισραήλ, Ρωσία και 
Ουκρανία. Εντύπωση, πάντως, δηµι-
ουργεί ότι µέχρι σήµερα έχουν χορη-
γηθεί περίπου 20.000 µόνιµες άδειες 
διαµονής επενδυτή, οι οποίες αφορούν 
αντίστοιχο αριθµό ακινήτων, εκ των 
οποίων µόνο ποσοστό 6% κάνει πραγ-
µατική χρήση του ακινήτου.

κοι και επενδυτές από τρίτες χώρες. 
Γιατί µπήκε αυτός ο περιορισµός; 
Προφανώς για να αποτρέψει πολλούς 
από το να αγοράζουν σπίτια µε στόχο 
να τα διαθέσουν µε βραχυχρόνια µί-
σθωση, χρήση που δεν θα απαγορεύ-
εται -τελικά- για τους επενδυτές της 
Golden Visa. Το θέµα βέβαια είναι 
ποιος θα ρίξει στα Airbnb ακίνητα 120 
τετραγωνικών και πάνω. 

H αξία τώρα της επένδυσης δια-
µορφώνεται ανάλογα µε την περιοχή 
και συγκεκριµένα:

Επένδυση 800.000 ευρώ για αγορά 
ακινήτου στην Περιφέρεια Αττικής, 
στην Περιφέρεια Θεσσαλονίκης, στη 
Μύκονο και τη Σαντορίνη και σε νησιά 
µε πληθυσµό πάνω από 3.000 κατοίκους: 
Με την αύξηση του ορίου σε περιφέ-
ρειες υψηλού επενδυτικού ενδιαφέ-
ροντος τα πράγµατα... ζορίζουν! Συ-
γκεκριµένα, η Χρυσή Βίζα θα απαιτεί 
αγορά ακινήτου αξίας 800.000 ευρώ 
έναντι 500.000 ευρώ και 250.000 ευρώ 
που ισχύει σήµερα ανάλογα µε τον 

δήµο. Σήµερα, το όριο των 500.000 
ευρώ αφορά περιοχές του Βόρειου 
Τοµέα της Αττικής και συγκεκριµένα 
Πεντέλη, Κηφισιά, Μεταµόρφωση, 
Χαλάνδρι, Αγία Παρασκευή, Βριλήσσια, 
Νέα Ιωνία, Ηράκλειο, Χολαργό, Παπά-
γου, Πεύκη, Λυκόβρυση και Μαρούσι. 
Στον Νότιο Τοµέα αφορά τους ∆ήµους 
Αγίου ∆ηµητρίου, Αλίµου, Γλυφάδας, 
Ελληνικού - Αργυρούπολης, Καλλιθέας, 
Μοσχάτου - Ταύρου, Νέας Σµύρνης 
και Παλαιού Φαλήρου και στον Κε-
ντρικό Τοµέα τους ∆ήµους Αθηναίων, 
Φιλαδέλφειας - Χαλκηδόνας, Γαλατσί-
ου, Ζωγράφου, Καισαριανής, Βύρωνα, 
Ηλιούπολης, ∆άφνης - Υµηττού. Στους 
υπόλοιπους δήµους στην Περιφέρεια 
Αττικής ισχύει το χαµηλότερο όριο των 
250.000 ευρώ, που αποτελεί «καταφύ-
γιο» για χαµηλότερη επένδυση. Γι’ 
αυτό και... υπερ-τριπλασιάζεται, ανα-
τρέποντας τα δεδοµένα σε δήµους 
όπως το Αιγάλεω, το Περιστέρι, το 
Ιλιον, αλλά και τον Πειραιά. Επίσης, 
στην κατηγορία των 800.000 ευρώ 

Με βάση τα τελευταία στοιχεία, τα κεφάλαια που εισέρρευσαν 
στη χώρα από το εξωτερικό µέσω της Χρυσής Βίζας 
προσέγγισαν τα 4,4 δισ. ευρώ, οι υποβληθείσες αιτήσεις 
φτάνουν στις 14.875 ενώ έχουν εγκριθεί 7.387. Πρώτοι στην 
κατάταξη για την αγορά ακινήτων µέσω της Golden Visa είναι 
οι Κινέζοι. Την πρώτη δεκάδα στο τέλος του 2023 συνθέτουν 
οι εξής: Κίνα, Τουρκία, Λίβανος, Ιράν, Ηνωµένο Βασίλειο, 
Αίγυπτος, ΗΠΑ, Ισραήλ, Ρωσία και Ουκρανία

Του 
Στέλιου 
Κράλογλου
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Ρεπορτάζ

Στο οικονοµικό επιτελείο κάνουν λόγο για 
«αναβάθµιση από τις αγορές και όχι µόνο από τους 
οίκους», κάτι που αλλάζει συνολικά την εικόνα της 
χώρας διεθνώς, µε θετική επίδραση για επιχειρήσεις και 
νοικοκυριά. Εκτιµούν, δε, πως η Ελλάδα αναδεικνύεται 
σε χώρα «χαµηλού κινδύνου» για διεθνή κεφάλαια 
που αναζητούν ασφαλείς προορισµούς

Σ
ε θρυαλλίδα θετικών 
εξελίξεων στην οικονο-
µία που βάζουν για τα 
καλά πλέον την Ελλάδα 
στον χάρτη των διεθνών 
επενδύσεων εξελίσσεται 

η αποεπένδυση του ∆ηµοσίου από την 
Τράπεζα Πειραιώς. Αν και είναι ακόµα 
αρχή της χρονιάς, διαφαίνεται ήδη πως 
η συγκεκριµένη διαδικασία θα είναι µία 
από τις καλύτερες -αν όχι η καλύτερη 
ενδεχοµένως- επενδυτική συναλλαγή 
του 2024 κάθε είδους στην Ευρώπη ή και 
παγκοσµίως. Για την Ελλάδα αλλά και 
πανευρωπαϊκά αναδεικνύεται ως το 
µοναδικό placement που έγινε µε κέρδος 
(premium) και όχι µε µείωση τιµής από 
την τρέχουσα αξία της µετοχής.

Επιπλέον, η συναλλαγή εντάσσεται 
σε µια αλυσίδα αποκρατικοποιήσεων 
που έγιναν τους τελευταίους µήνες 
(αποεπένδυση του 22% της Εθνικής - 
∆ιεθνής Αερολιµένας Αθηνών «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος» - πλήρης αποεπένδυση 
από την Τράπεζα Πειραιώς), που µειώνουν 
ακόµα περισσότερο το country risk, 
προσελκύουν µεγάλoυς επενδυτές και 
οδηγούν σε νέα ύψη την οικονοµία.

Γιατί είναι επιτυχία
Τα στοιχεία που επιβεβαιώνουν πως η 
Ελλάδα «πουλάει» και καθιστούν µονα-
δική τη συναλλαγή αυτή είναι:
■ Το τεράστιο επενδυτικό ενδιαφέρον 
που εκφράστηκε και ξεπέρασε 7 φορές 
την προσφορά.
■ Οι υψηλής ποιότητας επενδυτές που 
προσελκύουν πλέον όλες οι συστηµικές 
ελληνικές τράπεζες. Η πλειονότητα των 
διεθνών επενδυτών για την Πειραιώς 
ήταν µακροπρόθεσµοι επενδυτές (64%) 
και θεσµικά επενδυτικά κεφάλαια (27%).
■Είχαν προηγηθεί άλλες (σε Eurobank, 
Alpha Bank και Εθνική Τράπεζα) και δεν 
αποτελεί µεµονωµένη κίνηση. 

Μέχρι το placement της Πειραιώς 
κορυφαία θεωρούνταν η συναλλαγή της 
Εθνικής Τράπεζας, στις 13 Νοεµβρίου 
2023. Με συνολικό τίµηµα 1,067 δισ. 
ευρώ, ελάχιστη έκπτωση (discount) και 
τελική τιµή ανά µετοχή 5,30 ευρώ, η 
αποεπένδυση του ΤΧΣ από την Εθνική 
ήταν η µεγαλύτερη συναλλαγή ιδιωτικο-
ποίησης τα τελευταία χρόνια στην Ελλά-
δα µέσω δευτερογενούς τοποθέτησης 
µετοχών. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο ήταν η 

πλέον πετυχηµένη διάθεση µετοχών 
µέσω δηµόσιας προσφοράς των τελευ-
ταίων ετών και µία εκ των κορυφαίων, 
καθώς το ηλεκτρονικό βιβλίο προσφορών 
καλύφθηκε πλήρως για πρώτη φορά, σε 
µόλις 20 λεπτά µετά το άνοιγµά του.

Premium-φαινόµενο
Στελέχη επενδυτικών τραπεζών όµως 
τονίζουν πως «η συναλλαγή της Τράπεζας 
Πειραιώς έσπασε τα ρεκόρ».  Η αποεπέν-
δυση του ∆ηµοσίου από τη συµµετοχή 
του στην Πειραιώς είναι η 3η ευρωπαϊκή 
ιδιωτικοποίηση άνω του 1 δισ. ευρώ που 
εκτελείται µέσω δηµόσιας προσφοράς 
από το 2017 και η µεγαλύτερη στην 
Ελλάδα.

Και όχι µόνο αυτό: είναι ως τώρα η 
µόνη σε ευρωπαϊκό επίπεδο που πέτυ-
χε ένα premium τιµής έναντι αντιστοίχων 
ευρωπαϊκών που διατέθηκαν όλες µε 
discount. Η πώληση µεγάλων πακέτων 
ωθεί σχεδόν πάντα τις τιµές χαµηλότερα 
από την τιµή τους στην αγορά. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι η µεγαλύτερη ιδιω-
τικοποίηση αφορούσε διάθεση µετοχών 
από την ιρλανδική κυβέρνηση (πώληση 
29% της AIB για 3,4 δισ.ευρώ), οποία 
όµως δόθηκε σε τιµή µε έκπτωση 43%.

Η 2η µεγαλύτερη ευρωπαϊκή ιδιωτι-
κοποίηση ήταν ως πρότινος η διάθεση 
του 22% της Εθνικής από το ελληνικό ΤΧΣ, 
για περίπου 1,1 δισ. ευρώ, µε ελάχιστη 
έκπτωση στην τιµή διάθεσης, στο 2,57%.

Στην περίπτωση της Πειραιώς, το 
συνολικό ποσό που συγκεντρώθηκε στο 
διεθνές και ελληνικό βιβλίο ανήλθε συ-
νολικά σε 10,7 δισ. Παρά τη µαζικότητα 
της πώλησης, το τίµηµα δεν πιέστηκε 
αλλά «κλείδωσε» στο ανώτατο εύρος τιµής 
διάθεσης που είχε οριστεί στα 4 ευρώ, 
σηµειώνοντας κέρδος (premium) αντί 
µείωση (discount). Καταγράφεται δια-
χρονικά ως η µεγαλύτερη ιδιωτικοποίηση 
µέσω δευτερογενούς τοποθέτησης, µε 
το ύψος του τιµήµατος να φτάνει στα 1,35 
δισ. ευρώ. Αυτό, λένε πηγές της κυβέρ-
νησης, συνιστά την πιο επιτυχηµένη δι-
άθεση µετοχών µέσω δηµόσιας προσφο-
ράς σε πανευρωπαϊκό επίπεδο και κατα-
δεικνύει µε ηχηρό τρόπο την επιστροφή 
της ελληνικής οικονοµίας στο επίκεντρο 
του διεθνούς επενδυτικού ενδιαφέροντος. 
∆εν θα είχε επιτευχθεί όµως, λένε στην 
κυβέρνηση, αν το ∆ηµόσιο διατηρούσε 
ποσοστό στην τράπεζα, κάτι που θεωρεί-
ται στοιχείο αδυναµίας και ανησυχίας για 
τους µεγάλους ξένους επενδυτές.

Σκαλοπάτι και 
για άλλες επενδύσεις
Investment bankers λένε πως κάθε τέτοια 
συναλλαγή καθιστά ακόµα καλύτερες 
και τις αµέσως επόµενες -όπως έγινε µε 
την Εθνική και την Πειραιώς- γιατί εδραι-
ώνει την αίσθηση πως η Ελλάδα αποτε-
λεί «σοβαρή χώρα να φέρεις λεφτά». Ετσι 
προσέρχονται ήδη περισσότεροι ενδι-

αφερόµενοι, ιδίως αφότου ανέκτησε την 
επενδυτική βαθµίδα, καθώς τα περισ-
σότερα µεγάλα και ποιοτικά επενδυτικά 
κεφάλαια απαγορεύεται από το κατα-
στατικό τους να επενδύουν σε χώρες 
αυξηµένου ρίσκου.

Αν µάλιστα δώσει την επενδυτική 
βαθµίδα και ο οίκος Moody’s, που είναι 
ο µόνος «µεγάλος» που έχει µείνει πίσω 
στις αξιολογήσεις, αναµένεται να κάνουν 
την είσοδό τους και οι µεγαλύτεροι 
επενδυτές του κόσµου (όπως το «ταµείο 
πετρελαίου» της Νορβηγίας - Νorges 
Bank Investment Management) που 
τοποθετούνται µε ορίζοντα τουλάχιστον 
10-20 χρόνων και δίνουν νέα αξία στην 
οικονοµία µιας χώρας.

Κερδίζουν όλοι
Με το εναποµείναν 18% της συµµετοχής 
του ∆ηµοσίου στην Εθνική, η τύχη του 
οποίου θα αποφασιστεί σύντοµα, η 
κυβέρνηση βάζει τέλος στο ιστορικό 
κεφάλαιο που άνοιξε µε τις ανακεφαλαι-
οποιήσεις και διασώσεις τραπεζών. 

Σύµφωνα µε τον υπουργό Εθνικής 
Οικονοµίας Κωστή Χατζηδάκη, για τη 
διάσωση των τεσσάρων συστηµικών 
τραπεζών, το Ελληνικό ∆ηµόσιο και οι 
Ελληνες φορολογούµενοι κατέβαλαν 
συνολικά 30,9 δισ. ευρώ µέσω του ΤΧΣ. 

Είχαν όµως και παράπλευρα οφέλη:
■28,2 δισ. ευρώ που γλίτωσαν από κού-
ρεµα οµολόγων (πρόγραµµα PSI) τα 
οποία κατείχαν οι 4 συστηµικές τράπεζες.
■3,8 δισ. από την εξαγορά των µετατρέ-
ψιµων οµολογιών (CoCos).
■ 2,8 δισ. από τις αποεπενδύσεις που 
έγιναν µέχρι σήµερα (Μάρτιος 2024) 
χωρίς να έχει ολοκληρωθεί ακόµη το 
πρόγραµµα (εκκρεµεί 18% της Εθνικής).

Το σύνολο ανέρχεται σε 34,8 δισ. 
ευρώ και σε σχέση µε τα 30,9 δισ. ευρώ 
που κατέβαλε, το όφελος για το ∆ηµόσιο 
από την ανακεφαλαιοποίηση φτάνει στα 
3,9 δισ. ευρώ, χωρίς να υπολογίζονται τα 
µερίσµατα 2013-2023, ύψους 5,5 δισ., 
που κατέβαλλε η Τράπεζα της Ελλάδος 
στο ∆ηµόσιο.

Με τη διάσωση των συστηµικών 
τραπεζών, όµως, διασώθηκαν καταθέσεις 
νοικοκυριών και επιχειρήσεων που ήταν 
σχεδόν δεκαπλάσιες από το κόστος της 
ανακεφαλαιοποίησης και προστατεύτη-
καν από κούρεµα καταθέσεων ή πλήρη 
χρεοκοπία τραπεζών.

ΤΟ ΣΧΕ∆ΙΟ ΓΙΑ ΝΑ 
ΓΙΝΕΙ ΠΟΛΟΣ ΕΛΞΗΣ 
ΚΕΦΑΛΑΙΩΝ Η ΕΛΛΑ∆Α
Η επιτυχία της Πειραιώς, crash test για επενδύσεις - Η αποεπένδυση του ∆ηµοσίου 
από τη συµµετοχή του στην τράπεζα είναι η 3η ευρωπαϊκή ιδιωτικοποίηση άνω του 1 δισ. ευρώ 
που εκτελείται µέσω δηµόσιας προσφοράς από το 2017 και η µεγαλύτερη στη χώρα

Του 
Κωστή Χ. 
Πλάντζου
kostisplantzos@gmail.com
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Ρεπορτάζ

Εξωδικαστικός

∆ΙΑΓΡΑΦΗ 
ΟΦΕΙΛΩΝ 
ΜΕΧΡΙ 60% 
ΚΑΙ ΓΙΑ 
∆ΑΝΕΙΑ ΣΕ 
ΕΛΒΕΤΙΚΟ 
ΦΡΑΓΚΟ
Παράθυρο διαφυγής για 1 στους 
3 δανειολήπτες - Ποιοι και πώς αποκλείονται

Ρ
υθµίσεις µε διαγραφές 
οφειλών που φτάνουν 
έως και στο 60% προ-
σφέρει ο εξωδικαστικός 
µηχανισµός για τα φου-
σκωµένα χρέη χιλιάδων 

οφειλετών που εγκλωβίστηκαν σε 
δάνεια συνδεδεµένα µε ελβετικό 
φράγκο.

Καθώς δεν καρποφόρησαν έως 
τώρα πολλές και διάφορες άλλες νοµι-
κές ενέργειες και κινήσεις τους για να 
µπορέσουν να διαγράψουν χρέη, οι πιο 
«τολµηροί» (ή απελπισµένοι ενδεχο-
µένως) από τους σχεδόν 100.000 δα-
νειολήπτες µε ελβετικό, κατέφυγαν 
στη λύση να δοκιµάσουν την τύχη τους 
και στην πλατφόρµα του εξωδικαστικού. 
Σύµφωνα µε πληροφορίες του «b.s.», 
για τον έναν στους τρεις από όσους το 
επιχείρησαν, ο βελτιωµένος αλγόριθµος 
άνοιξε «παράθυρο διαφυγής» προσφέ-
ροντας ρύθµιση που περιλαµβάνει και 
κούρεµα µεγάλου µέρους της οφειλής 
τους.

Αν και τα δάνεια αυτά είχαν «πλα-
σαριστεί», προ εικοσαετίας περίπου, 
στην ελληνική αγορά ως ιδιαίτερα 
ελκυστικά και συµφέροντα (µε επιτό-
κια που ήταν δύο και τρεις φορές χα-
µηλότερα σε σχέση µε τα τότε ευρω-
παϊκά, αλλά και µε τα τρέχοντα σήµε-
ρα), αποδείχτηκε πως έκρυβαν µεγάλους 
κινδύνους λόγω της µετατροπής της 
συνολικής οφειλής από ελβετικό φρά-
γκο σε ευρώ.

Από το 2009, αλλά και στα χρόνια της 
µεγάλης κρίσης, τα δάνεια αυτά διο-
γκώθηκαν ασύλληπτα, µε αποτέλεσµα 
πάνω από 100.000 δανειολήπτες που 
τα είχαν επιλέξει και εγκλωβίστηκαν 
σε αυτά, να οργανωθούν σε συλλόγους 
και να αναλάβουν κοινό αγώνα, φτάνο-
ντας έως το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, 
αλλά και στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο 
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου (Ε∆∆Α) 
προκειµένου να ακυρώσουν ή να πε-
ριορίσουν το χρέος τους που αυξανόταν 
ανεξέλεγκτα - χωρίς επιτυχία όµως.

Ελπίδα… από απελπισία
Ελάχιστοι έως τώρα πάντως, επένδυσαν 
τις ελπίδες τους στο «εργαλείο» του 
εξωδικαστικού µηχανισµού. Πηγές 
ανέφεραν στο «b.s.» ότι µέχρι σήµερα 
οι ολοκληρωµένες αιτήσεις µε οφειλές 
για δάνεια από ελληνικές τράπεζες σε 
ελβετικό φράγκο, οι οποίες έχουν υπο-
βληθεί και επεξεργαστεί στην πλατ-
φόρµα της Γραµµατείας ∆ιαχείρισης 
Ιδιωτικού Χρέους, δεν ξεπερνούν τις 
τριακόσιες. Ωστόσο, από τις περίπου 
εκατό ρυθµίσεις που έχουν παραχθεί, 
σε κάποιες περιπτώσεις το κούρεµα 
φτάνει έως και 50% ή 60% επί του ανα-
τιµηµένου (λόγω ισοτιµίας) χρέους τους.

Για παράδειγµα, αρχικό δάνειο 
200.000 ευρώ που φούσκωσε σε 500.000 
ευρώ όταν ο οφειλέτης σταµάτησε να 
το αποπληρώνει, κουρεύεται τώρα στα 
200.000. Ενώ, δάνειο 600.000 ευρώ που 
και µετά τις καταβολές δόσεων µιας 

δεκαπενταετίας έπεσε µόλις στα 480.000 
ευρώ, µειώνεται µε βάση τις ρυθµίσεις 
που παράγει ο αλγόριθµος σε 240.000 
ευρώ.

Ενα επιπλέον χαρακτηριστικό της 
λύσης αυτής είναι και ότι µετά τη ρύθ-
µιση µέσω του εξωδικαστικού το χρέος 
σταµατά να «µεταλλάσσεται» λόγω του 
ξένου νοµίσµατος και «κλειδώνει» σε 
ευρώ. Αυτό φαντάζει πλεονέκτηµα µε 
βάση τις τρέχουσες συνθήκες, αλλά θα 
µπορούσε ίσως και να καταστεί µειο-
νέκτηµα στην υποθετική περίπτωση 
που η ισοτιµία του ελβετικού φράγκου 
τυχόν ακολουθούσε αντίθετη πορεία 
µελλοντικά προς όφελος του δανειολή-
πτη, ακυρώνοντας έτσι την όποια 
ωφέλεια θα είχε λόγω ανατίµησής του 
σε σχέση µε το ευρώ, πριν την ολοκλή-
ρωση των π.χ. 25 ή 30 ετών αποπληρω-
µής του χρέους του.

Για παράδειγµα: αρχικό δάνειο 165.000 
ελβετικά φράγκα, το 2007 ισοδυναµού-
σε µε δάνειο 100.000 ευρώ (µε ισοτιµία 
1,65). ∆ηλαδή κάθε δανειολήπτης δίνο-

ντας 1.000 ευρώ «έσβηνε» χρέος 1.650 
φράγκα ή 1% του κεφαλαίου. Μετά το 
2009 η ισοτιµία έπεσε στο 1,2% ή και 
χαµηλότερα. Ετσι, µε 1.000 ευρώ «έσβη-
ναν» πλέον µόνον 1.200 φράγκα από το 
χρέος. Ουσιαστικά ο δανειολήπτης 
έφτασε να πληρώνει 3.000 ευρώ (ή 3 
δόσεις των 1.000 ευρώ), για να «σβήνει» 
χρέος που κανονικά θα «έσβηνε» κατα-
βάλλοντας 2.000 ευρώ (2 δόσεις). «Φορ-
τώθηκε» έτσι 50% περισσότερες δόσεις 
από όσες είχε συµφωνήσει και υπολό-
γιζε (π.χ. 300 αντί 200).

Νόµισµα µε δύο όψεις
Ειδικά για όσους έχουν καταστεί ευά-
λωτοι ή έχασαν δουλειές και περιουσί-
ες στα χρόνια της κρίσης, η ρύθµιση 
µοιάζει να είναι «φτιαγµένη στα µέτρα 
τους» και γίνεται υποχρεωτικά δεκτή 
από τις τράπεζες, προσφέροντας (δυ-
νητικά) και ακόµα µεγαλύτερο κούρε-
µα, έως και 80%. 

Αν και τέτοιες ρυθµίσεις δίνουν 
ανάσα σε όσους έχουν τη µεγαλύτερη 

ανάγκη, είναι βέβαιο πως τους περισ-
σότερους δανειολήπτες δεν τους ικα-
νοποιούν.

Οπως δείχνουν τα στοιχεία που 
φέρνει στο φως το «b.s.», µπορεί µεν 
ένας στους τρεις δανειολήπτες ελβετι-
κού φράγκου να έλαβε πρόταση ρύθ-
µισης µε διαγραφή χρέους σε ποσοστό 
πάνω από 5% (ή και 30% έως 50% ή 
60%), αλλά οι άλλοι δύο στους τρεις που 
κατέφυγαν ήδη στον εξωδικαστικό, 
πήραν µηδενικό ή ελάχιστο κούρεµα 
(έως 5% το πολύ).

Το «µυστικό» είναι πως εκείνοι που 
πέτυχαν διαγραφή χρέους, µπόρεσαν 
να αποδείξουν ότι το υπόλοιπο της 
συνολικής περιουσίας τους δεν επαρκεί 
για να καλύψει τις επιπλέον απαιτήσεις 
της τράπεζας για το δάνειό τους. Αυτό 
επιβάλλει και ο ευρωπαϊκός κανόνας 
περί «µη επιδείνωσης» της θέσης του 
πιστωτή µετά τη ρύθµιση, σε σύγκριση 
µε το τι θα εισέπραττε αν προχωρούσε 
σε πλειστηριασµό της περιουσίας του 
οφειλέτη.

Αυτό εξηγεί εν µέρει και γιατί πολλοί 
οφειλέτες σε φράγκο δεν µπήκαν καν 
στη διαδικασία του εξωδικαστικού. 
Βασική προϋπόθεση για να ζητήσουν 
κούρεµα είναι να δεχθούν προκαταβο-
λικά να αποκαλύψουν το σύνολο της 
περιουσίας τους. Σε πολλές περιπτώσεις 
όµως προτιµούν να τα αποκρύψουν από 
τις τράπεζες, είτε από φόβο µη τους τα 
πάρουν επειδή το χρέος έχει καταστεί 
υπέρογκο και απαιτητό, είτε διότι τα 
συγκεκριµένα δάνεια προωθήθηκαν 
σαν «προνοµιακά» τραπεζικά προϊόντα 
και σε πολλούς «µεγάλους πελάτες» 
τραπεζών, οι οποίοι διαθέτουν πολλά 
ακίνητα και, άρα, ο αλγόριθµος του 
εξωδικαστικού δεν τους δίνει κούρεµα, 
επειδή διαπιστώνει ότι έχουν περιου-
σιακά στοιχεία ικανά να καλύψουν το 
χρέος τους αν ρευστοποιήσουν ένα 
µέρος τους - κάτι που προσπαθούν να 
αποφύγουν ως οφειλέτες.

Και όσοι αποδέχθηκαν όµως τη 
ρύθµιση, έχουν λόγους να µη χαίρονται, 
καθώς πολλοί έχουν πληρώσει ήδη 
πολλές επιπλέον δόσεις και δεκάδες 
χιλιάδες ευρώ παραπάνω την τελευταία 
15ετία και µε όσα πλήρωσαν έπρεπε 
να έχουν απαλλαγεί πλήρως ήδη. Ωστό-
σο, το χρέος µετά το κούρεµα φαίνεται 
σαν να παραµένει ίδιο µε το αρχικό. 

Ειδικά όµως εάν, εκτός από κούρεµα, 
ο δανειολήπτης πάρει και επιµήκυνση 
αποπληρωµής, το χρέος φουσκώνει 
ξανά µε επιπλέον τόκους. Στα επόµενα 
τρία χρόνια αποπληρωµής το «κουρε-
µένο» υπόλοιπο θα επιβαρύνεται και 
µε σταθερά επιτόκια 3%. Αν και το 
επιτόκιο αυτό που προσφέρει ο εξωδι-
καστικός είναι πολύ χαµηλότερο από 
τα τρέχοντα ευρωπαϊκά (σχεδόν µισό 
από το περίπου 5% που βαρύνει τους 
περισσότερους που έχουν σήµερα 
κυµαινόµενο δάνειο σε ευρώ) είναι… 
50% πιο «αλµυρό» από το τρέχον ελβε-
τικό, το οποίο επιβάρυνε έως τώρα την 
οφειλή τους.

Του 
Κωστή Χ. 
Πλάντζου
kostisplantzos@gmail.com
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Υπουργείο Εργασίας

42.000
ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΟΙ 
ΣΥΝΤΑΞΙΟΥΧΟΙ 
∆ΗΛΩΣΑΝ ΤΗΝ 
ΕΡΓΑΣΙΑ ΤΟΥΣ
∆όµνα Μιχαηλίδου: «Στόχος µας κανείς από 
τους 100.000 εργαζοµένους να µη µείνει εκτός»

Μ
όλις 20 ηµέρες 
µετά την έναρ-
ξη λειτουργίας 
της πλατφόρµας 
για τους συντα-
ξιούχους που 

εργάζονται έχουν ήδη υποβληθεί 42.000 
ηλεκτρονικές αιτήσεις-δηλώσεις, αριθµός 
που υπερβαίνει τις 36.000 οι οποίες είχαν 
καταγραφεί στον ΕΦΚΑ πριν από τη 
λειτουργία της πλατφόρµας.

Η προθυµία των συνταξιούχων να 
περάσουν στον ενάρετο κύκλο της οικο-
νοµίας, δηλώνοντας την εργασία τους, 
οδηγεί τα στελέχη του υπουργείου Ερ-
γασίας στην εκτίµηση ότι τους επόµενους 
µήνες οι δηλώσεις θα φτάσουν πολύ 
κοντά στον πραγµατικό αριθµό των 
συνταξιούχων που εργάζονται µε µαύρη 
εργασία και σήµερα υπολογίζονται σε 
περίπου 100.000.

Υπενθυµίζουµε ότι στους συνταξιού-
χους που εργάζονται θα καταβάλλεται 
εφεξής το σύνολο της σύνταξής τους 
(κύριας και επικουρικής), ενώ µέχρι 
τώρα επιβαλλόταν παρακράτηση 30%). 
Με το νέο καθεστώς θα επιβάλλεται 
στους µισθωτούς συνταξιούχους πόρος 
υπέρ ΕΦΚΑ 10% επί των µηνιαίων απο-
δοχών, ενώ οι µη µισθωτοί θα καταβάλ-
λουν εισφορές προσαυξηµένες κατά 50%. 

Ετσι για τους µισθωτούς η πρώτη 
παρακράτηση θα γίνει µε την υποβολή 
των ΑΠ∆ στο τέλος Μαρτίου και θα 
αφορά τη µισθοδοσία του Ιανουαρίου. 
Από την άλλη πλευρά, ο ΕΦΚΑ θα στεί-
λει ειδοποιητήρια µε τις προσαυξηµένες 
κατά 50% εισφορές στους µη µισθωτούς 
στο τέλος Μαρτίου για τους µήνες Ια-
νουάριο και Φεβρουάριο.

Η υπουργός Εργασίας
Για ευρεία αποδοχή της πλατφόρµας 
που ανοίγει τον δρόµο για την αύξηση 
των εσόδων των συνταξιούχων έκανε 
λόγο σε δήλωσή της στο «business 
stories»  η υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης ∆όµνα Μιχαηλίδου, 
επισηµαίνοντας: «Σε λιγότερο από 20 
ηµέρες από την ηµέρα που τέθηκε σε 
λειτουργία, περισσότεροι από 42.000 
εργαζόµενοι συνταξιούχοι έχουν κάνει 
αίτηση. Ο στόχος µας είναι κανείς εργα-
ζόµενος συνταξιούχος από τους 100.000 
που υπάρχουν σήµερα να µη µείνει εκτός».

Σύµφωνα µε την υπουργό Εργασίας, 
«πέρα από τους αριθµούς, που είναι ση-
µαντικοί, η αποδοχή του µέτρου από τους 
εργαζοµένους συνταξιούχους επιβεβαι-
ώνει την ορθότητά του. Προστατεύουµε 
τους εργαζοµένους συνταξιούχους από 
την αδήλωτη εργασία και τους δίνουµε τη 
δυνατότητα να αυξήσουν το διαθέσιµο 
εισόδηµά τους. Οχι µόνο λαµβάνουν στο 
ακέραιο τη σύνταξή τους µε µια µικρή 
παρακράτηση της τάξης του 10% επί του 
µισθού τους, η οποία θα επιφέρει σταδι-
ακώς και αύξηση της σύνταξής τους, αλλά 
εξασφαλίζουµε για εκείνους υψηλότερα 
έσοδα που µπορεί να φτάσουν στα 3.500 
ευρώ ετησίως».

«Για εµάς», καταλήγει η υπουργός 

Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης «οι 
συνταξιούχοι, εργαζόµενοι ή µη, είναι 
ορατοί και δεν θα σταµατήσουµε να εφαρ-
µόζουµε τις πολιτικές εκείνες που απαιτούν 
οι καιροί και επιτάσσουν οι ανάγκες τους». 

Ποιοι πρέπει 
να κάνουν δήλωση
∆ήλωση στην πλατφόρµα πρέπει να 
κάνουν υποχρεωτικά 4 κατηγορίες συ-
νταξιούχων:

1/ Συνταξιούχοι του e-ΕΦΚΑ οι 
οποίοι ξεκίνησαν να εργάζονται 

οποτεδήποτε πριν από την έναρξη 
ισχύος της απόφασης και συνεχίζουν 
απασχολούνται µέχρι σήµερα.

2/ Συνταξιούχοι του e-ΕΦΚΑ που 
ξεκίνησαν να εργάζονται από 

1.1.2024, ακόµη κι αν ήδη έχουν διακόψει 
την απασχόλησή τους.

3/ Οσοι έχουν υποβάλει ή υποβάλλουν 
εφεξής αίτηση συνταξιοδότησης 

και συνεχίζουν χωρίς διακοπή την απα-
σχόλησή τους.

4/ Οσοι υποβάλλουν αίτηση συντα-
ξιοδότησης και αναλαµβάνουν 

εργασία µετά την υποβολή της αυτής. 
Τονίζουµε ότι υποχρέωση υποβολής 
δήλωσης έχουν και οι εν αναµονή συ-
νταξιούχοι των οποίων η αίτηση συντα-
ξιοδότησης βρίσκεται σε εκκρεµότητα. 
Οπως τονίζει ο ΕΦΚΑ, σε περίπτωση που 
το αίτηµά τους απορριφθεί, το παρακρα-
τηθέν ποσό θα τους επιστραφεί.

Η υποχρέωση δήλωσης ισχύει για 
όλους τους εξ ιδίου δικαιώµατος συντα-
ξιούχους λόγω γήρατος και αναπηρίας, 
ενώ δεν ισχύει για συνταξιούχους λόγω 
θανάτου. 

Εκκρεµεί, ωστόσο, η σχετική τροπο-
λογία προκειµένου να θεραπευτεί το 
παράδοξο που ισχύει σήµερα για τους 
εργαζοµένους µε αναπηρία οι οποίοι 
θέλουν να βγουν στη σύνταξη. Οι εν λόγω 
πολίτες πρέπει πρώτα να παραιτηθούν 
από τη δουλειά τους, να περάσουν ΚΕΠΑ, 
να βγουν στη σύνταξη και στη συνέχεια 
να δηλώσουν ότι επιθυµούν να εργαστούν. 
Οπως υπογραµµίζουν στελέχη του 
υπουργείου, «ας κάνουµε, καταρχάς, τον 
εξής διαχωρισµό: οι συνταξιούχοι αναπη-
ρίας που επιθυµούν να εργαστούν µπορούν 
ήδη το πράξουν χωρίς πρόβληµα. Το 
πρόβληµα εντοπίζεται µόνο στους εργα-
ζοµένους που θέλουν να βγουν σε σύντα-
ξη αναπηρίας. Σύµφωνα µε προϊσχύουσα 
διάταξη, θα πρέπει να διακόψουν την 
εργασία τους για να βγουν σε σύνταξη. 
Αυτό το παράδοξο θα το διορθώσουµε µε 
την τροπολογία που θα κατατεθεί σύντοµα».

Οι προθεσµίες για την 
υποβολή των δηλώσεων
Η δήλωση πρέπει να υποβληθεί µέχρι 
την τελευταία ηµέρα του µήνα ανάληψης 
της απασχόλησης ή µέχρι την τελευταία 
ηµέρα του µήνα υποβολής της αίτησης 
συνταξιοδότησης (για όσους συνεχίζουν 

χωρίς διακοπή την απασχόλησή τους).
Περίοδος χάριτος 4 µηνών θα ισχύσει 

για τους συνταξιούχους που ήδη εργά-
ζονται. Οι εν λόγω συνταξιούχοι ακόµα 
κι αν έχουν δηλώσει τα προηγούµενα 
χρόνια την εργασία τους στα Ταµεία τους  
θα πρέπει εκ νέου να απογραφούν στο 
ηλεκτρονικό σύστηµα, για να υπάρχει 
συγκεντρωτικά και αυτοµατοποιηµένα 
η εφαρµογή των προβλεποµένων (από-
δοση πλήρους σύνταξης / απαλλαγή στις 
περιπτώσεις όπου αυτό προβλέπεται).

Ειδικότερα, οι συνταξιούχοι που ήδη 
εργάζονται ως µισθωτοί θα πρέπει να 
υποβάλουν δήλωση στην ηλεκτρονική 
πλατφόρµα εντός τετραµήνου. Το ίδιο 
περιθώριο ισχύει και για τους µη µισθωτούς 
οι οποίοι θα πρέπει επιπλέον να εγγραφούν 
στο µητρώο µη µισθωτών του ΕΦΚΑ. 

Αν δεν συµµορφωθούν, θα λάβουν 
ειδοποίηση από τον ΕΦΚΑ για την υπο-
χρέωσή τους να υποβάλουν τη νέα 
ηλεκτρονική αίτηση εντός 15 ηµερών 
(από την προειδοποίηση του ΕΦΚΑ). 

Αν και τότε δεν συµµορφωθούν, επι-
βάλλονται τα προβλεπόµενα πρόστιµα. 
∆ηλαδή θα καταλογιστούν οι ασφαλιστι-
κές εισφορές, ο νέος πόρος υπέρ ΕΦΚΑ 
(10% από τον µισθό), ενώ θα παρακρα-
τηθούν 12 συντάξεις κύριες και επικου-
ρικές. Το ποσό της οφειλής µπορεί να 
αποπληρωθεί µε παρακράτηση έως 1/4 
από την κύρια σύνταξη και µε συµψηφι-
σµό από την επικουρική. Αλλως, εισπράτ-
τεται σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης 
∆ηµοσίων Εσόδων. Τι πρέπει να κάνει ο 
απασχολούµενος συνταξιούχος:

Ο απασχολούµενος συνταξιούχος θα 
πρέπει να υποβάλει σχετική δήλωση 
στην ιστοσελίδα του e-ΕΦΚΑ (https://
www.efka.gov.gr/dilosi-erg-synt.php). Η 
είσοδος στην ηλεκτρονική πλατφόρµα 
πραγµατοποιείται µε τη χρήση των 
κωδικών Taxisnet ή των συστηµάτων 
ηλεκτρονικής τραπεζικής (e-banking). 
Στην πλατφόρµα δηλώνονται η ηµερο-
µηνία έναρξης της απασχόλησης του 
συνταξιούχου, ο τύπος της σύνταξης ή 
η υποβολή αίτησης για συνταξιοδότηση 
και η κατηγορία απασχόλησης.

Αν γίνουν λάθη εκ παραδροµής, ο 
συνταξιούχος πρέπει να επισκεφτεί το 
υποκατάστηµα στο οποίο ανήκει για να 
τα διορθώσει χωρίς να ανησυχεί ότι θα 
υποστεί κυρώσεις. 

Από την υποχρέωση καταβολής του 
πόρου υπέρ e-ΕΦΚΑ εξαιρούνται τα 
άτοµα µε ψυχική αναπηρία, οι συνταξι-
ούχοι λόγω αναπηρίας (από κοινή νόσο, 
εργατικό ατύχηµα, ατύχηµα εκτός εργα-
σίας, επαγγελµατική νόσο), όσοι λαµβά-
νουν το εξωιδρυµατικό επίδοµα, οι πο-
λύτεκνοι των οποίων τουλάχιστον το ένα 
παιδί είναι ανήλικο ή σπουδάζει σε 
ανώτερες ή ανώτατες σχολές και έως τη 
συµπλήρωση του 24ου έτους της ηλικίας 
του ή είναι ανίκανο για κάθε βιοποριστι-
κή εργασία. Από τον πόρο εξαιρούνται 
και οι απασχολούµενοι σε φορέα της 
Γενικής Κυβέρνησης, για τους οποίους 
όµως προβλέπεται αναστολή σύνταξης 
έως το 62ο έτος της ηλικίας τους.

Της 
Μαίρης 
Λαµπαδίτη
lampaditim@yahoo.gr 
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Σ
ε τροχιά να φτάσουν 
σε νέα επίπεδα-
ρεκόρ, ξεπερνώντας 
πλέον τα 10 δισ. 
ευρώ, βρίσκονται 
οι εξαγωγές τρο-
φίµων στη χώρα 
µας φέτος, οι οποί-

ες παρά τις διεθνείς αναταράξεις διατηρούν 
τη δυναµική τους. Αποτέλεσµα της µεγά-
λης προσπάθειας των ελληνικών επιχει-
ρήσεων να βρουν διεξόδους επιβίωσης 
µέσα στη µακρά περίοδο της κρίσης, 
πλέον έχουν φτάσει σε ένα σηµείο να 
αποτελούν κύριο εργαλείο ανάπτυξης για 
όσους το τόλµησαν και το τολµούν.                                                                                   

Οι τελευταίοι, δε, αυξάνονται διαρκώς, 
κάτι που, εκτός από τα επίσηµα στοιχεία 
της πορείας της εξαγωγικής δραστηριό-
τητας της Ελλάδας, φαίνεται και από τις 
συµµετοχές των ελληνικών εταιρειών στις 
διεθνείς εκθέσεις. Μόλις τον περασµένο 
µήνα στη µεγαλύτερη έκθεση τροφίµων 
της Μέσης Ανατολής και ΝΑ Ασίας, την 
Gulf Foods, στο Ντουµπάι, συµµετείχε 
αριθµός-ρεκόρ ελληνικών επιχειρήσεων 

που ξεπέρασαν τις εξήντα. Λίγους µήνες 
νωρίτερα, το φθινόπωρο, στη µεγαλύτε-
ρη έκθεση τροφίµων και ποτών του κόσµου, 
την Anuga, που διεξάγεται στην Κολωνία, 
ο αριθµός των ελληνικών επιχειρήσεων 
ήταν 269 - επίσης ρεκόρ που έβαζε την 
Ελλάδα στην 5η θέση µεταξύ των 7.800 
εκθετών από 118 διαφορετικές χώρες.

Οι ελληνικές εξαγωγές τροφίµων το 
2023 αυξήθηκαν κατά 12% σε σχέση µε 
το 2022, φτάνοντας στα 9,13 δισ. ευρώ, 
ακολουθώντας την ανοδική τάση των 
τελευταίων ετών. Μόλις τέσσερα χρόνια 
πριν, το 2019, το έτος προ του COVID19, 
οι εξαγωγές ήταν 5,37 δισ. ευρώ!  Και όσο 
τα στοιχεία πηγαίνουν προς τα πίσω τόσο 
µεγαλύτερη η διαφορά βάσει της προόδου 
που έχει γίνει. 

«Η σταθερή ανοδική πορεία της αξίας 
των εξαγωγών που βιώνει η Ελλάδα τα 
τελευταία χρόνια, παρά τις δυσµενείς οι-
κονοµικές συνθήκες, είναι µια ένδειξη της 
δυναµικότητας που επιδεικνύει η ελληνι-
κή εξωστρέφεια», λέει στο «business 
stories» ο πρόεδρος του Συνδέσµου 
Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδος (ΣΕΒΕ) 

Επενδύουν στην εξωστρέφεια 
οι ελληνικές επιχειρήσεις

ΠΡΟΣ ΝΕΑ ΕΠΙΠΕ∆Α- 
ΡΕΚΟΡ ΟΙ ΕΞΑΓΩΓΕΣ 
ΤΡΟΦΙΜΩΝ
Τι φανερώνουν τα ποιοτικά στοιχεία έρευνας του ΣΕΒΕ - Τι λένε οι εξωστρεφείς επιχειρηµατίες 

Σ Υ Ν Ε Χ Ε Ι Α  Σ Τ Η  Σ Ε Λ Ι ∆ Α  8

Του 
Στέλιου 
Μορφίδη
smorfidis@gmail.com

Συµεών ∆ιαµαντίδης. «Το κλείσιµο της 
ρωσικής αγοράς, καθώς και η αυξηµένη 
επικινδυνότητα των µεταφορών µέσω της 
Ερυθράς θάλασσας δηµιούργησαν αρνητι-
κές προσδοκίες για το µέλλον του εµπορί-
ου. Ωστόσο, η εξεύρεση νέων αγορών, η 
ανεύρεση νέων καναλιών διανοµής αλλά 
και οι επιτυχηµένες προσπάθειες των 
εξαγωγέων για ενίσχυση της εξωστρέφει-
ας αποτέλεσαν τις κινητήριες δυνάµεις της 
ανάπτυξης των ελληνικών εξαγωγών»,
προσθέτει. Ο ίδιος δηλώνει αισιόδοξος 
για τις συνολικές εξαγωγικές επιδόσεις 
φέτος, µετά την κάµψη που υπήρξε πέ-
ρυσι κυρίως λόγω της υποχώρησης του 
τοµέα των πετρελαιοειδών. «Η ανάπτυξη 
του κλάδου των τροφίµων κατά 50 εκατ. 
ευρώ, ο οποίος παραδοσιακά αποτελεί έναν 
ισχυρό κλάδο της ελληνικής οικονοµίας, 
ενδυναµώνει τις προσδοκίες για το 2024». 

Ο κλάδος των τροφίµων, εξάλλου, µε 
βάση τα στοιχεία έρευνας του Ινστιτούτου 
Εξαγωγικών Ερευνών και Σπουδών (ΙΕΕΣ) 
του ΣΕΒΕ ήταν το 2023 ο τρίτος πιο εξω-
στρεφής τοµέας για τη χώρα µας, πίσω 
από τα πετρελαιοειδή και τη βιοµηχανία 

(από την οποία πάντως είχε πολύ µικρή 
απόσταση) µε µερίδιο 17,9% στις συνο-
λικές εξαγωγές της Ελλάδας. Επίπεδα που 
προ 15ετίας, όταν ξεκινούσε η κρίση, 
µάλλον ήταν όνειρο... 

«Τα τελευταία 15 χρόνια επιτεύχθηκε 
ο τριπλασιασµός των εξαγωγών. Στα 
αγαθά από το επίπεδο των 17-18 δισ. 
ευρώ, πλέον βρισκόµαστε πάνω από τα 
50 δισ. Τι σηµαίνει αυτό; Παλαιότερη 
µελέτη της ΤτΕ ανέφερε πως για κάθε 4 
µονάδες αύξησης των εξαγωγών αυξάνε-
ται κατά 1 µονάδα το ΑΕΠ της χώρας. 
Πλέον είµαστε κοντά στον µέσο ευρωπα-
ϊκό όρο. Εχουµε περίπου 25% στα αγαθά 
και κοντά στο 50% µαζί µε τις υπηρεσίες 
(τουρισµός, logistics κ.λπ.). Προ κρίσης 
είχαµε περίπου 28%-30% διαφορά. Με 
άλλα λόγια, αν προ 15ετίας είχαµε αυτά 
τα περίπου 8 δισ. ευρώ παραπάνω στο 
ΑΕΠ, ίσως αποφεύγαµε και την κρίση», 
σχολιάζει από την πλευρά του ο εκτελε-
στικός αντιπρόεδρος του ΣΕΒΕ Πανα-
γιώτης Χασάπης. Στόχος, όπως λέει, 
αποτελεί η αύξηση των συνολικών 
εξαγωγών στο 60% τα επόµενα 3-5 έτη. 

Εξαγωγές 9.133 8.152 6.776 6.002 5.374 981 12%

Εισαγωγές 8.651 8.614 6.579 5.601 6.124 37 0,4%

Εµπορικό Ισοζύγιο 482 -462 197 401 -750 944 - 

Ελληνικές εξαγωγές τροφίµων και ποτών, 2019-2023, σε εκατ. (€)

2023 2022 2021 2020 2019 ∆ιαφορά
23/22

Ποσοστό 
διαφοράς
23/22
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Πλέον ολοένα περισσότερες εταιρείες 
βασίζονται για την ανάπτυξή τους στις εξα-
γωγές, ενώ υπάρχουν κι εκείνες οι περιπτώσεις 
που πλέον γιγαντώνονται µεθοδικά. Μία από 
αυτές είναι η Κρι Κρι. Η γαλακτοβιοµηχανία 
από τις Σέρρες της οικογένειας Τσινάβου, που 
φέτος συµπληρώνει 70 χρόνια ζωής, έχει 
καταφέρει να πολλαπλασιάσει το µέγεθός της 
σε σχέση µε χρόνια πριν, φτάνοντας πέρυσι 
να κάνει πωλήσεις 210 εκατ. ευρώ. Λίγο πάνω 
από το 50% των πωλήσεών της (106 εκατ. 
ευρώ) γίνεται στις ξένες, κυρίως ευρωπαϊκές, 
αγορές, όπου εξάγει γιαούρτι και παγωτό.
«Είναι µονόδροµος. Η ελληνική αγορά δεν έχει 
το µέγεθος αλλά και το βάθος για να προσβλέπεις 
σε µεγαλύτερα πράγµατα. Και φυσικά υπάρχει 
και έντονος ανταγωνισµός, δεν είναι λύση να 
προσπαθεί ο ένας να φάει τις σάρκες του άλλου»,
εξηγούσε ο πρόεδρος της εταιρείας Πανα-
γιώτης Τσινάβος στο περιθώριο της παρου-
σίασης των νέων επενδύσεων της γαλακτο-
βιοµηχανίας την περασµένη εβδοµάδα. 
«Ξεκάθαρα το µέλλον της εταιρείας αλλά και 
κάθε εταιρείας που έχει µεγάλες βλέψεις είναι 
το εξωτερικό», τονίζει. Σηµειωτέον πως οι 
εξαγωγές της Κρι Κρι ήταν µόλις 47 εκατ. 
ευρώ το 2019!

«Οι εξαγωγές είναι απαραίτητες για να ευ-
δοκιµήσουν και να παραµείνουν ανταγωνιστι-
κές οι ελληνικές επιχειρήσεις στην παγκόσµια 
αγορά, καθώς προάγουν την καινοτοµία, ενι-
σχύουν την παραγωγικότητα και τονώνουν τη 
συνολική οικονοµική ανάπτυξη της χώρας µας 
γενικότερα», λέει από την πλευρά του ο κ. 
∆ιαµαντίδης και προσθέτει: «Για εµάς στον 
ΣΕΒΕ η ενίσχυσης της εξωστρέφειας των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων είναι κυρίαρχος στόχος, 
γι’ αυτό και υποστηρίζουµε καθηµερινά τις 
επιχειρήσεις στην εξαγωγική τους δραστηρι-
ότητα, διότι πιστεύουµε πως µέσω της εξω-
στρέφειας µπορεί να αναπτυχθεί ουσιαστικά 
και µε βιώσιµους ρυθµούς η εγχώρια οικονοµία. 
Με τα σχετικά στενά όρια της εγχώριας αγοράς 
και τις οικονοµικές προκλήσεις, οι εξαγωγές 
προσφέρουν ζωτικής σηµασίας ευκαιρίες για 
την ανάπτυξη των επιχειρήσεων. Αξιοποιώντας 
τις διεθνείς αγορές, οι Ελληνες εξαγωγείς µπο-
ρούν να διαφοροποιήσουν την πελατειακή τους 
βάση, να επεκταθούν πέρα από τα όρια της 
εγχώριας οικονοµίας και να αξιοποιήσουν 
συγκριτικά πλεονεκτήµατα τόσο σε προϊόντα 
όσο και σε υπηρεσίες». 

Τα προϊόντα
Τα γαλακτοκοµικά, σύµφωνα µε τα στοιχεία 
που επεξεργάστηκε ο ΣΕΒΕ,  είναι µία από 
τις κατηγορίες των τροφίµων που πρωταγω-
νιστούν στις ελληνικές εξαγωγές τροφίµων. 
Είναι µάλιστα µία από τις τέσσερις που εµφα-
νίζονται να καταγράφουν ρεκόρ άνω του 1 
δισ. ευρώ η καθεµία. 

Η µεγαλύτερη κατηγορία είναι τα παρα-
σκευάσµατα λαχανικών και φρούτων, τα οποία 
πέρυσι έφτασαν στο 1,56 δισ. ευρώ σε εξα-
γωγές. Ακολουθούν τα λίπη και έλαια, που 
λόγω της σηµαντικής ανόδου του ελαιόλαδου 
έφτασαν στο 1,48 δισ. ευρώ, οι καρποί και τα 
φρούτα µε 1,45 δισ. ευρώ και τα γαλακτοκο-
µικά µε 1,35 δισ. ευρώ πωλήσεις στο εξωτε-
ρικό. Πολύ κοντά στο 1 δισ. ευρώ έφτασαν τα 
ψάρια (946 εκατ. ευρώ) παρά τα µεγάλα 
προβλήµατα στις ιχθυοκαλλιέργειες. Αξιοση-

µείωτη επίδοση είχαν και τα παρασκευάσµα-
τα δηµητριακών, που αυξήθηκαν στα 560 εκατ. 
ευρώ. 

Πιο αναλυτικά, στα κορυφαία προϊόντα 
βρίσκουµε το εξαιρετικά παρθένο ελαιόλαδο 
που είχε πωλήσεις στο εξωτερικό το 2023 
ύψους 975,1 εκατ. ευρώ, τα τυριά µε 909,2 
εκατ. ευρώ, τις ελιές µε 561,7 εκατ. ευρώ, τα 
ροδάκινα κοµπόστα µε 387,7 εκατ. ευρώ, τις 
τσιπούρες µε 376,4 εκατ. ευρώ, τα γιαούρτια 
µε 325 εκατ. ευρώ κ.ο.κ. 

«Οι πωλήσεις µας το 2023 στο εξωτερικό 
έφτασαν να αναλογούν στο 65% του κύκλου 
εργασιών µας», λέει στο «b.s.» ο κ. Νίκος Πέ-
ντζος, πρόεδρος και διευθύνων σύµβουλος 
της ΖΑΝΑΕ. Η εταιρεία που είχε κύκλο εργα-
σιών περίπου 35 εκατ. ευρώ πέρυσι παράγει 
στις εγκαταστάσεις της στη Θεσσαλονίκη 

έτοιµα φαγητά σε διάφορες συσκευασίες 
(ντολµαδάκια, φασόλια γίγαντες, λαχανικά, 
πιπεριές, ντοµατοπολτός), έχοντας πελάτες 
στη λιανική αλλά και στο HORECA, και πα-
ράλληλα εστιάζει στην αρτοποίηση µε προϊ-
όντα για τον φούρνο, την αρτοβιοτεχνία και 
την αρτοβιοµηχανία, όπως ζάχαρη, σουσάµι, 
ηλιέλαιο, αλάτι, πραλίνες κ.τ.λ. «Γενικά ως 
εταιρεία πάντα κάναµε εξαγωγές, ωστόσο την 
τελευταία πενταετία αυτές έχουν αυξηθεί ση-
µαντικά, φτάνοντας πλέον να αντιστοιχούν στην 
πλειονότητα των πωλήσεων που κάνουµε»,
λέει ο κ. Πέντζος. «Μάλιστα τα τελευταία 
χρόνια έχουµε φτιάξει ειδικό τµήµα R&D που 
προσπαθεί να διαµορφώσει ειδικές συνταγές 
µε βάση τις διατροφικές συνήθειες σε κάποιες 
χώρες-στόχους. Και τα πηγαίνουµε πολύ καλά. 
Ηδη έχουµε αναπτύξει πολλούς κωδικούς 

Επενδύουν στην εξωστρέφεια οι ελληνικές επιχειρήσεις
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Κυριότεροι εξαγωγικοί προορισµοί τροφίµων και ποτών (Top 5 προϊόντα)

Εξαιρετικά παρθένο  604.450.674
ελαιόλαδο

Γιαούρτια 146.393.476

Σκληρό σιτάρι 131.226.430

Τσιπούρες 117.065.332

Λαβράκια 111.645.432

Ιταλία

Ελιές 144.983.435

Ροδάκινα 79.665.857

Εξαιρετικά παρθένο  69.919.550
ελαιόλαδο

Τυριά 64.308.835

∆ιάφορα  45.558.870
παρασκευάσµατα 
διατροφής

ΗΠΑ

Τυριά 96.083.711

Γιαούρτια 75.425.134

Ελιές 35.947.753

Ροδάκινα 28.421.046

∆ιάφορα  27.383.611
παρασκευάσµατα 
διατροφής

Ηνωµένο Βασίλειο

Τυριά 280.404.480

Εξαιρετικά παρθένο  78.839.867
ελαιόλαδο

Ελιές 62.173.337

Ροδάκινα 48.465.709

Ζύµες  44.549.213

Γερµανία

Τσιπούρες 117.581.545

Λαβράκια 72.767.394

Εξαιρετικά παρθένο  57.295.911
ελαιόλαδο

Ακτινίδια 42.709.455

Πυρηνέλαιο ελιάς 42.467.532

Ισπανία

προϊόντων που είναι προσαρµοσµένοι στις 
τοπικές αγορές, τα περισσότερα ιδιωτικής 
ετικέτας µε βάση συνεργασίες που κλείνουµε»,
σηµειώνει. Για τη ΖΑΝΑΕ οι εξαγωγές αποτε-
λούν πλέον βασικό µοχλό ανάπτυξης και 
εξέλιξης. «Προφανώς και διατηρούµε και 
προσπαθούµε να ενισχύσουµε τη θέση µας 
στην ελληνική αγορά, όµως το εξωτερικό έχει 
τους όγκους που µπορούν να δηµιουργήσουν 
οικονοµίες κλίµατος σε καθετοποιηµένες αγο-
ρές ώστε να µπορεί κανείς να ατενίζει το µέλλον 
µε αισιοδοξία», σηµειώνει. Τονίζει πάντως ότι 
οι εξαγωγές δεν είναι «εύκολο άθληµα» και τα 
στάνταρ είναι υψηλά. «Αυτό που κάνει τη δι-
αφορά είναι η ποιότητα, η αξιοπιστία, η εµπι-
στοσύνη, τα σωστά δίκτυα, αλλά και οι αρχές 
ESG που τα τελευταία χρόνια λαµβάνονται 
σοβαρά υπόψη από τους συνεργάτες στο εξω-
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νοήσει στην ανάπτυξή της δηµιουργώντας 
πρόσφατα ένα νέο εργοστάσιο για µπαχαρι-
κά. Μάλιστα, η εταιρεία απασχολεί σήµερα 
180 άτοµα. 

Η Μακεδονία πρωταγωνιστεί 
Το ενδιαφέρον στοιχείο από την έρευνα του 
ΣΕΒΕ είναι πως η Βόρεια Ελλάδα είναι αυτή 
που πρωταγωνιστεί στις εξαγωγές τροφίµων. 
Ειδικά η Κεντρική Μακεδονία, που καταφέρ-
νει από µόνη της να ξεπεράσει την Αττική, µε 
την οποία πάντως έχουν τη µερίδα του λέοντος 
στις ελληνικές εξαγωγές τροφίµων. 

Συγκεκριµένα, από την Περιφέρεια Κε-
ντρικής Μακεδονίας έγιναν εξαγωγές τροφί-
µων το 2023 ύψους 2,31 δισ. ευρώ και από την 
Περιφέρεια Αττικής 1,77 δισ. ευρώ. Ακολουθούν 
η Θεσσαλία µε 1,07 δισ. ευρώ, η ∆υτική Ελ-
λάδα µε 669 εκατ. ευρώ, η Πελοπόννησος µε 
624 εκατ. ευρώ, η Κρήτη µε 402 εκατ. ευρώ, 
η Ηπειρος µε 334 εκατ. ευρώ, η Στερεά Ελ-
λάδα µε 333 εκατ. ευρώ, η Ανατολική Μακε-
δονία - Θράκη µε 251 εκατ. ευρώ, η ∆υτική 
Μακεδονία µε 96 εκατ. ευρώ και οι Περιφέ-
ρειες Ιονίου µε 51 εκατ. ευρώ, Βορείου Αιγαί-
ου µε επίσης 51 εκατ. ευρώ και Νοτίου Αιγαί-
ου µε 12 εκατ. ευρώ. 

Η Pelopac είναι εταιρεία στη Θεσσαλονίκη 
µε εργοστάσιο στη Βιοµηχανική Περιοχή της 
Σίνδου, όπου απασχολούνται 160 άτοµα. 
Πρόκειται για εταιρεία που µεταποιεί προϊ-
όντα µε αποκλειστική διάθεση στο εξωτερικό. 
«Μεγαλύτερη αγορά µας είναι οι ΗΠΑ, όπου 
εξάγουµε σχεδόν το 80% των προϊόντων µας»,
λέει ο διευθύνων σύµβουλος Κωνσταντίνος 
Κωνσταντινίδης. Η διαφορά της Pelopac σε 
σχέση µε την πλειονότητα των υπόλοιπων 
εταιρειών που επιδιώκουν το κάτι παραπάνω 
στις ξένες αγορές είναι ότι από το 1993, οπό-
τε συγκροτήθηκε, η στόχευσή της είναι 
αποκλειστικά οι αγορές του εξωτερικού. 
Κάτι φυσικά που τη βοήθησε όχι µόνο να 
διατηρήσει σταθερή πορεία στα δύσκολα 
οικονοµικά χρόνια για τη χώρα, αλλά και να 
αναπτυχθεί µέσα από σοβαρές συνεργασίες. 
«Η ελληνική αγορά παραείναι µικρή, ο αντα-
γωνισµός µεγάλος και τα περιθώρια πάρα πολύ 
µικρά για να ασχοληθούµε», λέει ο κ. Κωνστα-
ντινίδης. Βασικότερο προϊόν της εταιρείας 
είναι η επιτραπέζια ελιά, ωστόσο ετοιµάζει 
και διαθέτει µεγάλη γκάµα από διάφορα 
spreads, προϊόντα antipasti και σνακ. «Ολα 
αυτά τα παράγουµε είτε µε ετικέτες µεγάλων 
και γνωστών brands του εξωτερικού, κυρίως 
στις ΗΠΑ, είτε µε ιδιωτική ετικέτα λιανεµπό-
ρων», εξηγεί ο ίδιος διευκρινίζοντας ότι το 
target group των καταναλωτών δεν είναι οι 
οµογενείς του εξωτερικού αλλά οι ξένοι κα-
ταναλωτές. Σήµερα στην αγορά της επιτρα-
πέζιας ελιάς, τις ΗΠΑ, η ελληνική ελιά είναι 
Νο1 σε µερίδιο και παγκοσµίως Νο2, πίσω 
από την ισπανική, µε 24%. Ο κύκλος εργασιών 
της Pelopac το 2023 ήταν στα 23 εκατ. ευρώ. 

«Το σύγχρονο επιχειρείν απαιτεί έρευνα και 
ανάπτυξη, καινοτοµία προϊόντων και υπηρε-
σιών, προσαρµογή στις επιταγές του ψηφιακού 
µετασχηµατισµού και της πράσινης επιχειρη-
µατικότητας. Οι εξαγωγικές επιχειρήσεις, όπως 
έχουν κάνει όλα αυτά τα χρόνια, θα πρέπει να 
συνεχίσουν να επιδεικνύουν προσαρµοστικό-
τητα και γρήγορα αντανακλαστικά», καταλήγει 
ο κ. Χασάπης του ΣΕΒΕ.

τερικό. Εµείς επενδύουµε σε όλα αυτά. Πρό-
σφατα µάλιστα ολοκληρώσαµε και την πράσι-
νη µετάβαση µέσα από ένα πάρκο φωτοβολ-
ταϊκών 1,5 MW που φτιάξαµε για net metering 
αλλά και τη στροφή στο φυσικό αέριο». 

Οι προορισµοί 
Σύµφωνα µε την ανάλυση που έκανε ο ΣΕΒΕ 
επί των στοιχείων των διεθνών εµπορευµα-
τικών συναλλαγών, κορυφαίοι προορισµοί των 
ελληνικών εξαγωγών το 2023 ήταν η Ιταλία, 
µε αρκετή διαφορά από τη δεύτερη Γερµανία. 
Στην Ιταλία εξηγάγαµε εξαιρετικά παρθένο 
ελαιόλαδο συνολικού ποσού 604,4 εκατ. ευρώ, 
γιαούρτι (146,39 εκατ. ευρώ), σκληρό σιτάρι 
(131,22 εκατ. ευρώ), τσιπούρες (117 εκατ. 
ευρώ) και λαβράκια (111,64 εκατ. ευρώ). Στη 
Γερµανία πάλι εξηγάγαµε τυριά (280,4 εκατ. 

Ο πρόεδρος της Κρι Κρι 
Παναγιώτης Τσινάβος

Ο πρόεδρος και διευθύνων 
σύµβουλος της ΖΑΝΑΕ 
Νίκος Πέντζος

Ο διευθύνων σύµβουλος της 
Dryfo Πάνος Μενεξόπουλος

Ο διευθύνων σύµβουλος 
της Pelopac Κωνσταντίνος 
Κωνσταντινίδης

ευρώ), εξαιρετικά παρθένο ελαιόλαδο (78,83 
εκατ. ευρώ), ελιές (62,17 εκατ. ευρώ), ροδά-
κινα (48,46 εκατ. ευρώ) και ζύµες (44,54 εκατ. 
ευρώ). Στους πέντε µεγαλύτερους εξαγωγικούς 
προορισµούς για τα ελληνικά προϊόντα συ-
γκαταλέγονται επίσης οι ΗΠΑ µε κορυφαία 
εξαγωγικά προϊόντα τις ελιές (144,98 εκατ. 
ευρώ) και τα ροδάκινα (79,66 εκατ. ευρώ), το 
Ηνωµένο Βασίλειο µε τυριά (96 εκατ. ευρώ) 
και γιαούρτια (75,42 εκατ. ευρώ) και η Ισπανία 
µε κύρια εξαγώγιµα προϊόντα τα ψάρια (τσι-
πούρες 117,58 εκατ. ευρώ και λαβράκια 72,76 
εκατ. ευρώ) και το εξαιρετικά παρθένο ελαι-
όλαδο (57,29 εκατ. ευρώ).

«Ανέκαθεν είχαµε µια εξαγωγική δραστη-
ριότητα, όµως προσπαθούµε να τη µεγαλώ-
σουµε µε διάφορα νέα προϊόντα αλλά και σε 
νέες αγορές», λέει ο κ. Πάνος Μενεξόπουλος,
διευθύνων σύµβουλος της Dryfo - Αφοί Με-
νεξόπουλοι ΑΒΕΕ, γνωστής εξαγωγικής εται-
ρείας στον κλάδο των ξηρών καρπών, των 
αποξηραµένων φρούτων, των υπερτροφών 
και των µπαχαρικών. Η εταιρεία είχε το 2023 
κύκλο εργασιών 67 εκατ. ευρώ, εκ των οποίων 
το 45% προήλθε από το εξωτερικό. «Κάνουµε 
εµπόριο και µέσα από αυτό προσπαθούµε να 
βρούµε εκείνες τις ευκαιρίες και τα κανάλια για 
να αναπτυχθούµε. Οι ανθρώπινες σχέσεις 
πάντα µπορούν να σε βοηθήσουν να χτίσεις 
µόνιµες συνεργασίες αλλά πρέπει να έχεις την 
επάρκεια, την ποιότητα, τις ανταγωνιστικές 
τιµές αλλά και τις υπηρεσίες εκείνες που θα 
κάνουν τον συνεργάτη να σε προτιµήσει και να 
χτίσετε από κοινού µια συνεργασία που θα 
ωφελήσει και τους δύο», λέει ο ίδιος και συνε-
χίζει: «Από την πλευρά µας προσπαθούµε να 
χτίσουµε σταθερές σχέσεις στα Βαλκάνια και 
την Ευρώπη, αν και συνολικά οι εξαγωγές µας 
έχουν φτάσει σε 60 διαφορετικές χώρες. Ειδικά 
στον χώρο µας, που έχει να κάνει µε αγροτικά 
προϊόντα, χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή, καθώς 
όλος ο κόσµος δουλεύει µε χαµηλά περιθώρια 
κέρδους, οπότε το να µπαίνουµε σε νέα χωρά-
φια πάντα είναι κάτι που κρύβει µεγάλο ρίσκο». 
Η εταιρεία έχει το brand Dryfo, όµως κατά 
βάση οι µεγαλύτερες πωλήσεις της αφορούν 
το χύµα προϊόν και έπειτα την ιδιωτική ετικέ-
τα. Η στρατηγική αυτή, πάντως, την έχει ευ-

Ελληνικές εξαγωγές
Top 20 σηµαντικότερα εξαγόµενα τρόφιµα και ποτά, σε εκατ. ευρώ, το 2023

975,1

909,2

561,7

387,7

376,4

325,0

292,6

270,4

259,9

225,9

165,2

150,4

146,1

143,8

115,8

103,2

93,4

89,5

88,2

85,3

80,3

Εξαιρετικά 
παρθένο ελαιόλαδο

Τυριά

Ελιές

Ροδάκινα 
(κοµπόστα)

Ακτινίδια

Προϊόντα 
αρτοποιίας & 

ζαχαροπλαστικής

Ροδάκινα 
(φρέσκα)

Τσιπούρες

∆ιάφορα 
παρασκευάµατα 
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Φράουλες

Κρασιά

Γιαούρτια

Πορτοκάλια

Λαχανικά, φρούτα 
& καρποί

Οινοπνευµατώδη 
ποτά

Λαβράκια

Ζύµες

Σκληρό σιτάρι

Ελαιόλαδο

Ζυµαρικά

Μαρµελάδες

Ο πρόεδρος του Συνδέσµου 
Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδος 
(ΣΕΒΕ) Συµεών ∆ιαµαντίδης

Ο εκτελεστικός αντιπρόεδρος 
του ΣΕΒΕ 
Παναγιώτης Χασάπης
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Τουρισµός

ΠΛΗΡΟΤΗΤΑ 
ΠΑΝΩ ΑΠΟ 75% 
ΤΑ ΤΡΙΗΜΕΡΑ 
ΤΟΥ ΜΑΡΤΙΟΥ
Με ταξίδια τόσο εντός των τειχών όσο και στο εξωτερικό σε δηµοφιλείς προορισµούς 
ανά την Ευρώπη σπεύδουν οι Ελληνες να αξιοποιήσουν τις δύο αργίες του µήνα 
- Sold out ειδικά για το τριήµερο των Αποκριών είναι οι πόλεις µε δηµοφιλείς 
καρναβαλικές εκδηλώσεις - Χαµηλές επιδόσεις για τις περιοχές γύρω από 
τα χιονοδροµικά κέντρα, λόγω ήπιων καιρικών συνθηκών και µειωµένων χιονοπτώσεων

Της 
Στεφανίας 
Σούκη
stefaniasouki@gmail.com 

Τ
α τριήµερα του Μαρτίου, 
λίγο προτού πέσει η αυλαία 
της φετινής χειµερινής 
σεζόν, σπεύδουν να αξιο-
ποιήσουν οι Ελληνες µε 
ταξίδια τόσο εντός των 
τειχών όσο και στο εξωτε-

ρικό σε δηµοφιλείς προορισµούς ανά την 
Ευρώπη. 

Οι πληρότητες σε ξενοδοχεία και αερο-
πλάνα για τις δύο αργίες του Μαρτίου κυ-
µαίνονται σε ποσοστά ακόµη και πάνω από 
75%, µε σαφή προτίµηση ειδικά όσον 
αφορά τα αεροπορικά ταξίδια στις απο-
δράσεις στο εξωτερικό, που παρατείνονται 
µάλιστα κατά 1-2 ηµέρες. Ωστόσο, για τα 
ταξίδια στο εσωτερικό σηµαντική ειδοποι-
ός διαφορά, όχι µόνο για τα τριήµερα του 
Μαρτίου, αλλά και συνολικά για τη φετινή 
χειµερινή περίοδο που οδεύει προς το 
τέλος της, είναι οι δύο διαφορετικές ταχύ-
τητες µε τις οποίες έχουν κινηθεί οι προο-
ρισµοί στην ηπειρωτική Ελλάδα. 

Στη µία ταχύτητα βρίσκονται οι περιοχές 
κοντά στα µεγάλα αστικά κέντρα που είναι 
εύκολα προσβάσιµες ή αυτές που δεν 
συνδέονται µε χιονοδροµία και συνεχίζουν 
να παρουσιάζουν και φέτος υψηλές επι-
δόσεις, αποτυπώνοντας για µία ακόµη 
χρονιά στη µεταπανδηµική περίοδο τη 
µεγάλη επιθυµία για αποδράσεις. Με 
αποτέλεσµα αυτοί οι προορισµοί, όπως το 
Ναύπλιο, η ορεινή Αρκαδία, τα Τρίκαλα 
Κορινθίας, να έχουν και φέτος σταθερά 
πολύ καλές επιδόσεις στη διάρκεια του 
χειµώνα και ιδίως τώρα, στα δύο τελευταία 
τριήµερα του µήνα, πληρότητα πάνω από 
80%, φτάνοντας ακόµη και στο 90%. Sold 
out ειδικά γι’ αυτό το τριήµερο των Απο-
κριών είναι οι πόλεις µε δηµοφιλείς καρ-
ναβαλικές εκδηλώσεις όπως η Πάτρα, η 
Ξάνθη και η Κρήτη µε το ρεθεµνιώτικο 
καρναβάλι.

Τα χιονοδροµικά
Στη δεύτερη ταχύτητα τρέχουν, µε σαφώς 

χαµηλότερους ρυθµούς του αναµενοµένου, 
οι περιοχές γύρω από τα χιονοδροµικά, οι 
οποίες έχουν υποστεί φέτος απώλειες που 
υπολογίζονται κοντά στο 20% λόγω των πιο 
ήπιων καιρικών συνθηκών και της µειωµέ-
νης χιονόπτωσης, µε αποτέλεσµα το ψαλί-
δισµα της πληρότητας καθ’ όλη τη διάρκεια 
του χειµώνα, και δη την περίοδο από τις 
αρχές Ιανουαρίου. Ενδεικτικά, στα Καλά-
βρυτα, όπως δηλώνει στο «business stories»
ο πρόεδρος της τοπικής Ενωσης Ξενοδόχων, 
Κώστας ∆αφαλιάς, «η φετινή δεν είναι για 
την περιοχή µας καλή σεζόν αν συγκριθεί 
µε την περσινή - ούτε λόγος για την προ-
πέρσινη, όπου το χιονοδροµικό είχε ξεκι-
νήσει να λειτουργεί από τα µέσα ∆εκεµβρί-
ου και έκλεισε µε χιόνι στα τέλη Μαρτίου. 
Για φέτος αυτό που έχουµε αποτιµήσει για 
το διάστηµα από τον Ιανουάριο και µετά 
είναι ότι έχουµε πτώση γύρω στο 30%. Τα 
Σαββατοκύριακα οι πληρότητες είναι µεν 
καλές, όχι όµως και τις καθηµερινές, που 
κινούνται παραδοσιακά κατά κύριο λόγο 
λόγω της κίνησης του χιονοδροµικού. Ειδι-
κά για την περιοχή των Καλαβρύτων θα 
πρέπει να προστεθεί και το ζήτηµα που έχει 
προκύψει µε τον οδοντωτό σιδηρόδροµο 
που έχει κλείσει τις τελευταίες ηµέρες λόγω 
των προβληµάτων που προέκυψαν µετά τις 
κατολισθήσεις στη γραµµή. Τα δύο τελευταία 
τριήµερα του Μαρτίου κινούνται αρκετά 
καλά, µε πληρότητα τώρα κοντά στο 85%, 
αν και µειωµένη σε σχέση µε πέρυσι, οπό-
τε είχαµε αγγίξει σχεδόν το 100%. Ακόµη 
καλύτερα εξελίσσεται το τριήµερο της 25ης 
Μαρτίου, λόγω και των προγραµµατισµένων 
εκδηλώσεων στην περιοχή». 

Αντίστοιχα, συµβαίνει στην Αράχωβα, 
τον πρώτο προορισµό του χειµώνα ειδικά 
για τους επισκέπτες από την Αθήνα, όπου 
η πτώση φέτος είναι κατά µέσο όρο κοντά 
στο 15%-20% σε σχέση µε πέρυσι, όπως 
επισηµαίνει στο «b.s» η κυρία Καλούσα 
Ναυπακτίτη, πρόεδρος της τοπικής Ενωσης 
Ξενοδόχων. Για το τριήµερο των Αποκριών 
η πληρότητα στα ξενοδοχεία της περιοχής 

αντιστοιχεί στο 75%-80%, µε χαµηλότερα 
ωστόσο τα νούµερα (50%-60%) για το 
επόµενο της 25ης Μαρτίου. 

«Ακόµη και χιονοδροµικά στην Ελβετία 
και την Αυστρία δεν είχαν φέτος ικανοποι-
ητική χιονοκάλυψη και έχουν στραφεί ήδη 
σε εναλλακτικές δραστηριότητες. Αντίστοι-
χα, θα πρέπει να πράξει και η Αράχωβα, που 
βρίσκεται στην πρώτη γραµµή των εγχώ-
ριων προορισµών, να προβληθεί συνολικά 
ως ορεινός προορισµός µε πολλαπλές δυνα-
τότητες. Εστω κι αν τα έσοδα από τη χιονο-
δροµία είναι πολλαπλάσια σε σχέση µε 
άλλες δραστηριότητες, π.χ. ποδηλασία ή η 
ορειβασία, οι νέες συνθήκες, όπως διαµορ-
φώνονται τώρα όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά 
και στην υπόλοιπη Ευρώπη, µας οδηγούν 
στο αυτονόητο, ότι δηλαδή θα πρέπει να 
αναπτυχθούν και άλλες εµπειρίες στον 
προορισµό, µε την κατάλληλη προβολή και 
συνεργασία µεταξύ του ιδιωτικού και του 
δηµόσιου τοµέα. Η Ηπειρος πριν από 7-10 
χρόνια δεν είχε τουρισµό, ενώ τώρα έχει 
πολύ καλή σεζόν, ακόµη και κατά τη διάρκεια 
του καλοκαιριού. Γι’ αυτό και ήταν πολύ 
σηµαντική και η προβολή της ηπειρωτικής 
χώρας στη φετινή διεθνή έκθεση της ΙΤΒ 
στο Βερολίνο». 

«Οι προορισµοί ανά την Ελλάδα κινούνται 
µε ικανοποιητικά νούµερα και τα φετινά 
τριήµερα», αναφέρει από την πλευρά του 
ο κ. Αγγελος Καλλίας, γενικός γραµµατέας 
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενοδόχων 
(ΠΟΞ) και επικεφαλής της οµάδας ξενοδό-
χων ορεινών και ηµιορεινών προορισµών 
της ΠΟΞ, ο οποίος δραστηριοποιείται 
επιχειρηµατικά στη ∆ράµα. Σηµειωτέον 

ότι για το δεύτερο τριήµερο, της 25ης 
Μαρτίου, πέραν των καθαρά χειµερινών 
προορισµών, ανοίγει σιγά-σιγά η σεζόν και 
σε δύο από τους κορυφαίους νησιωτικούς 
προορισµούς της χώρας, την Κρήτη και τη 
Ρόδο, µε σταδιακή αύξηση των συχνοτήτων 
από τις αεροπορικές και τις πρώτες πτήσεις 
τσάρτερ από το εξωτερικό. 

«Ωστόσο, συνολικά, και σε ένα γενικότε-
ρο πλαίσιο και σε σχέση µε το πώς έχει 
πάει µέχρι σήµερα η περίοδος στη διάρκεια 
του χειµώνα στους κλασικούς προορισµούς, 
υπολογίζουµε ότι είµαστε γύρω στο -20% 
σε σχέση µε πέρυσι, λόγω και των καιρικών 
συνθηκών στους προορισµούς, όπου το 
χιόνι, ειδικά στις περιοχές που εξαρτώνται 
σε µεγάλο βαθµό από τη χιονοδροµία, είναι 
φέτος περιορισµένο. Φέτος συντηρούνται 
µε καλύτερες επιδόσεις οι περιοχές που δεν 
εξαρτώνται από χιονοδροµικά κέντρα ή 
βρίσκονται σε κοντινή απόσταση από την 
Αθήνα. Τα Ιωάννινα, η Αρκαδία, τα Τρίκαλα 
Κορινθίας, το Ναύπλιο έχουν πάει καλά από 
πλευράς πληρότητας σε όλη τη διάρκεια του 

Για το τριήµερο της Καθαράς ∆ευτέρας, στο top 5 
των προτιµώµενων προορισµών εξωτερικού για 
αναχωρήσεις από Αθήνα είναι το Οσλο, η Μπολόνια, 
η Γενεύη, το Αµστερνταµ και η Λισαβόνα, ενώ αντίστοιχα 
από Θεσσαλονίκη επιλέγονται η Φρανκφούρτη, 
το Βερολίνο, η Λάρνακα, το Μόναχο, Ντίσελντορφ
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Για το δεύτερο τριήµερο, της 25ης Μαρτίου, πέραν των καθαρά χειµερινών 
προορισµών, ανοίγει σιγά-σιγά η σεζόν και σε δύο από τους κορυφαίους νησιωτικούς 
προορισµούς της χώρας, την Κρήτη και τη Ρόδο, µε σταδιακή αύξηση των συχνοτήτων 
από τις αεροπορικές και τις πρώτες πτήσεις τσάρτερ από το εξωτερικό

χειµώνα, ενώ σε άλλους προορισµούς, π.χ. 
γύρω από τα χιονοδροµικά κέντρα όπως το 
Καρπενήσι ή βορειότερα στα Τρία Πέντε 
Πηγάδια η επισκεψιµότητα είναι φέτος 
πτωτική, µε αποτέλεσµα να γεµίζουν µόνο 
τα Σαββατοκύριακα, κι αυτά, στις περισσό-
τερες περιπτώσεις, µόνο για µία διανυκτέ-
ρευση αντί για δύο». Η πληρότητα κατά 
µέσο όρο στο σύνολο της σεζόν µπορεί να 
πέφτει στο 30%, γι’ αυτό και τώρα είναι 
περισσότερο επίκαιρο από ποτέ το θέµα 
των κινήτρων στα χιονοδροµικά κέντρα ανά 
την Ελλάδα, όπως αναφέρει ο κ. Καλλίας, 
ώστε να αλλάξει η συνολική προσέγγιση 
µε κατεύθυνση  τον ηπειρωτικό και τον 
ορεινό τουρισµό. Στόχος να προταθεί συ-
νολικά η εµπειρία στο βουνό, δηµιουργώ-
ντας πάρκα περιπέτειας, µονοπάτια για 
πεζοπορία και γενικά ορεινές δραστηριό-
τητες, προβάλλοντας τον ορεινό παρά τον 
χειµερινό τουρισµό, ακόµη και σε προορι-
σµούς της χώρας που είναι συνυφασµένοι 
στη συνείδηση του ταξιδιωτικού κοινού µε 
το προϊόν «ήλιος και θάλασσα». Ενα χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα ως προς το τελευ-
ταίο είναι η διοργάνωση ενός από τους πιο 
καταξιωµένους αγώνες ορειβατικού σκι, 
του Pierra Creta,  που ολοκληρώθηκε πρό-
σφατα στον Ψηλορείτη. Πρόκειται για µια 
διαδροµή που έχει καταχωρηθεί ως µία 
από τις 100 καλύτερες καταβάσεις στον 
κόσµο από το «National Geographic» και 
«αναδεικνύει ακριβώς την αυθεντική Κρήτη 

των τεσσάρων εποχών και των µοναδικών 
εµπειριών», σύµφωνα µε τον περιφερει-
άρχη Κρήτης, Σταύρο Αρναουτάκη.

Από την πλευρά της, η ΠΟΞ, σε συνερ-
γασία µε τον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού, 
πραγµατοποίησε εκδήλωση στη φετινή 
ΙΤΒ, τη µεγαλύτερη διεθνή έκθεση τουρι-
στικής βιοµηχανίας που πραγµατοποιήθη-
κε από τις 5 έως τις 7 Μαρτίου στο Βερολί-
νο, µε αντικείµενο την παρουσίαση της 
ηπειρωτικής χώρας -«Mainland Greece»- στο 
ξένο κοινό (επισκέπτες, τουριστικούς πρά-
κτορες και ΜΜΕ), προβάλλοντας τις φυσι-
κές οµορφιές, τη γαστρονοµία, την αρχιτε-
κτονική, τα µνηµεία πολιτισµού, Ιστορίας 
και θρησκευτικού ενδιαφέροντος, αλλά και 
τις ειδικές και βιώσιµες µορφές τουρισµού 
στην ηπειρωτική Ελλάδα. 

Τα ταξίδια στο εξωτερικό 
Την ίδια στιγµή, οι Ελληνες φαίνεται ότι 
έχουν επιστρέψει για τα καλά και στα τα-
ξίδια του εξωτερικού µε υψηλά νούµερα 
πληρότητας στα αεροπλάνα τη φετινή 
χειµερινή σεζόν, αλλά και για τα δύο τε-
λευταία τριήµερα του µήνα, ακόµη και 
πάνω από 75%. Μάλιστα, από τα στοιχεία 
των αεροπορικών φαίνεται ότι πλέον έχουν 
την τάση να ταξιδεύουν και να εξερευνούν 
λιγότερο προβεβληµένους προορισµούς 
σε σχέση µε τους κλασικούς (Παρίσι, Λον-
δίνο, Ρώµη), ακόµα και εντελώς νέους, 
αλλά και πιο οικονοµικούς. Για τα δύο 

τριήµερα οι περισσότεροι ταξιδιώτες φαί-
νεται να παρατείνουν την παραµονή τους 
στους προορισµούς της επιλογής τους 
κατά 1-2 ηµέρες, αφού η κίνηση βάσει των 
κρατήσεων παρατηρείται αυξηµένη σε 
µεγάλο βαθµό από Πέµπτη έως και Τρίτη 
και στις δύο περιπτώσεις. Επιπλέον, σε 
γενικές γραµµές και κυρίως για τα δροµο-
λόγια του εξωτερικού οι κρατήσεις έχουν 
γίνει νωρίτερα, ακόµη και έναν µήνα πριν 
από τις αργίες, οπότε και οι πτήσεις είχαν 
ήδη πληρότητα πάνω από 50%, επιβεβαι-
ώνοντας την αυξηµένη επιθυµία και την 
επιστροφή στα ταξίδια εκτός των τειχών. 
Μία ακόµη τάση έχει να κάνει µε το γεγο-
νός ότι από το αεροδρόµιο της Αθήνας στα 
2/3 και πλέον των κρατήσεων, φτάνοντας 
στο 80%, επιλέγεται περισσότερο το εξω-
τερικό, ενώ αντίστοιχα από το αεροδρόµιο 
της συµπρωτεύουσας ταξιδεύουν σε προ-
ορισµούς τόσο στο εξωτερικό όσο και στο 
εσωτερικό. 

 «Tην ενίσχυση της διάθεσης και της 
δυνατότητας των Ελλήνων για ταξίδια ανα-
ψυχής» επιβεβαιώνουν και οι επιτελείς του 
οµίλου της Αegean, η οποία έχει αύξηση 
της συνολικής επιβατικής κίνησης (εσωτε-
ρικού - εξωτερικού) κατά 4% και 13% για 
τον Ιανουάριο και τον Φεβρουάριο αντί-
στοιχα. 

Ειδικά για τα δύο τριήµερα του µήνα, 
ως προς τα ταξίδια των Ελλήνων, η µεγα-
λύτερη εγχώρια αεροπορική διαπιστώνει 

προτίµηση κυρίως σε αυτά του εξωτερικού, 
ιδιαίτερα σε βορειοευρωπαϊκές -και όχι 
µόνο- πόλεις, ενώ όσοι επιλέγουν το εσω-
τερικό είναι ενδιαφέρον το γεγονός ότι 
πετούν προς τα ελληνικά νησιά φέρνοντας 
το καλοκαίρι πιο κοντά. Συγκεκριµένα, για 
το τριήµερο της Καθαράς ∆ευτέρας που 
διανύουµε τώρα, στο top 5 των προτιµώ-
µενων προορισµών εξωτερικού για τις 
αναχωρήσεις από Αθήνα είναι το Οσλο, η 
Μπολόνια, η Γενεύη, το Αµστερνταµ και η 
Λισαβόνα, ενώ οι ταξιδιώτες από Θεσσα-
λονίκη επιλέγουν τη Φρανκφούρτη, το 
Βερολίνο, τη Λάρνακα, το Μόναχο και το 
Ντίσελντορφ. 

Στο εσωτερικό, πέραν των κλασικών 
προορισµών µε αυξηµένη κίνηση (Θεσσα-
λονίκη, Ηράκλειο, Ρόδος και Χανιά λόγω 
των φοιτητών, των στρατιωτικών, των εκ-
παιδευτικών και όσων υπαλλήλων εργάζο-
νται σε πόλεις άλλες από τον τόπο διαµονής 
τους), από Αθήνα οι προτιµώµενοι προο-
ρισµοί είναι και αµιγώς καλοκαιρινοί, όπως 
η Νάξος, η Σαντορίνη, η Σκιάθος, η Λέρος 
και η Σητεία, ενώ από Θεσσαλονίκη οι 
ταξιδιώτες επιλέγουν τη Χίο, τη Μυτιλήνη, 
την Κω, το Ηράκλειο και τη Λήµνο. Αντί-
στοιχα, για το επόµενο τριήµερο της 25ης 
Μαρτίου, οι top προορισµοί εξωτερικού 
από το αεροδρόµιο της πρωτεύουσας είναι 
η Βουδαπέστη, η Λισαβόνα, η Κοπεγχάγη, 
το Βερολίνο, η Βενετία, ενώ αντίστοιχα από 
εκείνο της συµπρωτεύουσας είναι η Ρώµη, 
η Φρανκφούρτη, η Λάρνακα, το Βερολίνο 
και το Ντίσελντορφ. Ακόµη, για το τριήµε-
ρο της 25ης Μαρτίου οι top προορισµοί 
εσωτερικού από τη βάση της Αθήνας είναι 
η Νάξος, η Σαντορίνη, τα Κύθηρα, η Σητεία 
και η Πάρος, ενώ αντίστοιχα από τη Θεσ-
σαλονίκη προτιµώνται η Χίος, η Κως, η 
Μυτιλήνη, τα Χανιά και η Ρόδος. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος και η έτερη 
εγχώρια αεροπορική, η Sky Express, η οποία 
επίσης διαπιστώνει φέτος στο δίκτυό της 
αυξηµένη κίνηση στους προορισµούς του 
εξωτερικού. «Σε σχέση µε πέρυσι είναι 
σαφώς ενισχυµένη η επιλογή των Ελλήνων 
για ταξίδια µε ιδιαίτερη προτίµηση εκτός 
των τειχών», αναφέρουν στο «b.s.» οι επι-
τελείς της αεροπορικής, η οποία ακολου-
θώντας τις τάσεις συνεχίζει να επενδύει 
στο δίκτυο εξωτερικού. Οσον αφορά τις 
τελευταίες αργίες του µήνα, το Μιλάνο, η 
Ρώµη, η Βαρσοβία, το Μόναχο και το Λον-
δίνο είναι οι προορισµοί µε τις περισσότε-
ρες κρατήσεις στο εξωτερικό από το δίκτυο 
της εταιρείας. 

Την επιστροφή στα ταξίδια στο εξωτε-
ρικό καταγράφουν και τα επίσηµα στοιχεία 
της Τραπέζης της Ελλάδος για το 2023. 
Σύµφωνα µε αυτά, λοιπόν, οι δαπάνες των 
Ελλήνων για ταξίδια στο εξωτερικό, έστω 
κι αν δεν έπιασαν ακόµη το προπανδηµικό 
ρεκόρ των 2,7 δισ. ευρώ του 2019, σηµεί-
ωσαν µεγάλη αύξηση, φτάνοντας στην 
περσινή χρονιά σε επίπεδα άνω των 2,45 
δισ. ευρώ, καταγράφοντας αύξηση 27% σε 
σχέση µε το 2022. Πρώτοι προορισµοί για 
τους Ελληνες, εκεί όπου ξοδεύουν τα πε-
ρισσότερα, είναι σταθερά η Γερµανία, το 
Ηνωµένο Βασίλειο, η Ιταλία, η Γαλλία και 
η Κύπρος.
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Επιχειρηµατικές ιστορίες

Τ
ο όνοµα της Μαρίας Χάτζου 
τα τελευταία 2-3 χρόνια φι-
γουράρει σε όλες τις γνωστές 
εκδόσεις της Γηραιάς Αλβι-
ώνας ως µία από τις «50 πιο 
σηµαντικές γυναίκες 

entrepreneurs του Ηνωµένου Βασιλείου». 
Το δε επιχειρηµατικό τέκνο της, η εταιρεία 
Lifebit, συγκαταλέγεται στα διάφορα αφι-
ερώµατα που εµφανίζονται για «τους 
επόµενους “µονόκερους” της Ευρώπης». 
Τις εταιρείες δηλαδή που αναµένεται να 
ξεπεράσουν σε αποτίµηση το 1 δισ. δολά-
ρια.

Ενα επίτευγµα που, είτε επιβεβαιωθεί 
είτε όχι, ίσως να µην έχει και τόσο σηµασία, 
αφού η Lifebit φαίνεται ότι θα αφήσει ένα 
ισχυρό αποτύπωµα στην εξέλιξη της λεγό-
µενης προσωποποιηµένης ιατρικής διά-
γνωσης και θεραπείας, που υπόσχεται 
τεράστιες αλλαγές σε όλη την αλυσίδα των 
υπηρεσιών υγείας, της φαρµακευτικής, της 
αντιµετώπισης ασθενειών, ακόµα και της 
καθηµερινότητας όλων µας! 

Κάτι που ούτε η Μαρία Χάτζου περί-
µενε όταν, απόφοιτη από το Πανεπιστήµιο 
Θεσσαλίας, αποφάσιζε πως οι µεταπτυχι-
ακές σπουδές στο εξωτερικό θα αποτελού-
σαν και άγκυρα για µια λαµπρή καριέρα 
στο εξωτερικό, όπως ονειρεύτηκαν χιλιάδες 
νέοι που αναζήτησαν ευκαιρίες µακριά 
από την Ελλάδα της κρίσης. Κάποια χρόνια 
µετά και τοποθετώντας και το επίθετο του 
συζύγου της Dunford δίπλα στο δικό της, 
η ίδια έχει ριζώσει στο Λονδίνο! Φρόντισε 
ωστόσο η σύνδεση µε την πατρίδα να είναι 
άµεση και σήµερα ένα τµήµα από τα 200 
άτοµα προσωπικό που απασχολούνται στη 
Lifebit να είναι στην Ελλάδα. Ελληνες µη-

χανικοί που εργάζονται για την ανάπτυξη 
της οµώνυµης ψηφιακής πλατφόρµας που 
εξελίσσεται σε βασικό εργαλείο για κυβερ-
νήσεις και φαρµακοβιοµηχανίες. 

Η εταιρεία
Πρώτα όµως οι συστάσεις. «Η Lifebit είναι 
µια εταιρεία που έφτιαξα µε τον Ισπανό 
φίλο µου Πάµπλο Πριέτο. ∆ουλεύουµε µε 
κυβερνητικούς και ιδιωτικούς οργανισµούς 
ανά τον κόσµο για να υλοποιήσουµε προ-
γράµµατα εξατοµικευµένης ιατρικής. Απ’ 
την πλευρά µας, προσφέρουµε όλο το λογι-
σµικό που µπορεί να καλύψει τις ανάγκες 
ενός τέτοιου προγράµµατος. Οι οργανισµοί 
αυτοί συγκεντρώνουν το ιστορικό ασθενών, 
αναλύουν το DNA και συλλέγουν παράλλη-
λα όλα τα data που αφορούν τόσο την κλι-
νική κατάσταση όσο και τον τρόπο ζωής των 
ανθρώπων. Οπότε χρησιµοποιούν το λογι-
σµικό µας και τις εφαρµογές µας για να τα 
“καθαρίσουν”, να τα διασυνδέσουν, να τα 
καταστήσουν ανώνυµα και τέλος να τα ανα-
λύσουν. Αυτό είναι το ένα κοµµάτι της 
δουλειάς µας. Το άλλο αφορά τις φαρµακο-
βιοµηχανίες και τις εταιρείες βιοτεχνολογί-
ας. Αφενός χρησιµοποιούν το λογισµικό µας 
για τα δικά τους εσωτερικά data που διατη-
ρούν γύρω από κλινικές µελέτες, προγράµ-
µατα εξατοµικευµένης φαρµακευτικής. 
Αφετέρου για να αποκτήσουν πρόσβαση και 
να αναλύσουν δεδοµένα άλλων οργανισµών 
στους οποίους εµείς έχουµε πρόσβαση. Και 
όλα αυτά µε στόχο την ταχύτερη διάγνωση 
ασθενειών, καθώς επίσης την ταχύτερη 
ανάπτυξη φαρµάκων, περισσότερο αποτε-
λεσµατικών, µια και εστιάζουν πλέον στα 
στοιχεία συγκεκριµένων οµάδων. Και για 
τους κυβερνητικούς οργανισµούς να καταστεί 

πιο αποδοτικό το σύστηµα, να βελτιωθεί η 
ποιότητα υγείας των πολιτών και παράλλη-
λα να µειωθεί το κόστος του δηµόσιου συ-
στήµατος», λέει η κυρία Χάτζου. 

Κάτι που ήδη δουλεύεται στη Βρετανία 
τα τελευταία δέκα χρόνια µέσω της Genomics 
England, µιας εταιρείας 100% του βρετα-
νικού ∆ηµοσίου που αντλεί πλέον στοιχεία 
από εκατοντάδες χιλιάδες ασθενείς στη 
Βρετανία µε σοβαρές, όπως ο καρκίνος, 
σπάνιες ή γενετικές ασθένειες ώστε να 
µπορέσουν να παρέχουν καλύτερες θερα-
πείες και διάγνωση. «Αυτό το σύστηµα έχει 
αποδείξει έως τώρα ότι µια διάγνωση σπά-
νιας ασθένειας µπορεί να γίνει στο ένα 
πέµπτο του χρόνου που απαιτούνταν πριν, 
ενώ έχει βελτιώσει κατά 50% την αποτελε-
σµατικότητα της αγωγής σε καρκινοπαθείς», 
επισηµαίνει η κυρία Χάτζου. «Γενικά το 
Ηνωµένο Βασίλειο ήταν το πρώτο που ξε-
κίνησε την εφαρµογή της λεγόµενης εξα-
τοµικευµένης ιατρικής και εκεί έρχεται να 
κολλήσει η Genomics England, αλλά και 
εµείς, αλλάζοντας και τον τρόπο που σήµε-
ρα γίνονται οι διαγνώσεις σπάνιων ή επι-
κίνδυνων ασθενειών. Με απλά λόγια, σή-
µερα πάει κάποιος στον γιατρό µε συµπτώ-
µατα συγκεκριµένων ασθενειών. Ο γιατρός 
θα συνταγογραφήσει π.χ. µία γενετική 
ανάλυση και αυτό θα φύγει στην Genomics 
England. Αυτή θα κάνει όλη την ανάλυση, 
θα συνδέσει όλα τα δεδοµένα και έπειτα θα 
στείλουν έκθεση στον γιατρό. Αυτή την 
έκθεση τη λαµβάνει µετά και το NHS και 
τη διαδίδει σε όλο το θεραπευτικό σύστηµα 
υγείας. Το κάνουµε για καρκίνο, γενετικές 
και σπάνιες παθήσεις που είναι κληρονο-
µικές», διευκρινίζει η κυρία Χάτζου. 

Σε αυτά τα δεδοµένα, τα οποία βρίσκο-

νται στο cloud και παραµένουν υπό τον 
έλεγχο του βρετανικού ∆ηµοσίου, η Lifebit 
έχει πρόσβαση και διαθέτει τα εργαλεία 
για την ανάλυση και επεξεργασία τους 
είτε σε µία ερευνητική διαδικασία, είτε στη 
διάγνωση ή τον φαρµακευτικό τρόπο αντι-
µετώπισης κάθε ασθενούς. Κρίσιµη λεπτο-
µέρεια, κανείς δεν µπορεί να εξάγει τα 
δεδοµένα αυτά προς ιδία χρήση, παρά 
µόνο να τα χρησιµοποιεί µέσω της πλατ-
φόρµας. «Επίσης η τεχνολογία που έχουµε 
αναπτύξει επιτρέπει στον χρήστη της 
πλατφόρµας να συνδυάσει δεδοµένα από 
διαφορετικούς οργανισµούς για να εξάγει 
συµπεράσµατα. Για παράδειγµα, τα στοιχεία 
από το Ηνωµένο Βασίλειο να συνδυαστούν 
µε αυτά της Σιγκαπούρης, όπου πλέον κλεί-
σαµε µία συµφωνία και έχουµε πλέον 
πρόσβαση σε data, αλλά και αποτελούµε το 
εργαλείο που χρησιµοποιούν κυβερνητικοί 
οργανισµοί», επισηµαίνει η ίδια.

Η Genomics England ξεκίνησε πρόσφα-
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Από τον περασµένο µήνα η εταιρεία ξεκίνησε τρόπον τινά να έχει και αντικείµενο στην Ελλάδα, µια 
που µε την υποστήριξη του ΕΟ∆Υ συµµετέχει στο πιλοτικό πρόγραµµα της κλινικής µελέτης χιλίων 
νεογνών από τα νοσοκοµεία «Αλεξάνδρα», Θεσσαλίας και «Παπαγεωργίου» µε τον τίτλο BeginNGS

τα ένα πρόγραµµα όπου παρακολουθεί 100 
χιλιάδες µωρά: «Είναι το πρώτο πρόγραµµα 
του είδους, αλλά στόχος είναι αυτό να επε-
κταθεί τελικά µε την πάροδο του χρόνου στο 
σύνολο του πληθυσµού. Να υπάρξει, δηλα-
δή, γενετική παρακολούθηση που µπορεί 
να σηκώσει τη σηµαία για πιθανή κάποια 
ασθένεια ώστε να υπάρξει και έγκαιρη 
παρέµβαση. Κάτι αντίστοιχο, αλλά µε άλλες 
οµάδες πολιτών, κάνουν και άλλες κυβερνή-
σεις. Στις ΗΠΑ υπάρχει το “Πρόγραµµα του 
1 εκατοµµυρίου βετεράνων”, όπου γίνονται 
αναλύσεις πάνω στα δεδοµένα 1 εκατοµµυ-
ρίου βετεράνων για πιο αποτελεσµατική 
βοήθεια µε βάση τα πακέτα υγείας που 
απολαµβάνουν. Και σε αυτό έχουµε συµµε-
τοχή», λέει. 

Η Lifebit είναι µία σχετικά νέα εταιρεία, 
έξι ετών. «Την ξεκίνησα µαζί µε τον συνε-
ταίρο µου Πάµπλο Πριέτο. Προφανώς 
πλέον έχουµε και επενδυτές. Η εταιρεία 
ξεκίνησε µε πρώτο επενδυτή την Techstars, 

που ήταν και ο επιταχυντής µας µε 120.000. 
Μετά έγινε ο πρώτος κύκλος χρηµατοδότη-
σης, το “seed round” µε 3 εκατοµµύρια. 
Αυτός έκλεισε τον Ιανουάριο του ’18 οπότε 
και ξεκίνησε επισήµως η εταιρεία. Μετά 
από δύο χρόνια κάναµε τον “Series A” κύκλο 
χρηµατοδότησης ύψους 10 εκατ., και µετά 
από 1 µε 1,5 χρόνο τον επόµενο κύκλο, τον 
“Series B”, που ήταν 60 εκατ. Στη χρηµατο-
δότησή µας έχουν συµµετάσχει µερικά από 
τα µεγαλύτερα venture capitals ανά τον 
κόσµο, όπως τα Eurazeo και η Tiger Global», 
σηµειώνει. 

Πώς όµως γεννήθηκε η ιδέα της Lifebit; 
«Κι εγώ και ο Πάµπλο είµαστε computer 
scientists που εξελιχθήκαµε σε bioinformaticians 
(σ.σ.: βιοπληροφορικοί), έπειτα σε ερευνη-
τές βιοϊατρικής και τέλος επιχειρηµατίες! 
Γνωριστήκαµε όταν κάναµε το ντοκτορά και 
δουλεύαµε µαζί σαν ερευνητές βιοϊατρικής 
σε ένα από τα καλύτερα ινστιτούτα του 
κόσµου που διατηρούσαν τεράστια δεδο-

µένα. Η δουλειά µας τότε ήταν να εκτελέ-
σουµε µία έρευνα για την οποία, όµως, θα 
έπρεπε να στήσουµε υπολογιστικές µεθό-
δους ώστε να µπορούµε να αναλύουµε τα 
δεδοµένα. Οπότε το πρόβληµά µας ήταν ότι 
το 80% του χρόνου µας αναλώνονταν σε 
προβλήµατα γύρω από την υπολογιστική 
των δεδοµένων και δεν µας επέτρεπε να 
εστιάσουµε όσο θα έπρεπε στην ανάλυση 
τη βιολογική και γενικά την ουσία του 
πράγµατος. Ηµασταν τότε µία οµάδα, οπό-
τε τους λέω “όλοι προερχόµαστε από το 
κοµµάτι της επιστήµης υπολογιστών (σ.σ.: 
computer science), θα υπάρχει κάποιος 
τρόπος να χτίσουµε κάτι, ειδάλλως σπατα-
λάµε τον χρόνο και τη ζωή µας άδικα εδώ”. 
Αυτό ήταν, ξεκινήσαµε και φτιάξαµε πολλά 
εργαλεία. Μάλιστα ακόµα και τώρα τα πε-
ρισσότερα εργαλεία που χρησιµοποιούνται 
στην ανάλυση είναι αυτά τα εργαλεία ανοι-
κτού κώδικα που εµείς είχαµε φτιάξει τότε. 
Και επειδή ήµασταν οι µόνοι που το κάνα-

Με τον Κυριάκο Μητσοτάκη
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Με τον Εµανουέλ Μακρόν

µε αυτό, µας άνοιξε τις πόρτες σε όλα τα 
µεγάλα ερευνητικά προγράµµατα που 
έτρεχαν. Ο κλάδος άρχισε τότε να ενδιαφέ-
ρεται. Στην αρχή µάς έλεγαν “ελάτε να 
κάνετε µία οµιλία”. Μετά ζητούσαν και 
κάτι από συµβουλευτική. Αρχίσαµε πλέον 
να καταλαβαίνουµε ότι ο κλάδος είχε αρχί-
σει να µας έχει ανάγκη, καθώς τότε ξεκινού-
σε και η σοβαρή παραγωγή δεδοµένων. 
Τότε το έκαναν κυρίως οι φαρµακευτικές. 
Τώρα αυτό έχει ανοίξει. Ακόµα και η Apple 
τρέχει τέτοια προγράµµατα αντλώντας δε-
δοµένα από τα smartwatches.

Με τον Πάµπλο, λοιπόν, από εκεί ξεκι-
νήσαµε. Καταλάβαµε την ανάγκη που 
υπήρχε. Εγώ στο µεταξύ είχα φτιάξει και 
µία άλλη εταιρεία, το Innovation Forum, το 
οποίο µε βοήθησε στη διαµόρφωση ενός 
δικτύου που προσπαθούσε να βοηθήσει 
ερευνητές να γίνουν entrepreneurs φέρνοντάς 
τους σε επαφή µε την επενδυτική κοινότη-
τα. Τότε, λοιπόν, µέσα από το δίκτυο εκείνο 
µου έλεγαν πως αυτό που είχαµε κάνει µε 
τον Πάµπλο είχε αντικείµενο και βάθος να 
εξελιχθεί σε µία σηµαντική επιχειρηµατική 
προσπάθεια. Είχαµε κάτι που βοηθάει στη 
νέα πραγµατικότητα που συντελείται στον 
χώρο της υγείας. Οπότε και ξεκινήσαµε µε 
τη βοήθεια στην αρχή των Venture Capitals 
που προανέφερα».

Σήµερα, µεταξύ των ηχηρών συνεργα-
σιών της εταιρείας είναι µε κυβερνητικούς 
οργανισµούς της Βρετανίας, της Σιγκαπού-
ρης, της ∆ανίας, του Καναδά, των ΗΠΑ, 
καθώς και µε φαρµακοβιοµηχανίες όπως 
η Boehringer Ingelheim. 

Από τον περασµένο µήνα η εταιρεία 
ξεκίνησε τρόπον τινά να έχει και αντικεί-
µενο στην Ελλάδα, µια που µε την υποστή-
ριξη του ΕΟ∆Υ συµµετέχει στο πιλοτικό 
πρόγραµµα της κλινικής µελέτης χιλίων 
νεογνών από τα νοσοκοµεία «Αλεξάνδρα», 
Θεσσαλίας και «Παπαγεωργίου» µε τον 
τίτλο BeginNGS. Ουσιαστικά πρόκειται για 
DNA τεστ τα οποία θα αναλυθούν για τον 
εντοπισµό τυχόν γενετικών διαταραχών 
που θα µπορούσε να υπάρξει αποτελεσµα-
τική παρέµβαση. 

«Με δεδοµένο ότι στην Ελλάδα γεννιού-
νται περίπου 60 χιλιάδες µωρά κάθε χρόνο, 
θα µπορούσε να υπάρχει µελέτη, παρακο-
λούθηση και τυχόν έγκαιρη αντιµετώπιση 
τέτοιου είδους ασθενειών», λέει η κυρία 
Χάτζου. 

Η ίδια µεγάλωσε στην Αρτέµιδα, στην 
Αττική. «Μετά το λύκειο σπούδασα στο 
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας Πληροφορική µε 
Εφαρµογές στη Βιοϊατρική. Ηταν η πρώτη 
χρονιά της σχολής και πραγµατικά δεν ήξε-
ρα τι θα βρω. Εγώ ήθελα Ιατρική. Επέµενε 
όµως η µητέρα µου να δοκιµάσω τη σχολή. 
Την άκουσα και τελικά αυτό µε έφερε έως 
εδώ», λέει γελώντας. «Το πρώτο µεταπτυ-
χιακό το έκανα στο Πανεπιστήµιο Αθηνών, 
στο ΕΚΠΑ, κι από εκεί µετά έφυγα για το 
εξωτερικό. Αρχικά Σουηδία όπου έκανα ένα 
δεύτερο Master και παράλληλα άρχισα να 
δουλεύω σαν Bioinformatics Engineer, όπως 
λέγεται. Πληροφορικάριος ουσιαστικά. 
Επειτα PhD και ξεκίνησα να ταξιδεύω στον 
κόσµο… Βαρκελώνη, Γερµανία, Αµερική, 
και τελικά Λονδίνο, όπου ρίζωσα».
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Επιχειρηµατικές ιστορίες

Α
νήκει στις λίγες περι-
πτώσεις εταιρειών που 
επιβεβαιώνουν όλα τα 
αξιώµατα για την εφευ-
ρετικότητα του ελληνι-
κού µυαλού, εξηγώντας 

κατά κάποιον τρόπο το φαινόµενο της 
σπουδαίας καριέρας που διαγράφουν στο 
εξωτερικό οι συµπατριώτες µας σε κάθε 
επιστηµονικό ή επιχειρηµατικό αντικεί-
µενο. Με τη µεγάλη διαφορά ότι η Organic 
Electronic Technologies δεν βρίσκεται στη 
Silicon Valley αλλά στη Θεσσαλονίκη και 
ο ιδρυτής και επικεφαλής της, καθηγητής 
της Νανοτεχνολογίας Στέργιος Λογοθε-
τίδης, επέλεξε από εδώ, την πατρίδα µας, 
µέσω αυτής της εταιρείας να φέρει την 
επανάσταση στον χώρο της πράσινης 
ενέργειας. 

Είναι η εταιρεία που κατασκευάζει τα 
πιο προηγµένα ηµιδιαφανή τυπωµένα 
φωτοβολταϊκά που µπορούν να αντικατα-
στήσουν τα συµβατικά φωτοβολταϊκά 
πλαίσια σε πλήθος εφαρµογών, από γυά-
λινα κτίρια έως θερµοκήπια και ανοιχτές 
καλλιέργειες, αυτοκίνητα, φορητά ηλε-
κτρονικά είδη, έξυπνες συσκευασίες κ.ά. 
Πρόκειται ασφαλώς για µια τεχνολογία που 
ανοίγει νέους ορίζοντες στον χώρο των 
ΑΠΕ - και µάλιστα σε µια συγκυρία όπου 
ο πλανήτης βυθίζεται στις συνέπειες της 
κλιµατικής κρίσης. Ειδικότερα, η OET είναι 
µια εταιρεία υψηλής τεχνολογίας που 
ασχολείται µε τον σχεδιασµό, τις διαδικα-
σίες κατασκευής λεπτών µεµβρανών και 
την παραγωγή καινοτόµων τεχνολογιών 
ευέλικτων οργανικών τυπωµένων φωτο-
βολταϊκών (OPV) και οργανικών LED (OLED). 
Μέσω διαρκούς έρευνας και ανάπτυξης, 
έχει εφαρµόσει ένα καινοτόµο πάνελ OPV 
που διαφοροποιείται από τους ανταγωνι-
στές για την υψηλή διαφανή και οµοιό-
µορφη µεµβράνη του, µε ελάχιστες ασυ-
νέχειες αντί για τα υπάρχοντα πάνελ µε 
λωρίδες.

Η διαδροµή 
και οι καινοτοµίες 
Η OET ιδρύθηκε το 2012 από τον καθηγη-
τή Στέργιο Λογοθετίθη, ενσωµατώνοντας 
35 χρόνια υψηλής εµπειρίας στις τεχνολο-
γίες Thin Films και Printed Organic Electronics. 
Ο δρ Στέργιος Λογοθετίδης είναι οµότιµος 
καθηγητής Νανοτεχνολογίας στο Τµήµα 
Φυσικής του Αριστοτέλειου Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης (ΑΠΘ), στο οποίο και 
σπούδασε, για να ακολουθήσουν το Max-
Planck Institute της Στουτγάρδης και το 
Berlin Synchrotron Radiation Facility. Η 
επιστηµονική και ερευνητική συνεισφορά 
του αναδεικνύονται από τις 900 πρωτότυ-
πες εργασίες και µονογραφίες σε διεθνή 
επιστηµονικά περιοδικά, ενώ έχει δώσει 
περισσότερες από 500 διαλέξεις. Είναι 
κάτοχος 9 πατεντών και άλλων 2 που βρί-
σκονται σε εξέλιξη, έχει ιδρύσει 3 start-up 
εταιρείες υψηλής τεχνολογίας και έχει 
χρηµατοδοτηθεί για τη συνεχή αριστεία 
του µε περισσότερα από 200 εκατ. ευρώ 
από την Ε.Ε. και την Ελλάδα σε έργα έρευ-
νας, καινοτοµίας και ανάπτυξης νέων τε-
χνολογιών και προϊόντων.

καταστεί σήµερα πρωτοπόρος στην 
τεχνολογία των οργανικών φωτοβολτα-
ϊκών 3ης γενιάς. Η διαρκής έρευνα και 
εξέλιξη, οι συνεργασίες µε τα σηµαντι-
κότερα ελληνικά και ευρωπαϊκά ιδρύ-
µατα και εταιρείες, µαζί µε τις χρηµατο-
δοτήσεις από την Ε.Ε. κυρίως, έφεραν 
την ανάπτυξη αυτής της επαναστατικής 
τεχνολογίας στη νανοβιοµηχανική πα-
ραγωγή και παραγωγή ενέργειας. Αυτό 
που ξεχωρίζει τα φωτοβολταϊκά της 
εταιρείας ΟΕΤ είναι η διαδικασία παρα-
γωγής τους που γίνεται µε εκτύπωση 
R2R, η διαφάνειά τους, το χαµηλό βάρος, 
αλλά και η δυνατότητα πλήρους ανακύ-
κλωσής τους. Επίσης, στηρίζονται στη 
Νανοτεχνολογία, και έτσι χρησιµοποιούν 
πολύ µικρές ποσότητες πρώτης ύλης.

Λόγω της ευκαµψίας τους τα OΦΒ 
µπορούν να ρολάρονται και να µεταφέ-
ρονται πολύ εύκολα, ενώ τοποθετούνται 
σε οποιαδήποτε επιφάνεια, σε αντίθεση 
µε τα συµβατικά ΦΒ που αναπτύσσονται 
σε άκαµπτες επιφάνειες, όπως το πυρί-
τιο ή το γυαλί. Η λεπτότητά τους τα 

καθιστά εξαιρετικά ελα-
φριά, µε 0,5 kg/µ2, σε 
αντίθεση µε τα ΦΒ 1ης 
γενιάς, τα οποία ζυγίζουν 
22-25 kg/µ2.

Το Giga Factory
Σύµφωνα µε τον κ. Λο-
γοθετίδη, η εταιρεία έχει 
σκοπό να επεκταθεί 
διεθνώς και να πραγµα-
τοποιήσει εγκαταστάσεις 
παραγωγής και χρήσης 
των OΦΒ σε διάφορα 
µέρη του κόσµου. Οπως 
επισηµαίνει, αυτό θα 

επιτευχθεί µετά την υλοποίηση ενός 
πολύ σηµαντικού project της ΟΕΤ µε το 
ακρωνύµιο Flex2Energy που θέτει αρχι-
κά σε ευρωπαϊκό επίπεδο έναν πολύ 
φιλόδοξο και κρίσιµο στόχο: τη µαζική 
παραγωγή 3ης γενιάς φωτοβολταϊκών, 
ενώ δηµιουργεί την πρώτη παγκοσµίως 
αυτοµατοποιηµένη γραµµή παραγωγής 
OΦΒ µε ετήσια παραγωγή 1.000.000 µ2 
τον χρόνο και περίπου 100 ΜW ισχύ. 
Παράλληλα, ανοίγει τον δρόµο για την 
παραγωγή και άλλων οπτοηλεκτρονικών 
διατάξεων, όπως των εύκαµπτων οργα-
νικών LED.

Η ΟΕΤ έχει χρηµατοδοτηθεί µε 21,2 
εκατ. ευρώ από την Ε.Ε. και σε συνερ-
γασία µε άλλες πέντε εταιρείες και ορ-
γανισµούς από τη Θεσσαλονίκη, καθώς 
και µε εννέα εταιρείες και φορείς από 
την Ευρώπη, εγγυώνται την ταχύτατη 
αποπεράτωση αυτού του project. Επό-
µενος στόχος της ΟΕΤ για το τέλος της 
δεκαετίας είναι το Giga Factory, δηλαδή 
η γραµµή παραγωγής οργανικών φωτο-
βολταϊκών 1000 MW, βοηθώντας στην 
εγκαθίδρυση της βιοµηχανίας τους ως 
βασική βιοµηχανία φωτοβολταϊκών στην 
Ευρώπη, ώστε να αποδεσµευθεί από 
την εισαγωγή τους από την Ασία και να 
επιτευχθεί η κλιµατική ουδετερότητα 
της οικονοµίας.

Ο ∆ρ Στέργιος Λογοθετίδης επιδεικνύει 
τα οργανικά τυπωµένα φωτοβολταϊκά

Του 
Σταύρου 
Γριµάνη
sgrimanis@gmail.com

EΠΑΝΑΣΤΑΣΗ 
ΣΤΙΣ ΑΠΕ ΜΕ 
ΤΑ ΤΥΠΩΜΕΝΑ 
ΦΩΤΟΒΟΛΤΑΪΚΑ 

Η ελληνική εταιρεία µε έδρα στη Θεσσαλονίκη 
είναι πρωτοπόρος στην τεχνολογία των οργανικών 
φωτοβολταϊκών 3ης γενιάς και κατακτά 
µε τις καινοτοµίες της τη διεθνή αγορά

Στέργιος Λογοθετίδης 
ORGANIC ELECTRONIC TECHNOLOGIES 

Μεταξύ άλλων, ο δρ Λογοθετίδης είναι 
ιδρυτής και διευθυντής του Εργαστηρίου 
Νανοτεχνολογίας LTFN (Λεπτών Υµενίων,  
Νανοσυστηµάτων & Νανοµετρολογίας) 
στο ΑΠΘ, που δηµιουργήθηκε το 1991, 

καθώς και του Hellenic Organic and Printed 
Electronic Association (HOPE-A) που 
απαρτίζεται από 40 εταιρείες και ερευνη-
τικά ιδρύµατα. Με αυτόν ως επικεφαλής, 
η Organic Electronic Technologies έχει 
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Μέσω διαρκούς έρευνας και ανάπτυξης, έχει εφαρµόσει ένα καινοτόµο πάνελ οργανικών τυπωµένων 
φωτοβολταϊκών (OPV) που διαφοροποιείται από τους ανταγωνιστές για την υψηλά διαφανή και 
οµοιόµορφη µεµβράνη του, µε ελάχιστες ασυνέχειες, αντί για τα υπάρχοντα πάνελ µε λωρίδες

Η τεχνολογία µας έχει πολλά να προσφέ-
ρει στην ανάπτυξη της Ινδίας τόσο στην 
αυτοµατοποιηµένη πράσινη βιοµηχανία  
όσο και στην παραγωγή ενέργειας, στη 
χρήση τους για την αύξηση παραγωγής 
τροφής και τον περιορισµό της χρήσης 
νερού κ.α.

- Τι νέο φέρνει στην αγορά των ΑΠΕ 
η Organic Electronic Technologies;
Είναι ακριβώς αυτά τα ηµιδιαφανή, εύκα-
µπτα και ελαφριά οργανικά φωτοβολταϊκά. 
Για παράδειγµα, µόνο η διαφάνειά τους 

επιτρέπει να χρησιµοποιηθούν σε εφαρ-
µογές όπου απαιτείται παράλληλα µε την 
παραγωγή ενέργειας και η διέλευση του 
φωτός για τη φωτοσύνθεση των φυτών, 
αλλά και σε γυάλινα κτίρια. Αυτό φέρνει 
µια επανάσταση στη χρήση τους στα 
αγροβολταϊκά και τα ενεργειακά και αρ-
χιτεκτονικά κτίρια. Τα εύκαµπτα και ελα-
φριά πάνελ των ΟΦΒ ενσωµατώθηκαν σε 
ήδη υπάρχουσες δοµές θερµοκηπίων 
χωρίς κάποια τροποποίηση, είτε εσωτε-
ρικά είτε εξωτερικά, µε απλούς µηχανισµούς 
στήριξης. ∆εδοµένης της ικανότητάς τους 
να παράγουν ενέργεια χωρίς να εµποδίζουν 
τη διέλευση του φωτός, είναι επίσης κα-
τάλληλα για ανοιχτές καλλιέργειες όπως 
αµπέλια, ακτινίδια κ.ά.

Τα µεγάλα οφέλη των ΟΦΒ

- Ποια είναι τα οφέλη της τεχνολογίας 
στην πράξη; 
Πάνω από µια δεκαετία πειραµατισµών 
σε θερµοκήπια αποκάλυψε µια αξιοση-
µείωτη αύξηση της παραγωγής, έως και 
30%. Ενα σηµαντικό πλεονέκτηµα είναι 
ότι τα ηµιδιαφανή ΟΦΒ απορροφούν την 

επιβλαβή UV ακτινοβολία, µετριάζοντας 
τις ασθένειες και τις προκλήσεις ανάπτυ-
ξης στα φυτά. Επιπλέον, συµβάλλουν στην 
αποτελεσµατικότερη χρήση του νερού, 
µε έως και 30% µείωση κατανάλωσης, 
λόγω του φαινοµένου σκίασης που παρέ-
χουν. Τα τελευταία τρία χρόνια έχουµε 
εφαρµόσει τα OΦΒ σε διαφορετικές 
καλλιέργειες θερµοκηπίου και πρόσφατα 
σε εξωτερικές καλλιέργειες, µε στόχο τη 
διάδοση και χρήση αυτής της γνώσης 
τόσο από µικρούς και µεγάλους παραγω-
γούς όσο και από επιχειρηµατίες µε 

εκτεταµένες εκτάσεις και υδροπονικά 
θερµοκήπια που ξεπερνούν τα 100-300 
στρέµµατα. Ταυτόχρονα, συζητούµε µε 
το κράτος, τους επενδυτές και τις τράπεζες 
ώστε να εξασφαλίσουµε χρηµατοδότηση 
για την ενσωµάτωση των φωτοβολταϊκών 
3ης γενιάς στις γεωργικές πρακτικές. Είναι 
ζωτικής σηµασίας για όλους τους φορείς 
στη γεωργία και την κτηνοτροφία να γνω-
ρίζουν ότι η τεχνολογία ΟΦΒ έχει τη δυ-
νατότητα να ενισχύσει την παραγωγή 
τροφίµων, ενώ παράγει καθαρή, πράσινη 
ενέργεια στην ίδια γη. Αναµένουµε ότι τα 
επόµενα χρόνια τόσο οι θερµοκηπιακές 
όσο και οι ανοιχτές καλλιέργειες µε τη 
χρησιµοποίηση των OΦΒ θα µετατραπούν 
σε εγκαταστάσεις παραγωγής τροφίµων 
και παραγωγής ενέργειας.

- Τα ΟΦΒ τυγχάνουν αποδοχής στην 
Ελλάδα, αλλά και εκτός συνόρων; 
Τα τελευταία 20 χρόνια συνεργαστήκαµε 
µε πάνω από 100 εταιρείες και πανεπι-
στήµια από όλη την Ευρώπη, όπου µε τη  
συνεργασία του Εργαστηρίου Νανοτεχνο-
λογίας, που ίδρυσα στο ΑΠΘ, και της 
Organic Electronic Technologies έχουµε 

Τ
ο «business stories» είχε µια 
εξαιρετικά ενδιαφέρουσα 
συνοµιλία µε τον επικεφαλής 
της εταιρείας δρα Στέργιο 
Λογοθετίδη µόλις επέστρεψε 
από τη ∆ιεθνή Εκθεση Ορ-

γανικών Ηλεκτρονικών LOPEC 2024 στο 
Μόναχο, όπου η ΟΕΤ παρουσίασε τα 
προϊόντα της. Μας αποκαλύπτει τις δυνα-
τότητες αυτής της νέας τεχνολογίας, ενώ 
µιλάει και για την πρόσφατη επίσκεψή του 
στην Ινδία, όπου συµµετείχε στην επιχει-
ρηµατική αποστολή που συνόδευσε τον 
πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. 

- Κύριε καθηγητά, ποια είναι η δρα-
στηριότητα της Organic Electronic 
Technologies;
Η OET παράγει τα φωτοβολταϊκά 3ης 
γενιάς, τα ηµιδιάφανα, εύκαµπτα Οργα-
νικά Φωτοβολταϊκά (OΦΒ), που βασίζονται 
στους οργανικούς ηµιαγωγούς, µε µεθόδους 
εκτύπωσης Roll-to-Roll (R2R), µε υψηλή 
απόδοση και σε µεγάλη κλίµακα, σε διά-
φορα σχήµατα και µεγέθη, αλλά και ποι-
κιλία χρωµάτων και υψηλή αισθητική. Τα 
εύκαµπτα φωτοβολταϊκά της OET στοχεύ-
ουν σε υπάρχουσες αγορές, αλλά κυρίως 
σε νέες αναδυόµενες και χρήσεις που 
απαιτούν η πράσινη ενέργεια και η κλι-
µατικά ουδέτερη οικονοµία. Είναι ιδανικά 
για ένα ευρύ φάσµα εφαρµογών, που 
εκτείνεται από τα γυάλινα κτίρια έως 
θερµοκήπια και ανοιχτές καλλιέργειες, τα 
αυτοκίνητα, τον τουρισµό, τα φορητά 
ηλεκτρονικά είδη, τις έξυπνες συσκευα-
σίες, τα wearables κ.λπ.

Η «πόρτα» της Ινδίας 

- Κατά την πρόσφατη επίσκεψη του 
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη 
στην Ινδία συµµετείχατε στην επιχει-
ρηµατική αποστολή. Μιλήστε µας για 
τις προοπτικές που ανοίγονται.
Η συµµετοχή µας στην επιχειρηµατική 
αποστολή στην Ινδία και στις συναντήσεις 
που πραγµατοποιήθηκαν στις πόλεις Νέο 
∆ελχί, Βοµβάη και Μπαγκαλόρ ήταν ιδι-
αίτερα επιτυχής. Θα έλεγα ότι έµφαση 
δόθηκε στις επαφές στη Βοµβάη και στην 
τελευταία πόλη που χαρακτηρίζεται και 
ως η «Silicon Valley της Νότιας Ασίας», 
όπου συζητήσαµε τη δυνατότητα παρα-
γωγής των OΦΒ στην Ινδία. ∆όθηκε η 
ευκαιρία να παρουσιαστούν οι πρωτοβου-
λίες της ΟΕΤ για τη µεταφορά τεχνολογί-
ας και την turn key εγκατάσταση και πα-
ραγωγή των ΟΦΒ µας, καθώς επίσης η 
εγκατάσταση και χρήση τους σε διάφορα 
πιλοτικά έργα επίδειξης που θα αναλάβουν 
τοπικοί επενδυτές και φορείς στην Ινδία. 

δηµιουργήσει µια αλυσίδα αξίας από 
παραγωγικούς φορείς, ανθρώπινο δυνα-
µικό, νέα υλικά και όργανα, τεχνικές, 
µηχανές και αυτοµατισµούς που εισάγει 
η Βιοµηχανία 4.0. Η τεχνολογία µας αρχι-
κά αναπτύχθηκε και χρηµατοδοτήθηκε 
για παραγωγή στην Ελλάδα, αλλά έχει 
διεθνή προσανατολισµό, αναγνωρίζοντας 
ότι η παγκόσµια αγορά προσφέρει ευκαι-
ρίες χιλιάδες φορές µεγαλύτερες από την 
ελληνική αγορά. Παρά τη διεθνή µας 
εστίαση, οι κύριες εφαρµογές καθώς και 
η αρχική παραγωγή µας αναπτύσσονται 
στην Ελλάδα, παρέχοντας µια µοναδική 
ευκαιρία σε εγχώριους φορείς, επιχειρη-
µατίες και επενδυτές να αξιοποιήσουν 
πρώτοι αυτοί τα πλεονεκτήµατα που δίνει 
αυτή η καινοτοµία. 

Η βιώσιµη παραγωγή 
ενέργειας

- Η εκτίµησή σας για την εξέλιξη της 
αγοράς των ΑΠΕ και τη θέση της εται-
ρείας σε αυτήν;
Η παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ είναι 
πολύ σηµαντική στις µέρες µας λόγω της 
ραγδαίας αύξησης των απαιτήσεων σε 
ενέργεια τόσο στην Ευρώπη όσο και πα-
γκοσµίως, αλλά κυρίως εξαιτίας της κλι-
µατικής αλλαγής. Ο δεσµευτικός στόχος 
της Ε.Ε. για τις ΑΠΕ έως το 2030 φτάνει 
πλέον στο 45%, που σηµαίνει σχεδόν δι-
πλασιασµό του υπάρχοντος µεριδίου τους. 
Οµως η κύρια πηγή παραγωγής ενέργειας 
από ΑΠΕ είναι τα φωτοβολταϊκά 1ης και 
2ης γενιάς. Συγκεκριµένα, το 2023 οι 
εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκών έφτασαν 
τα 430 GW, και αν υποθέσουµε ότι κατα-
ναλώνουν «1 Μονάδα Γης», τότε το 2035 
αναµένεται να φτάσει στα 6 TW και να 
δεσµεύουν «14 Μονάδες Γης», ενώ το 2050 
µε τις απαιτήσεις που θέτει ο στόχος του 
Green Deal θα απαιτεί 75 TW και θα δε-
σµεύουν «~200 Μονάδες Γης»! Οι οποίες 
βέβαια θα γίνουν σε βάρος των καλλιερ-
γειών και της παραγωγής τροφής. Γι’ αυτό 
η ΟΕΤ έχει ως όραµα «τη Βιώσιµη Παρα-
γωγή Ηλεκτρικής Ενέργειας από Οποια-
δήποτε Επιφάνεια και Παντού» σε και-
νούριες και υφιστάµενες εγκαταστάσεις 
για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα δέ-
σµευσης παραγωγικής γης από εγκατα-
στάσεις ΑΠΕ. Ετσι, µπορούµε να επιτύ-
χουµε τριπλή χρήση γης µε ταυτόχρονη 
παραγωγή ενέργειας, αύξηση της παρα-
γωγής τροφής έως 30% και µείωση κατα-
νάλωσης πόρων - σε νερό, φυτοφάρµακα 
κ.ά. Αντίστοιχα η εφαρµογή σε κτίρια 
εκµεταλλεύεται υφιστάµενες εγκαταστά-
σεις για παραγωγή ενέργειας και τα µε-
τατρέπει σε ενεργειακά θετικά κτίρια.

∆ρ Στέργιος Λογοθετίδης 

«ΤΑ OΦΒ “GAME CHANGER” ΓΙΑ ΜΙΑ 
ΚΛΙΜΑΤΙΚΑ ΟΥ∆ΕΤΕΡΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ»

Ο Στέργιος Λογοθετίδης συµµετείχε στην επιχειρηµατική 
αποστολή που συνόδευσε τον πρωθυπουργό στην Ινδία
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Σ
τη µεταφορά ενέργειας ο 
ελληνικός εφοπλισµός 
κυριαρχεί παγκοσµίως 
τόσο στα δεξαµενόπλοια 
όσο και στα πλοία µετα-
φοράς υγροποιηµένου 
φυσικού αερίου - LNG 

Carriers. Ενώ η Κίνα διαθέτει περισσότερα 
δεξαµενόπλοια, ο ελληνικός στόλος έχει την 
υψηλότερη αξία µε 69,5 δισ. δολάρια, ξεπερ-
νώντας την αρµάδα του Κόκκινου ∆ράκου 
κατά 22,1 δισ. δολάρια. Οπως προκύπτει από 
την ετήσια έρευνα του ναυλοµεσιτικού οίκου 
Xclusiv Shipbrokers, οι ελληνικές παραγγελί-
ες δεξαµενόπλοιων αυξήθηκαν κατακόρυφα 
το 2023, µε 123 παραγγελίες, που αντιστοιχούν 
στο 34% των συνολικών παραγγελιών  που 
έγιναν το 2023. Αυτός είναι σχεδόν τριπλάσι-
ος από τον αριθµό των παραγγελιών δεξαµε-
νόπλοιων που έδωσαν το 2022. Η κύρια 
εστίασή τους ήταν στον τοµέα Aframax/LR2, 
µε 51 παραγγελίες, ενώ ακολούθησαν τα 
Suezmax και Panamax/LR1, µε 36 και 14 
παραγγελίες αντίστοιχα.

Σύµφωνα  µε την Ελληνική Επιτροπή 
Ναυτιλιακής Συνεργασίας του Λονδίνου (Greek 
Shipping Cooperation Committee), µε στοιχεία 
που παρέχονται από την S&P Global Market 
Intelligence, τον Μάρτιο του 2024 οι Ελληνες 
εφοπλιστές έχουν υπό παραγγελία ναυπή-
γησης 112 δεξαµενόπλοια συνολικής µετα-
φορικής ικανότητας 15,278 εκατοµµυρίων 
τόνων, ενώ το παγκόσµιο βιβλίο παραγγελιών 
γι’ αυτό τον τύπο πλοίου περιλαµβάνει 239 
συµβόλαια χωρητικότητας 35,3 εκατοµµυρί-
ων dwt. 

Οι ελληνικών συµφερόντων ναυτιλιακές 
εταιρείες κυριαρχούν καθώς ελέγχουν το 30% 
του παγκόσµιου στόλου δεξαµενόπλοιων. 
Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Marine Information 
Services του κ. Νίκου Μώρου, οι Ελληνες µε 
τους µεγαλύτερους στόλους δεξαµενόπλοιων, 
µε πάνω από 20 πλοία στο νερό, είναι:

■ Παναγιώτης και Νίκος Τσάκος µε το 
Tsakos Group/TEN 75 τάνκερ
■ Γιώργος Προκοπίου µε την Dynacom 67 
τάνκερ
■Ανδρέας Μαρτίνος µε τη Minerva Marine 
57 τάνκερ
■Μαρία Αγγελικούση µε τη Maran Tankers 
56 τάνκερ
■ Νικόλας Μαρτίνος µε τη Thenamaris 52 
τάνκερ
■ Γιώργος Οικονόµου µε την TMS/Cardiff 
51 τάνκερ
■ Αγγελική Φράγκου µε τη Navios 39 
τάνκερ
■ Αννα Αγγελικούση µε την Pantheon 
Tankers 39 τάνκερ
■ Οικ. Βαρδινογιάννη µε την AVIN 31 
τάνκερ
■ ∆ιαµαντής ∆ιαµαντίδης µε την Delta 
Tankers 29 τάνκερ
■ Θανάσης Μαρτίνος µε την Eastern 
Mediterranean 28 τάνκερ
■ Νίκος και Χάρης Βαφειάς µε τον όµιλο 
Vafias 28 τάνκερ
■ Γιώργος Μελισσανίδης µε την Αegean 
Shipping  27 τάνκερ
■Βαγγέλης Μαρινάκης µε τον όµιλο Capital  
25 τάνκερ

■ ∆ηµήτρης Προκοπίου µε τη Marine Trust  
23 τάνκερ
■ Πάρις Κασιδόκωστας-Λάτσης µε τη 
Latsco/MARLA 22 τάνκερ
■ Γιάννης και Αριστείδης Αλαφούζος µε 
την Kyklades Maritime και την Okeanis 22 
τάνκερ

Από τον Φεβρουάριο του 2022 η αγορά των 
δεξαµενόπλοιων απολαµβάνει µια περίοδο 
εξαιρετικά υψηλών ναύλων που τροφοδοτεί-
ται από µια συρροή παραγόντων. Ενα ιστορι-
κά χαµηλό βιβλίο παραγγελιών, η αύξηση του 
κόστους των νέων πλοίων και οι γεωπολιτικές 
εντάσεις δηµιούργησαν την αρχική δυναµική. 
Η τάση αυτή ενισχύθηκε περαιτέρω από τις 
επιθέσεις των Χούθι που προκάλεσαν παρα-
κάµψεις του Σουέζ και τις προβλέψεις του 
∆ιεθνoύς Οργανισµού Ενέργειας (ΙΕΑ) για 
ισχυρή ζήτηση πετρελαίου τα επόµενα χρόνια, 
υποστηρίζοντας και ενισχύοντας περαιτέρω 
την ανοδική τάση στις τιµές των αγοραπωλη-
σιών µεταχειρισµένων και νεότευκτων δεξα-
µενόπλοιων. 

Οι τιµές των δεξαµενόπλοιων βρίσκονται 
στα υψηλότερα επίπεδα από το 2010 για τους 
περισσότερους τύπους. Για παράδειγµα, οι 

τιµές των 15 ετών Suezmaxes µεταφορικής 
ικανότητας 160.000 τόνων είναι σήµερα αυ-
ξηµένες κατά 20,62% περίπου σε σχέση µε 
την ίδια περίοδο πέρυσι, από 38,37 εκατ. 
δολάρια σε 46,28 εκατ. ∆ολάρια. Από την 
άλλη πλευρά, το βιβλίο παραγγελιών βρίσκε-
ται στο χαµηλότερο επίπεδο της τελευταίας 
20ετίας. Η διαθεσιµότητα των ναυπηγείων 
είναι περιορισµένη έως το 2025, ενώ ακόµη 
και όταν πέσουν στο νερό τα υπό ναυπήγηση 
δεξαµενόπλοια έως το 2027 δεν θα διαταρά-
ξουν την τρέχουσα ευνοϊκή ισορροπία προ-
σφοράς και ζήτησης.

Οµως ήδη τους δύο πρώτους µήνες του 
2024 η εικόνα αλλάζει. Σύµφωνα µε ναυλο-
µεσιτικούς οίκους, ειδικά για τα υπερδεξαµε-
νόπλοια VLCC µεταφορικής ικανότητας άνω 
των 300.000 τόνων, έχουν τοποθετηθεί 17 
παραγγελίες, ενώ ολόκληρο το 2023 είχαν 
δοθεί 18. Αν αναλογιστεί κανείς ότι ο παγκό-
σµιος στόλος VLCC αριθµεί 908 πλοία, τότε σε 
δύο µήνες δόθηκαν παραγγελίες για ναυπη-
γήσεις ίσες µε το 2% του στόλου που είναι 
σήµερα στο νερό. Οι συνολικές παραγγελίες 
για δεξαµενόπλοια όλων των τύπων αυξήθη-
καν µέσα στο 2024 κατά 36% σε σύγκριση µε 
το αντίστοιχο δίµηνο του 2023. Ο παγκόσµιος 

στόλος δεξαµενόπλοιων ανέρχεται σε 7.576 
πλοία συνολικής χωρητικότητας 690 εκατοµ-
µυρίων dwt και υπό ναυπήγηση υπάρχουν 
657 δεξαµενόπλοια συνολικής χωρητικότητας 
55,89 εκατοµµυρίων τόνων. 

Στις τιµές των ναύλων ειδικά για τη µετα-
φορά πετρελαϊκών προϊόντων, τους τελευταί-
ους τρεις µήνες παρατηρήθηκε εξαιρετική 
άνοδος. Αυτό συµπίπτει µε τη δεύτερη επέτειο 
της σύγκρουσης Ρωσίας - Ουκρανίας, αλλά οι 
επιθέσεις των Χούθι σε πλοία φαίνεται να 
αποτελούν τον κύριο παράγοντα. Σε σύγκρι-
ση µε την 1η ∆εκεµβρίου 2023, ο ηµερήσιος 
ναύλος έχει αυξηθεί: Μεσόγειος - Απω Ανα-
τολή κατά 412%, στα 44.074 δολάρια/ηµέρα, 
Μέση Ανατολή - Ιαπωνία κατά 158%, στα 
44.858 δολάρια, και Μέση Ανατολή - Μεγάλη 
Βρετανία κατά 135%, στα 51.008 USD/ηµέρα.

LNG Carriers
Η Ελλάδα είναι επίσης ο ιδιοκτήτης του δεύ-
τερου µεγαλύτερου στόλου LNG, µε 143 πλοία 
και αξία στόλου 31,1 δισ. δολαρίων. Οι αξίες 
στον τοµέα αυτό παραµένουν σταθερά σε 
υψηλά επίπεδα από το 2022 λόγω της αύξησης 
της ζήτησης. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της 
Ελληνικής Επιτροπής Ναυτιλιακής Συνεργα-

Του 
Μηνά 
Τσαµόπουλου
mtsamopoulos@gmail.com

ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ 
ΚΥΡΙΑΡΧΙΑ 
ΣΕ ΤΑΝΚΕΡ 
ΚΑΙ LNG

Υψους 69,5 δισ. δολαρίων η αξία του ελληνικού στόλου δεξαµενόπλοιων 
■ Τριπλασιάστηκαν οι παραγγελίες νέων πλοίων µέσα στο 2023
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Οι ελληνικών συµφερόντων ναυτιλιακές εταιρείες ελέγχουν 
το 30% του παγκόσµιου στόλου δεξαµενόπλοιων

σίας του Λονδίνου, οι ναυτιλιακές εταιρείες 
ελληνικών συµφερόντων έχουν υπό παραγ-
γελία 77 LNG carrier.

Από τα στοιχεία δε της Marine Information 
Services, οι Ελληνες µε τους µεγαλύτερους 
στόλους πλοίων µεταφοράς υγροποιηµένου 
φυσικού αερίου-LNG Carriers στο νερό είναι:

■Μαρία Αγγελικούση, Maran Gas, 41 πλοία
■ Πήτερ Λιβανός, GasLog, 34 πλοία
■ Γιώργος Προκοπίου, Dynagas, 19 πλοία
■ Γιώργος Οικονόµου, TMS Gas, 17 πλοία
■Bαγγέλης Μαρινάκης, Capital Group, 11 
πλοία
■ Νικόλας Μαρτίνος, Thenamaris, 8 πλοία
■ Αννα Αγγελικούση, Alpha Gas, 8 πλοία
■  Ανδρέας Μαρτίνος, Minerva Marine INC, 
5 πλοία
■ Νίκος Τσάκος, Tsakos Energy Navigation, 
3 πλοία
■ Πάρις Κασιδόκωστας Λάτσης, Latsco, 2 
πλοία
■ Οµιλος Χανδρή, 2 πλοία

Πρόσφατα η Dynagas, συµφερόντων Γιώργου 
Προκοπίου, παρέλαβε το LNG Carrier «Clean 
Vitality» µεταφορικής ικανότητας 200.000 

κυβικών µέτρων από τη νοτιοκορεατική γιάρ-
δα Hyundai Samho Heavy Industries - HSHI. 
Το πλοίο είναι ήδη ναυλωµένο για 10 χρόνια 
στον αµερικανικό κολοσσό εξαγωγής υγρο-
ποιηµένου φυσικού αερίου Cheniere. Το 
ναυπηγικό πρόγραµµα της εταιρείας για πλοία 
µεταφοράς υγροποιηµένου φυσικού αερίου 
είναι µεγάλο. Το καλοκαίρι του 2021 είχε 
βάλει τέσσερις παραγγελίες για LNG Carriers 
µεταφορικής ικανότητας 200.000 κυβικών 
µέτρων,  συνολικής αξίας κοντά στα 800 εκατ. 
δολάρια. Το πρώτο από τα τέσσερα αυτά πλοία 
το παρέλαβε η Dynagas τον Σεπτέµβριο του 
2023 και είναι και αυτό ναυλωµένο στην 
Cheniere. Το ίδιο ισχύει και για το «Clean 
Destiny» που το παρέλαβε τον περασµένο 
∆εκέµβριο. Το 2021 ο Γιώργος Προκοπίου 
παρήγγειλε άλλα τρία LNG Carrier της ίδιας 
µεταφορικής ικανότητας και το 2022 άλλα 
πέντε, ανεβάζοντας τις συνολικές παραγγε-
λίες τoυ σε 12 τον αριθµό.

Επίσης, η Alpha Gas της Αννας Αγγελικού-
ση και των γιων της Φραγκίσκου και Αντώνη, 
που είναι η τρίτη γενιά πλοιοκτητών,  παρέ-
λαβε το νεότευκτο πλοίο µεταφοράς υγρο-
ποιηµένου φυσικού αερίου «Energy Fortitude», 
κατασκευασµένο από την HSHI - είναι το 
τελευταίο από τα τρία πλοία που παραδόθη-
καν από την HSHI στο πλαίσιο του πιο πρό-
σφατου ναυπηγικού προγράµµατος LNG. 
Προωθείται µε κινητήρες XDF, έχει µεταφο-
ρική ικανότητα φορτίου 174.000 cbm και είναι 
εξοπλισµένο µε τις τελευταίες τεχνολογίες, 
όπως: ένα υψηλής χωρητικότητας και εξαιρε-
τικά αποδοτικό σύστηµα πλήρους ρευστο-
ποίησης, σύστηµα λίπανσης µε αέρα (ALS), 
δύο γεννήτριες άξονα (PTO) και ασπίδα 
αντίστασης αέρα.

Στο µεταξύ ο όµιλος Capital, συµφερόντων 
του Βαγγέλη Μαρινάκη, προχώρησε, σύµφω-
να µε πληροφορίες, στην παραγγελία για 
ναυπήγηση τεσσάρων LNG Carriers µεταφο-
ρικής ικανότητας 174.000 κυβικών µέτρων. 
Είναι συνολικής αξίας 1,1 δισ. δολαρίων. 

Εχει συµφωνηθεί τιµή στα 270 εκατ. δολά-
ρια ανά πλοίο. Οι τιµές στα ναυπηγεία της 
Νότιας Κορέας αυξάνουν σταθερά, µε το 
προηγούµενο υψηλό να είναι περίπου 265-267 
εκατ. δολάρια ανά πλοίο. Τρία από τα νέα 
πλοία της Capital έχουν προγραµµατιστεί για 
παράδοση το 2027, µε το τελευταίο να ανα-
µένεται στις αρχές του 2028. Θα κατασκευα-
στούν από την HSHI και ανεβάζουν σε 12 τον 
αριθµό των LNG πλοίων που έχει παραγγείλει 
ο όµιλος στο ναυπηγείο Yeongam, µε ένα 
ακόµη νεότευκτο υπό κατασκευή για παρά-
δοση από τον όµιλο Hyundai Heavy Industries 
Group.

Από το 2018 η Capital έχει κάνει 22 παραγ-
γελίες για ναυπήγηση πλοίων µεταφοράς LNG. 
Πέρυσι, η συνδεδεµένη µε τον όµιλο εταιρεία 
που είναι εισηγµένη στον Nasdaq Capital 
Product Partners συµφώνησε να καταβάλει 
3,1 δισ. δολάρια για να αποκτήσει τα 11 νέα 
πλοία µεταφοράς υγροποιηµένου φυσικού 
αερίου που βρίσκονταν τότε στο βιβλίο πα-
ραγγελιών, για να προστεθούν στα επτά πλοία 
µεταφοράς υγροποιηµένου φυσικού αερίου 
που είχε ήδη. Το 2023 η Capital Gas ύψωσε 
την ελληνική σηµαία σε δύο πλοία LNG, 
σκοπεύοντας να επεκτείνει τον υπό ελληνική 
σηµαία στόλο της.

Νίκος Τσάκος 
75 τάνκερ

Ανδρέας Μαρτίνος 
57 τάνκερ

Νικόλας Μαρτίνος 
52 τάνκερ

Αγγελική Φράγκου 
39 τάνκερ

Οικ. Βαρδινογιάννη 
31 τάνκερ

Θανάσης Μαρτίνος 
28 τάνκερ

Γιώργος Μελισσανίδης 
27 τάνκερ

∆ηµήτρης Προκοπίου 
23 τάνκερ

Αριστείδης Αλαφούζος  
22 τάνκερ

Γιώργος Προκοπίου 
67 τάνκερ

Μαρία Αγγελικούση 
56 τάνκερ

Γιώργος Οικονόµου 
51 τάνκερ

Αννα Αγγελικούση 
39 πλοία

∆ιαµαντής ∆ιαµαντίδης 
29 τάνκερ

Χάρης Βαφειάς 
28 τάνκερ

Βαγγέλης Μαρινάκης 
25 τάνκερ

Πάρις Κασιδόκωστας-Λάτσης  
22 τάνκερ

Oι Ελληνες µε τους µεγαλύτερους 
στόλους δεξαµενόπλοιων
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Επιχειρηµατικές ιστορίες

Α
ρχές του περασµένου 
Οκτωβρίου, πραγ-
µατοποιήθηκε στη 
Λεµεσό το Maritime 
Cyprus Conference 
µε τη συµµετοχή 
εκπροσώπων της 

διεθνούς ναυτιλιακής κοινότητας και φυσι-
κά της ελληνόκτητης ναυτιλίας που κυρι-
αρχεί στις θάλασσες του κόσµου. Ηταν 
φανερό ότι η κυπριακή ναυτιλία και όλο το 
κυπριακό ναυτιλιακό cluster έβγαιναν δυ-
ναµικά προς τα εµπρός. 

Σε συζήτηση που είχα µε τον Πόλυ 
Βάσου Χατζηιωάννου, διευθύνοντα σύµ-
βουλο της εισηγµένης στην αµερικανική 
κεφαλαιαγορά Safe Bulkers, µου είχε πει: 
«Το κυπριακό νηολόγιο πρέπει να είναι το 
εναλλακτικό νηολόγιο των Ελλήνων εφοπλι-
στών. Υπάρχουν και άλλες σηµαίες, αλλά η 
πιο ποιοτική µετά την ελληνική είναι η κυ-
πριακή και πιστεύω ότι έχει σηµαντικό ρόλο 
να διαδραµατίσει τα επόµενα χρόνια. Υπάρ-
χει δυναµική. Οι πλοιοκτήτες αρχίζουν και 
στηρίζουν το κυπριακό νηολόγιο. Είµαι ιδι-
αίτερα υπερήφανος ως Κύπριος που έχουµε 
τόσο ικανά στελέχη». Το µήνυµα ξεκάθαρο. 

Πρόσφατα, στη διάρκεια συνεδρίου στη 
Λεµεσό, ο Πέτρος Παππάς, από τους υπο-
στηρικτές του κυπριακού νηολογίου, διευ-
θύνων σύµβουλος της µεγαλύτερης εισηγ-
µένης ναυτιλιακής εταιρείας µε στόλο 
φορτηγών πλοίων στο αµερικανικό χρηµα-
τιστήριο, είπε: 

«Ισως µετακοµίσω στην Κύπρο στο µέλ-
λον. Θα δούµε. Μου αρέσει εδώ». 

Πέντε µήνες αργότερα, το υφυπουργείο 
Ναυτιλίας της Κύπρου γιόρτασε στην Αθή-
να, και συγκεκριµένα στο ξενοδοχείο 
«Μεγάλη Βρεταννία», τη συµπλήρωση 60 
ετών παρουσίας στα διεθνή ναυτιλιακά 
δρώµενα του κυπριακού νηολογίου, το οποίο 
ακολουθώντας στρατηγική υπεύθυνης και 
βιώσιµης ανάπτυξης έχει φτάσει σε σηµείο 
να πρωταγωνιστεί διεθνώς.

Παρέστησαν πολλοί Ελληνες πλοιοκτή-
τες που έχουν στηρίξει και συνεχίζουν να 
στηρίζουν το κυπριακό ναυτιλιακό cluster.

Εξ αυτών που έδωσαν το «παρών» ο δρ 
Ιωάννης Κούστας, ο οποίος πρόσφατα 
ενέγραψε επτά φορτηγά στο κυπριακό 
νηολόγιο και ο καπεταν Παναγιώτης Τσά-
κος, ο οποίος ενέγραψε δύο πλοία. Από τους 
υποστηρικτές είναι και ο Γιώργος Προκο-
πίου, ο οποίος το περασµένο καλοκαίρι 
τιµήθηκε µε το βραβείο Cyprus Maritime 
Award. Τα πλοία του Γιώργου Προκοπίου 
εκπροσωπούν το 3,5% του κυπριακού νη-
ολογίου, µε µέσο όρο ηλικίας τα πέντε έτη. 
Ηταν ο πρώτος πλοιοκτήτης που ενέγραψε 
στο κυπριακό νηολόγιο πέντε υπερσύγχρο-
να-state of the art- ice class πλοία µεταφοράς 
LNG.

Παρόντες ήταν επίσης, µεταξύ άλλων, 
οι Ελληνες πλοιοκτήτες Πάνος Λασκαρίδης, 
Αριστείδης Πίττας, Λου Κολλάκης, Μιχά-
λης Μποδούρογλου, Ευάγγελος Αγγελά-
κος, Χάρης Βαφειάς, καπεταν Πάρης 
∆ράγνης, οι Νίκος, Γιώργος και Ανδρέας 
Τσαβλίρης.

Από κυπριακής πλευράς ήταν η υφυ-
πουργός Ναυτιλίας Μαρίνα Χατζηµανώλη, 

60 ΧΡΟΝΙΑ 
ΚΥΠΡΙΑΚΟ 
ΝΗΟΛΟΓΙΟ
Η εκδήλωση στην Αθήνα για την επέτειο της έκτης δεκαετίας 
παρουσίας στα διεθνή ναυτιλιακά δρώµενα και οι άρρηκτοι δεσµοί 
µεταξύ της ελληνικής και της κυπριακής ναυτιλίας

O πρέσβης της Κύπρου Σταύρος Αυγουστίδης
µε την υφυπουργό Ναυτιλίας της Κύπρου 
Μαρίνα Χατζηµανώλη

Πόλυς και Σοφία 
Χατζηιωάννου, 
Μαρίνα Χατζηµανώλη

η οποία στην οµιλία της ευχαρίστησε τα 
στελέχη της ελληνικής ναυτιλίας για την 
υποστήριξή τους προς το κυπριακό νηολό-
γιο, το οποίο εστιάζει στη βελτίωση των 
υπηρεσιών και την ενσωµάτωση των πολι-
τικών βιωσιµότητας.

Παρόντες ήταν ο πρέσβης της Κύπρου 
Σταύρος Αυγουστίδης, ο γενικός διευθυντής 
του υφυπουργείου Ναυτιλίας δρ Στέλιος 
Χειµωνάς, ο πρόεδρος της Κυπριακής 
Ενωσης Πλοιοκτητών Ανδρέας Χατζηγιάν-
νης και τα στελέχη του κυπριακού νηολο-
γίου στον Πειραιά Αδωνις Παυλίδης και
Χρήστος Καριτζής. 

Μαρίνα Χατζηµανώλη
Η υφυπουργός Ναυτιλίας της Κύπρου Μα-
ρίνα Χατζηµανώλη τόνισε: «Σήµερα η Κύπρος, 
ως ένα πλήρως ανεπτυγµένο ναυτιλιακό 
κέντρο, διαθέτει ένα αναγνωρισµένο νηολό-
γιο υψηλών προδιαγραφών, το οποίο συνέ-
βαλε καθοριστικά ώστε να κατέχει η χώρα 
µας µια σηµαντική θέση στον παγκόσµιο 
ναυτιλιακό χάρτη και να διαδραµατίζει ση-
µαντικό και ουσιαστικό ρόλο στα παγκόσµια 
ναυτιλιακά δρώµενα», επεσήµανε. «Ο κυ-
πριακός εµπορικός στόλος, χωρίς αµφιβολία, 
έχει εξελιχθεί σε αυτά τα 60 χρόνια και συ-
γκαταλέγεται σήµερα στους µεγαλύτερους 
και ποιοτικότερους παγκοσµίως. Αυτό 
οφείλεται στην αφοσίωση και αγάπη που 
επέδειξαν όλοι όσοι έχουν ενεργά ασχοληθεί 

και εργαστεί από οποιαδήποτε θέση και αν 
κατείχαν όλα αυτά τα χρόνια.

Η περαιτέρω ενίσχυση του κυπριακού 
νηολογίου αποτελεί σαφέστατα έναν από 
τους πρωταρχικούς στόχους της κυβέρνησης 
του Νίκου Χριστοδουλίδη και του υφυπουρ-
γείου Ναυτιλίας, αναγνωρίζοντας την εθνική 
διάσταση, µια µικρή σε έκταση χώρα να 
διατηρεί ένα ισχυρό και ποιοτικό νηολόγιο».

Αναφερόµενη στα πλεονεκτήµατα του 
κυπριακού νηολογίου είπε: «Το πλαίσιο των 
υπηρεσιών και πλεονεκτηµάτων που παρέ-
χονται από το κυπριακό νηολόγιο, όπως είναι 
το σταθερό και ανταγωνιστικό σύστηµα 
φόρου χωρητικότητας, τα µηδενικά τέλη 
νηολόγησης, η υπηρεσία 24/7, η εξειδικευ-
µένη γνώση και εµπειρία του ανθρώπινου 
δυναµικού, τα υψηλά πρότυπα ασφάλειας, 
η αποτελεσµατικότητα και ευελιξία, καθώς 
και η φήµη ενός κυρίαρχου κράτους σηµαί-
ας, µέλους της Ευρωπαϊκής Ενωσης, εκτιµώ 
ότι ανταποκρίνονται πλήρως στις ανάγκες 
και το πλαίσιο λειτουργίας µιας σύγχρονης 
ναυτιλιακής εταιρείας. Παρ’ όλα αυτά, η 
περαιτέρω απλούστευση και βελτίωση των 
υπηρεσιών αποτελεί προτεραιότητά µας: 

1) Προς αυτή την κατεύθυνση έχει δηµι-
ουργηθεί και ήδη λειτουργεί η µονοθυριδική 
εξυπηρέτηση ή αλλιώς “One-Stop-Shipping 
Centre”, προς εξυπηρέτηση των ναυτιλιακών 
εταιρειών, ενώ µέχρι το τέλος του τρέχοντος 
έτους αναµένεται να ολοκληρωθεί η πλήρης 

ψηφιοποίηση όλων των υπηρεσιών που 
παρέχονται από το υφυπουργείο Ναυτιλίας. 

2) Επιπρόσθετα, αξιολογώντας ότι η συ-
νεργασία µαζί σας είναι απαραίτητο συστα-
τικό της προόδου και της λήψης βιώσιµων 
και ορθολογιστικών αποφάσεων, έχουµε 
προχωρήσει στη σύσταση δύο συµβουλευ-
τικών επιτροπών, της Ενίσχυσης της Αντα-
γωνιστικότητας και της Ποιότητας της Κυ-
πριακής Σηµαίας, καθώς επίσης και για την 
Ενίσχυση της Ανταγωνιστικότητας του Κυ-
πριακού Ναυτιλιακού Συµπλέγµατος. Συµ-
µετοχή σε αυτές τις επιτροπές θα έχετε εσείς, 
όπου µέσω των εµπειριών και των γνώσεών 
σας, θα είναι δυνατή η παραγωγή συµβου-
λευτικών προτάσεων προς τον εκάστοτε 
υφυπουργό Ναυτιλίας».

Πράσινη µετάβαση 
Οπως επεσήµανε η υφυπουργός για τη 
συµβολή της κυπριακής ναυτιλιακής κοινό-
τητας προς την πράσινη µετάβαση, «στο 
πλαίσιο της συνεχούς παρακολούθησης των 
περιβαλλοντικών εξελίξεων και συµβάλλοντας 
στην προσπάθεια για απανθρακοποίηση της 
ναυτιλίας, το Υπουργικό Συµβούλιο ενέκρινε 
πολύ πρόσφατα αναθεωρηµένη σειρά πρά-
σινων κινήτρων για την επιβράβευση πλοί-
ων που επιδεικνύουν αποτελεσµατικές 
µειώσεις εκποµπών αερίων του θερµοκηπί-
ου. Από τον Ιανουάριο του 2024, ο ετήσιος 
φόρος χωρητικότητας θα µειωθεί έως και 30% 

Του 
Μηνά 
Τσαµόπουλου
mtsamopoulos@gmail.com
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Η Μαρίνα Χατζηµανώλη
µε τον καπετάν 
Παναγιώτη Τσάκο

Γιώργος Τσαβλίρης, 
Μαρίνα Χατζηµανώλη, 
Λου Κολλάκης

Μιχάλης Μποδούρογλου, 
Πάνος Λασκαρίδης, 
Παγιέτ Παλαιολόγου

Ειρήνη Νταϊφά, 
Μαρίνα Χατζηµανώλη
και Κωστής Φραγκούλης

Γιώργος Προκοπίου, 
Ιωάννης Κούστας

Ο Ανδρέας Χατζηγιάννης, 
το ζεύγος Χάρη και Εµιλυ Βαφειά
και η Μαρίνα Χατζηµανώλη

Ο Πάρης ∆ράγνης
µε τη σύζυγό του 
Πατρίτσια ∆εστούνη-∆ράγνη

για κάθε πλοίο που επιδεικνύει µέτρα για τη 
µείωση των κλιµατικών επιπτώσεων, δια-
σφαλίζοντας ότι οι πλοιοκτήτες επιβραβεύ-
ονται για βιώσιµες ναυτιλιακές προσπάθειες».

Οι άνθρωποι
«Το πολυτιµότερο και ισχυρότερο συστατικό 
της κυπριακής ναυτιλίας είναι οι άνθρωποί 
της, είσαστε εσείς, οι επαγγελµατίες του 
κλάδου, πρωταγωνιστές και πρεσβευτές της. 
Σε αυτή τη διαδροµή των 60 χρόνων θυµό-
µαστε και τιµούµε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους που άνοιξαν τον δρόµο και συνέβαλαν 
µε οποιονδήποτε τρόπο στη δηµιουργία του 
κυπριακού νηολογίου», επεσήµανε η υφυ-

πουργός. «Ιδιαίτερες ευχαριστίες στους 
στενούς και διαχρονικούς συνεργάτες του 
υφυπουργείου Ναυτιλίας όλα αυτά τα χρόνια, 
στην Κυπριακή Ενωση Πλοιοκτητών και το 
Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιµελητήριο, οι 
οποίοι από την ανάληψη των καθηκόντων 
µου και όχι µόνο στέκονται αρωγοί και θε-
µατοφύλακες της προσπάθειάς µας για πε-
ραιτέρω ενίσχυση και συνεχή βελτίωση του 
ναυτιλιακού συµπλέγµατος. Επιτρέψτε µου 
στο σηµείο αυτό να αναφερθώ ειδικά στους 
Κύπριους πλοιοκτήτες που έχουν στηρίξει 
το κυπριακό νηολόγιο από την ίδρυσή του, 
αλλά και κατά την εξέλιξή του σε δύσκολες 
εποχές».

Η κυρία Χατζηµανώλη κατέληξε λέγοντας: 
«Ο κ. Χαράλαµπος Μυλωνάς, η συνεισφορά 
του είναι πραγµατικά ανεκτίµητη, ένας 
ακούραστος υποστηρικτής της κυπριακής 
ναυτιλίας, σφραγίζοντάς την µε την ίδρυση 
της Ενωσης Κυπρίων Εφοπλιστών το 1981, 
καθώς και µε την ετοιµασία της πρώτης 
συλλογικής σύµβασης για ναυτικούς στα 
κυπριακά πλοία. 

Κύριε Χατζηγιάννη, σας ευχαριστώ θερµά 
για όλα όσα κάνατε και συνεχίζετε να κάνε-
τε, κυρίως από τη θέση σας ως προέδρου της 
Κυπριακής Ενωσης Πλοιοκτητών. Στους 
κύριους Πόλυ, Νικόλα και Μαρία Χατζηιω-
άννου αναγνωρίζουµε τη σταθερή και δια-
χρονική αξία της παράδοσης, ως συνεχιστές 
της ισχυρής στήριξης της κυπριακής σηµαί-
ας που ξεκίνησε ο πατέρας τους, αείµνηστος 
Βάσος Χατζηωάννου, ο οποίος µαζί µε τα 
αδέλφια του Λουκά και Μιχάλη Χατζηιωάν-
νου ήταν από τους πρωτεργάτες του κυπρι-
ακού νηολογίου. Μαζί τους και ο κύριος 
Κυριάκος Μούσκας, το πρώτο πλοίο των 
οποίων το 1960 νηολογήθηκε µε κυπριακή 
σηµαία. Η οικογένεια του κ. Μούσκα παρα-
µένει στυλοβάτης της κυπριακής σηµαίας.

Εκ µέρους του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ηµοκρατίας κ. Νίκου Χριστοδουλίδη, σάς 
ευχαριστούµε θερµά όλους».

Οι Ελληνες 
Μεταξύ άλλων Ελλήνων που έχουν εγγρά-

ψει πλοία στο κυπριακό νηολόγιο είναι: 1) 
Οικογένεια Αγγελάκου (Στέφανος Αγγε-
λάκος), Angelakos (Hellas) S.A. 2) Ευγενία 
Ανδριανοπούλου, Cape Shipping S.A. 3) 
Αγγελική Φράγκου, Navios Shipmanagement 
Inc 4) Οικογένεια Σφήκα (∆ηµήτριος, 
Ναταλία, Αλκιβιάδης), Dalnave Navigation 
5) Ευγενία ∆ασκαλοπούλου, Almi Marine 
6) Νικόλαος και Βασίλειος Κατσίκης, 
Θεόδωρος Σιγάλας, Katsikis & Sigalas 7) 
Ιωάννης Κούστας, Danaos Shipping Co 
Ltd 8) Αθανάσιος Μαρτίνος, Eastern 
Mediterranean Ltd 9) Αριστείδης & Φί-
λιππος Ευσταθίου, Efnav Company Ltd 
10) Κωνσταντίνος Απόδιακος, Blue Planet 
Shipping 11) ∆ηµήτριος Λεβεντάκης, 
Grecomar Shipping Agency Ltd 12) Πάνος 
Ηλιόπουλος, Ilios Shipping 13) Πάνος 
Λασκαρίδης, Laskaridis Shipping Co. Ltd 
14) Ορέστης Γκιόκας, Navarone S.A. 15) 
Μάριος Ηλιόπουλος, Seajets 16) Πέτρος 
Παππάς, Star Bulk Carriers Corp. 17) Χάρης 
Βαφειάς, StealthGas Inc. 18) Παναγιώτης 
Τσάκος, Tsakos Shipping & Trading S.A. 
19) ∆ηµήτριος Θεοδωράκης, Swiss Marine 
Inc 20) Βασίλειος Θεοχαράκης, Teo 
Shipping Corporation 21) Αντώνιος Πα-
ληός, Third Millenium Shipping Ltd 22) 
Νικόλαος Πατέρας, Contships Management 
Inc. 23) Γεώργιος Προκοπίου, Dynacom 
Tankers Management Ltd/ Dynagas Ltd 
24) Αριστείδης Πίττας, Eurobulk.

Μαρίνα 
Χατζηµανώλη και 
η Ελπη Πετράκη, 
πρόεδρος της 
WISTA 
International
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Ρεπορτάζ

Iveco για τα πρώτα 100) και επιπλέον 750 
οχηµάτων µε νέα διαγωνιστική διαδικασία 
που αναµένεται να προκηρυχθεί ως το καλο-
καίρι. Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι µε τα 140 
ηλεκτρικά λεωφορεία συν τα 300 λεωφορεία 
CNG (φυσικού αερίου) και τα επιπλέον 300 
που θα έρθουν µέσω της σύµβασης leasing 
οκταετούς διάρκειας (ηλεκτρικά, Euro 6) -και 
θα ενταχθούν στον στόλο σταδιακά το 2025- θα 
εξαφανιστούν από τους δρόµους περί τα 500 
λεωφορεία τεχνολογίας EURO II που σήµερα 
αποτελούν τη ραχοκοκαλιά των δροµολογίων 
µε δυσκολίες και καθηµερινά προβλήµατα. 
Στον στόλο αυτό θα πρέπει να προστεθούν 
και 211 λεωφορεία που θα ενισχύσουν τα 
δροµολόγια µέσω νέας σύµβασης µε ΚΤΕΛ 
και άλλους ιδιώτες (ταξιδιωτικά γραφεία), η 
οποία έχει ήδη εγκριθεί. 

Σήµερα ο στόλος της ΟΣΥ περιλαµβάνει 
1.600 οχήµατα (µαζί µε 250 τρόλεϊ), ωστόσο 
«µάχιµα» στους δρόµους είναι καθηµερινά 
από 1.000 έως 1.150 και περί τους 3.000 οδηγούς. 
Από αυτούς οι 100 είναι γυναίκες, όπως  η 
Στέλλα Χριστοπούλου, η οποία κρατά 18 
χρόνια το τιµόνι στα λεωφορεία και σήµερα 
έχει εκπαιδευτεί στα ηλεκτροκίνητα οχήµατα. 

Η εταιρεία προσανατολίζεται επίσης στην 
ανάταξη των τρόλεϊ -σε συνδυασµό µε την 
προσθήκη ράµπας πρόσβασης για ΑµεΑ- ώστε 
να βγουν στους δρόµους περισσότερα οχή-
µατα και µε τρόπο που να διευκολύνουν 
άτοµα µε προβλήµατα κινητικότητας. Σήµε-
ρα, ενεργά είναι 200 τρόλεϊ και εκτελούν 
δροµολόγια µόνο 160.

Σύµφωνα µε τον διευθύνοντα σύµβουλο 
της ΟΣΥ  Στέφανο Αγιάσογλου, ο νέος δια-
γωνισµός προµήθειας των οδικών συγκοινω-
νιών για τα 750 λεωφορεία θα περιλαµβάνει 
από 50 έως 100 λεωφορεία υδρογόνου. Οπως 
εξηγεί, η εταιρεία συµµετέχει ήδη στην πρώ-
τη µικρή κοιλάδα υδρογόνου της χώρας, µε 
στόχο τη δοκιµή 3-4 λεωφορείων υδρογόνου 
τα οποία θα έρθουν στην εταιρεία µε leasing 
και χρηµατοδότηση από το ευρωπαϊκό πρό-
γραµµα Horizon. Επικεφαλής του του επονο-
µαζόµενου  προγράµµατος «Τριήρης» είναι η 
Motor Oil, η οποία θα αναπτύξει πρατήρια 
υδρογόνου.

Πληρωµή εισιτηρίου 
µε κάρτες
Η µάχη εποµένως της ανανέωσης του στόλου 
έχει ξεκινήσει, αλλά ο «πόλεµος» συνεχίζεται. 
Εάν ρωτήσει κανείς τα στελέχη του ΟΑΣΑ, της 
ΟΣΥ ή της ΣΤΑΣΥ για τα ποσοστά της εισιτη-
ριοδιαφυγής, κανείς δεν µπορεί να δώσει 
ακριβή νούµερα.

«Εξακολουθεί να αποτελεί µια βαθιά πληγή! 
∆εν έχουµε όµως ακριβή στοιχεία παρά µόνο 
εκτιµήσεις που µπορεί να είναι από 10% έως 
20%», αναφέρει ο πρόεδρος του ΟΑΣΑ Χρι-
στόφορος Σαρδελής. Για τον λόγο αυτό 
επίκεινται σηµαντικές πρωτοβουλίες για να 
περιοριστούν οι «τρύπες» και να προχωρήσει 
η αναβάθµιση του συστήµατος συλλογής και 
εκκαθάρισης κοµίστρου. Οπως αναφέρει ο 
διευθύνων σύµβουλος του ΟΑΣΑ Γιώργος 
Σπηλιόπουλος, ένα πρώτο βήµα σε αυτή την 
πολιτική είναι η εφαρµογή µέσα στις επόµε-
νες µέρες της χρήσης τραπεζικών καρτών και 
κινητών συσκευών σε 100 έως 110 λεωφορεία 
που εκτελούν τα δροµολόγια από και προς το 

Α
πό την περιδίνηση της 
πανδηµίας και τις διαχρο-
νικές αγκυλώσεις  επιχει-
ρούν να βγουν οι αστικές 
συγκοινωνίες, µε κύριο 
όπλο την αναβάθµιση του 

στόλου τους αλλά και τη χρήση της τεχνολο-
γίας που υπόσχεται καλύτερες και ποιοτικό-
τερες υπηρεσίες για το επιβατικό κοινό.

Το νοικοκύρεµα των αστικών µεταφορών 
έρχεται µε στοχευµένες παρεµβάσεις από 
τον όµιλο του ΟΑΣΑ και τις εταιρείες συγκοι-
νωνιακού έργου (ΟΣΥ, ΣΤΑΣΥ) και περιλαµ-
βάνει νέα υπερσύγχρονα λεωφορεία αντιρ-
ρυπαντικής τεχνολογίας µε χρήση ηλεκτρικής 
ενέργειας, φυσικού αερίου και υδρογόνου, 
αναβάθµιση των συρµών της Γραµµής 1 του 
µετρό (πρώην ΗΛΠΑΠ), αλλά και σύγχρονες 

και αναβαθµισµένες υπηρεσίες τηλεµατικής 
και ηλεκτρονικού εισιτηρίου. 

Τα µέτρα επεκτείνονται στην  καταπολέ-
µηση της εισιτηριοδιαφυγής, που εξακολου-
θεί να προκαλεί σοβαρές ρωγµές  στο µέτωπο 
της µεγάλης µεταρρύθµισης σε όλο το δίκτυο 
των οδικών συγκοινωνιών (λεωφορεία και 
τρόλεϊ), και συνεχίζoνται µε παρεµβάσεις για 
καλύτερη προσβασιµότητα των πολιτών στα 
ΜΜΜ αλλά και µεγαλύτερη ευελιξία στην 
πρόσληψη εργαζοµένων και στην πολιτική 
των αµοιβών που αποτελεί ισχυρό αντικίνητρο 
για την ανανέωση του προσωπικού (οδηγούς 
και τεχνίτες). 

Πρόκειται για παρεµβάσεις µε τις οποίες 
εκτιµάται ότι η κυβέρνηση θα µπορέσει να 
πετύχει τον στόχο της ανανέωσης 1.300 νέων 
λεωφορείων µέχρι το τέλος του 2027.

Νέο πρόσωπο 
Το νέο πρόσωπο των συγκοινωνιών θα εγκαι-
νιάσει στα ΜΜΜ στο τέλος της άνοιξης η ΟΣΥ, 
όταν θα ξεκινήσουν να κυκλοφορούν στους 
δρόµους της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης τα 
πρώτα 250 ολοκαίνουρια ηλεκτρικά λεωφορεία 
που κατασκεύασε η κινεζική βιοµηχανία της 
Yutong. Από αυτά τα 140 προορίζονται για την 
Αττική. Προϋπόθεση για να µην υπάρξουν 
καθυστερήσεις είναι να ξεµπλοκάρει η σύµ-
βαση για την προµήθεια των 70 φορτιστών 
από το Ελεγκτικό Συνέδριο, που για την δο-
κιµαστική λειτουργία των ηλεκτρικών λεωφο-
ρείων συντελείται  µε προσωρινούς 10 έως 12 
φορτιστές που θα εγκατασταθούν στα αµα-
ξοστάσια της ΟΣΥ. Θα ακολουθήσει η προ-
µήθεια 300 οχηµάτων φυσικού αερίου (έχει 
ήδη υπογραφεί η σύµβαση µε την εταιρεία 

ΕΡΧΟΝΤΑΙ 
ΤΑ ΠΡΩΤΑ 550 
ΥΠΕΡΣΥΓΧΡΟΝΑ 
ΛΕΩΦΟΡΕΙΑ
Γενναίο lifting σε όλα τα Μέσα Μαζικής Μεταφοράς 
- Ξεκ ινά εντός Απριλίου η πληρωµή εισιτηρίου µε πιστωτική κάρτα στη γραµµή 
του αεροδροµίου - Τέλος του χρόνου και στο υπόλοιπο δίκτυο

Ο κόσµος επιστρέφει στις αστικές συγκοινωνίες - Αύξηση εισπράξεων έως 15% το α’ δίµηνο του έτους

Της 
Μαριάννας 
Τζάννε
martzanne@yahoo.com
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H Στέλλα Χριστοπούλου κρατά 18 χρόνια το τιµόνι στα 
λεωφορεία και έχει εκπαιδευτεί στα ηλεκτροκίνητα οχήµατα

αεροδρόµιο και θα αποτελέσουν το πιλοτικό 
έργο του σχεδιασµού. Για το υπόλοιπο δίκτυο 
συγκοινωνιών (µετρό, λεωφορεία, τρόλεϊ, 
τραµ), που διαθέτει από 6.500 µηχανάκια 
επικύρωσης, οι σχετικές µετατροπές για τις 
ανέπαφες συναλλαγές προβλέπεται να έχουν 
ολοκληρωθεί ως τα τέλη του έτους. 

Οι συναλλαγές αυτές εκτιµάται ότι µπορούν 
να βελτιώσουν το επίπεδο της εισιτηριοδια-
φυγής, καθώς θα υπάρχει πάντα το ηλεκτρο-
νικό πορτοφόλι στο χέρι ή την τσέπη, διευκο-
λύνοντας σε µεγάλο βαθµό τους επιβάτες και 
περιορίζοντας τις άσκοπες µετακινήσεις για 
αγορά εισιτηρίου, που είναι εξίσου δυσχερής 
διαδικασία. 

Το δεύτερο βήµα θα γίνει µε την αναβάθ-
µιση του ηλεκτρονικού εισιτηρίου.

«Η αναβάθµιση του συστήµατος θα δώσει 
καλύτερη πληροφόρηση για το πόση είναι 
αυτή η εισιτηριοδιαφυγή», λένε στον ΟΑΣΑ, 
και αναζητούν τις τεχνικές λύσεις για να πε-
τύχουν καλύτερα αποτελέσµατα. Υπολογίζε-
ται ότι στο 1/3 των νέων ηλεκτρικών οχηµάτων 
θα τοποθετηθεί σύστηµα καταµέτρησης 
επιβατών που θα µπορέσει να δώσει στοιχεία 
για την εισιτηριοδιαφυγή ώστε στη συνέχεια 
να υπάρξουν πιο στοχευµένοι έλεγχοι. Αναγκαία 
προϋπόθεση όµως είναι να ενισχυθεί η οµά-
δα κρούσης των ελεγκτών, η οποία εξακολου-
θεί να περιορίζεται σε 35 υπαλλήλους σε όλο 
το δίκτυο της ΟΣΥ! «Μόνο την περίοδο όπου 
οι έλεγχοι γίνονταν συνοδεία αστυνοµικών 
υπήρχε ένα αποτελεσµατικότερο σύστηµα 
µείωσης της εισιτηριοδιαφυγής», λένε στελέ-
χη της εταιρείας και προσθέτουν ότι υπάρχουν 
ακόµη νοµικά κενά και ασάφειες στο θεσµικό 
πλαίσιο και ως προς τα όρια που µπορεί να 
γίνουν οι έλεγχοι και να επιβληθούν οι σχετι-
κές κυρώσεις.

Την αναβάθµιση του Αυτόµατου Συστή-
µατος Συλλογής Κοµίστρου (ΑΣΣΚ) έχει 
αναλάβει µέσω σύµβασης µε τον ΟΑΣΑ από 
το 2014 η κοινοπραξία ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή-ΓΕΚ 
ΤΕΡΝΑ, LG, η οποία το κατασκεύασε και 
σήµερα έχει την τεχνική διαχείριση, τη συ-
ντήρηση και τη λειτουργική υποστήριξη µέχρι 
τη λήξη της σχετικής σύµβασης τον Μάιο του 
2027. 

Ο καλλωπισµός των συρµών 
Την ίδια στιγµή, σε διαδικασία λίφτινγκ µπαί-
νουν οι συρµοί του Ηλεκτρικού που έχουν να 
ανανεωθούν για δεκαετίες. Η µεγάλη παρέµ-
βαση αφορά την αναβάθµιση 14 συρµών της 
Γραµµής 1, ηλικίας περίπου 40 ετών, που θα 
είναι λειτουργική µέσα στο 2025, µε στόχο 
ταχύτερη και γρηγορότερη ανταπόκριση 
δροµολογίων. Στην ίδια γραµµή, η ΣΤΑΣΥ 
(ΗΣΑΠ, µετρό, τραµ) έχει ξεκινήσει τις διαδι-
κασίες για να αξιοποιήσει την ενέργεια που 
παράγει η πέδηση των συρµών, µε στόχο τη 
µετατροπή της από κινητική σε ηλεκτρική 
στον ηλεκτρικό σιδηρόδροµο.

Αυτές τις µέρες είναι η καταληκτική ηµε-
ροµηνία για την υποβολή προσφορών στον 
διεθνή διαγωνισµό που έχει προκηρύξει η 
εταιρεία µε αντικείµενο την αναβάθµιση δύο 
υποσταθµών της Γραµµής 1 µε ταυτόχρονη 
εγκατάσταση συστήµατος ανάκτησης ενέρ-
γειας από την ηλεκτροπέδηση των συρµών. 
Το σύστηµα θα εγκατασταθεί στην Ελλάδα 
για πρώτη φορά και υπολογίζεται πως θα 

ανακτά ενέργεια 4.500 MWh τον χρόνο, πο-
σοστό που, σύµφωνα µε στελέχη της εταιρεί-
ας, αντιστοιχεί στο 12,5% της συνολικής ετή-
σιας κατανάλωσης στη γραµµή Πειραιάς - 
Κηφισιά. Το ίδιο σύστηµα θα εγκατασταθεί 
στις Γραµµές 2 και 3, αλλά και στην υπό κατα-
σκευή Γραµµή 4 του µετρό (Γαλάτσι - Γουδή), 
µε στόχο το έργο να µπορεί να λειτουργεί το 
2026. 

Στις πολιτικές για τη µείωση του περιβαλ-
λοντικού αποτυπώµατος και την εξοικονόµη-
ση ενέργειας στις µεταφορές εντάσσεται και 
η απόφαση για την αντικατάσταση όλων των 
παλαιών φωτιστικών µε συστήµατα LED. Υπό 

διερεύνηση και σε συζητήσεις µε διάφορους 
παρόχους βρίσκεται η ΟΣΥ για σύναψη συµ-
φωνίας µε σκοπό την αγορά ενέργειας από 
ΑΠΕ (PPA). Υπενθυµίζεται ότι η εταιρεία έχει 
συνάψει µέσω του Υπερταµείου ειδική σύµ-
βαση τιµολογίου µε τη ∆ΕΗ µε έκπτωση 20%. 

Αύξηση έως 15% 
των εισπράξεων 
Παρά το µεγάλο µέτωπο της εισιτηριοδια-
φυγής, που περιορίζει τα έσοδα των συγκοι-
νωνιακών φορέων, θετικοί είναι οι οιωνοί για 
την επιβατική κίνηση. Αρµόδια στελέχη 
αναφέρουν ότι οι επιβάτες των ΜΜΜ έχουν 

επιστρέψει στα επίπεδα του 2019. Η κίνηση 
αυτή εκτιµάται ότι θα µπορέσει να ενισχυθεί 
περαιτέρω µε τις µεταρρυθµίσεις που δρο-
µολογούνται σε όλο το συγκοινωνιακό έργο. 
Θετικό µήνυµα αποτελούν και οι εισπράξεις 
του πρώτου διµήνου, που κινούνται µε αύ-
ξηση 13% έως 15%. Ο κ. Σπηλιόπουλος 
εκτιµά ότι στην αύξηση των εσόδων και την 
αποκατάσταση της επιβατικής ισορροπίας 
έχουν συµβάλει η ύφεση της πανδηµίας, η 
επιστροφή του κόσµου στην εργασία του, 
αλλά και το µεγάλο κόστος της στάθµευσης 
στο κέντρο, που καθιστά πολύ δαπανηρή τη 
µετακίνηση µε Ι.Χ.

ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ
ΤΗΣ ΕΤΗΣΙΑΣ ΤΑΚΤΙΚΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ ΤΩΝ ΜΕΤΟΧΩΝ

Το Γενικό Συµβούλιο της Τράπεζας της Ελλάδος καλεί τους µετόχους της Τράπεζας, σύµφωνα µε το Καταστατικό της και τον Νόµο, στην Ετήσια Τακτική Γενική Συνέλευση, τη ∆ευτέρα 8 
Απριλίου 2024, στις 12:00 το µεσηµέρι, στο Κεντρικό Κατάστηµα της Τράπεζας, στην Αθήνα, Ελευθερίου Βενιζέλου 21, 2ος όροφος, αίθουσα Γενικών Συνελεύσεων.
Τα θέµατα της Ηµερήσιας ∆ιάταξης είναι τα εξής:
1. Ανάγνωση της Ετήσιας Έκθεσης επί των Οικονοµικών Καταστάσεων της χρήσης 2023 (του Ισολογισµού και των λοιπών Οικονοµικών Καταστάσεων σύµφωνα µε το Καταστατικό της 
Τράπεζας), καθώς και της διαχείρισης, που υποβάλλεται µε εντολή του Γενικού Συµβουλίου της Τράπεζας.
2. Ανάγνωση της Έκθεσης των Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών επί των Οικονοµικών Καταστάσεων της χρήσης 2023.
3. Έγκριση των Οικονοµικών Καταστάσεων χρήσης 2023, µετά της επ’ αυτών και της διαχείρισης Ετήσιας Έκθεσης, καθώς και της Έκθεσης των Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών.
4. Έγκριση της διάθεσης των καθαρών κερδών της χρήσης 2023, σύµφωνα µε το άρθρο 71 του Καταστατικού, που ανέρχονται στο συνολικό ποσό των ευρώ 98.706.982.-, ως εξής:

- Μέρισµα προς καταβολή: 0,6720 ευρώ ανά µετοχή σε 19.864.886 µετοχές ευρώ 13.349.203.-
- Έκτακτο αποθεµατικό ευρώ 85.357.779.-

5. Καθορισµός αποζηµίωσης και οδοιπορικών εξόδων των µελών του Γενικού Συµβουλίου για τη χρήση 2024.
6. Συζήτηση και ψηφοφορία επί της έκθεσης αποδοχών του άρθρου 112 του ν. 4548/2018 για τη χρήση 2023.
7. Καθορισµός αµοιβής των Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών για τη χρήση 2024.
8. Έκθεση πεπραγµένων της Επιτροπής Ελέγχου για το έτος 2023.
9. Απαλλαγή των µελών του Γενικού Συµβουλίου και των Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών από κάθε προσωπική ευθύνη για τα πεπραγµένα και τη διαχείριση της χρήσης 2023.
10. Εκλογή Συµβούλων.
11. Εκλογή Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών για τη χρήση 2024.
12. Λοιπές Ανακοινώσεις.
Α. ∆ικαίωµα συµµετοχής και ψήφου στη Γενική Συνέλευση
Στη Συνέλευση έχει δικαίωµα να λάβει µέρος και να ψηφίσει είτε αυτοπροσώπως, είτε µέσω αντιπροσώπου, τηρουµένων των περιορισµών των άρθρων 8, 13 και 14 του Καταστατικού, ο κύ-
ριος τουλάχιστον εβδοµήντα πέντε (75) µετοχών, ο οποίος, κατά την έναρξη της πέµπτης ηµέρας πριν από την ηµέρα συνεδρίασης της Γενικής Συνέλευσης, εν προκειµένω της Τετάρτης 3 
Απριλίου 2024 (ηµεροµηνία καταγραφής), είναι: είτε α) εγγεγραµµένος στα αρχεία του Συστήµατος Άυλων Τίτλων (Σ.Α.Τ.) που διαχειρίζεται η εταιρεία «Ελληνικό Κεντρικό Αποθετήριο Τίτλων 
Α.Ε.» (ΕΛ.Κ.Α.Τ.) της «Ελληνικά Χρηµατιστήρια – Χρηµατιστήριο Αθηνών Α.Ε. Συµµετοχών» (Ε.Χ.Α.Ε.), στο οποίο τηρούνται οι κινητές αξίες της Τράπεζας, είτε β) ταυτοποιηµένος ως µέτοχος 
µέσω των συµµετεχόντων, εγγεγραµµένων διαµεσολαβητών ή άλλων διαµεσολαβητών βάσει της κείµενης νοµοθεσίας (ν. 4548/2018, ν. 4569/2018, άρθρα 25 έως 36 ν. 4706/2020 και Εκτε-
λεστικός Κανονισµός (ΕΕ) 2018/1212) και του Κανονισµού Λειτουργίας του Ελληνικού Κεντρικού Αποθετηρίου Τίτλων, όπως ισχύει. Η άσκηση των εν λόγω δικαιωµάτων δεν προϋποθέτει τη 
δέσµευση των µετοχών του δικαιούχου. Ανά εβδοµήντα πέντε (75) µετοχές παρέχουν στον κύριο αυτών το δικαίωµα µιας (1) ψήφου. Μέτοχοι, που έχουν λιγότερες από εβδοµήντα πέντε (75) 
µετοχές, µπορούν να διορίσουν κοινό αντιπρόσωπο µέτοχο, ο οποίος µπορεί να παραστεί στη Συνέλευση, εφόσον συγκεντρώνει την αντιπροσωπεία τουλάχιστον εβδοµήντα πέντε (75) µετοχών 
(άρθρα 13 και 16 του Καταστατικού, σε συνδυασµό µε τη 2/29.2.2000 απόφαση του Γενικού Συµβουλίου της Τράπεζας περί αναπροσαρµογής –από είκοσι πέντε (25) σε εβδοµήντα πέντε 
(75)- του ελάχιστου αριθµού µετοχών που απαιτείται για την παροχή δικαιώµατος συµµετοχής και ψήφου στη Γενική Συνέλευση, µετά την επελθούσα -κατ’ άρθρο 9 του Καταστατικού- διά-
σπαση της µετοχής της Τράπεζας, σύµφωνα µε την 1/17.1.2000 απόφαση του Γενικού Συµβουλίου, που εγκρίθηκε µε την 8/4.2.2000 Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου – ΦΕΚ Α΄ 17/7.2.2000).
Τα δικαιώµατα διοικήσεως, συµπεριλαµβανοµένου του δικαιώµατος παραστάσεως και ψήφου στη Γενική Συνέλευση, αναστέλλονται για τους µετόχους που εµπίπτουν στην παρ. 5 του άρθρου 
8 του Καταστατικού (όπως προστέθηκε µε την από 24.4.2012 απόφαση της 79ης Ετήσιας Τακτικής Γενικής Συνέλευσης των Μετόχων της Τράπεζας που κυρώθηκε µε το άρθρο 165 παρ. 7 
περ. β’ του ν. 4099/2012 [ΦΕΚ Α΄ 250/20.12.2012]), ήτοι πρόσωπα επί των οποίων η Τράπεζα ασκεί εποπτεία σύµφωνα µε το άρθρο 55Α του Καταστατικού ή µε διάταξη νόµου, επιχειρήσεις 
συνδεδεµένες µε αυτά, µέλη των διοικητικών συµβουλίων ή διαχειριστές τέτοιων προσώπων, σύζυγοι και συγγενείς αυτών έως δευτέρου βαθµού.
Επίσης, ουδείς µέτοχος, εκτός του ∆ηµοσίου και όσων εµπίπτουν στο άρθρο 2 του ν. 2292/1953, όπως ισχύει, δύναται να ασκήσει στη Γενική Συνέλευση δικαίωµα ψήφου για αριθµό ψήφων 
υπερβαίνοντα το αντιστοιχούν σε δύο εκατοστά του µετοχικού κεφαλαίου ποσοστό (τελευταίο εδάφιο του άρθρου 13 του Καταστατικού, όπως προστέθηκε µε την από 24.4.2012 απόφαση 
της 79ης Ετήσιας Τακτικής Γενικής Συνέλευσης των Μετόχων της Τράπεζας, που κυρώθηκε µε το άρθρο 165 παρ. 7 περ. γ’ του ν. 4099/2012 [ΦΕΚ Α΄ 250/20.12.2012]).
Η απόδειξη της µετοχικής ιδιότητας κατά την ηµεροµηνία καταγραφής µπορεί να γίνει µε κάθε νόµιµο µέσο και πάντως βάσει ενηµέρωσης που λαµβάνει η Τράπεζα ηλεκτρονικά από την ΕΛ.Κ.Α.Τ. 
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Μέτοχος µπορεί να συµµετάσχει στην Τακτική Γενική Συνέλευση και βάσει των επιβεβαιώσεων ή των ειδοποιήσεων των άρθρων 5 και 6 του Εκτελεστικού 
Κανονισµού (ΕΕ) 2018/1212 που παρέχονται από τον διαµεσολαβητή προς την ΕΛ.Κ.Α.Τ., η οποία ενεργεί ως πάροχος εκδότη. Σε περίπτωση µη εµπρόθεσµης πλήρους ταυτοποίησης, η Γενι-
κή Συνέλευση µπορεί να αρνηθεί τη συµµετοχή για σπουδαίο λόγο που δικαιολογεί την άρνησή της, τηρουµένης της κείµενης νοµοθεσίας (άρθρο 19 παρ. 1 ν. 4569/2018, άρθρο 124 παρ. 5 
ν. 4548/2018).
Οι µέτοχοι που κατά τα ανωτέρω έχουν δικαίωµα να λάβουν µέρος στη Συνέλευση, παρακαλούνται να επικοινωνήσουν µε το Τµήµα Γραµµατείας της Τράπεζας της Ελλάδος, µέχρι και την 
Παρασκευή 5 Απριλίου 2024, προκειµένου να λάβουν περαιτέρω οδηγίες σχετικά µε την προσέλευσή τους στην Τράπεζα κατά την ηµέρα της Γενικής Συνέλευσης (τηλ. 210-320 3341 και 210-
320 3288, email: shares@bankofgreece.gr).
Β. ∆ιαδικασία συµµετοχής και ψήφου µέσω αντιπροσώπου
Κάθε µέτοχος µπορεί να συµµετέχει αυτοπροσώπως ή µέσω αντιπροσώπου, επιτρεποµένου του διορισµού µέχρι τριών (3) αντιπροσώπων ανά µέτοχο. Αντιπρόσωπος που ενεργεί για περισ-
σότερους µετόχους µπορεί να ψηφίζει διαφορετικά για κάθε µέτοχο.
Ο διορισµός και η ανάκληση ή αντικατάσταση του αντιπροσώπου του µετόχου γίνονται εγγράφως. Οι µέτοχοι που επιθυµούν να συµµετάσχουν στη Γενική Συνέλευση µέσω αντιπροσώπου ή 
να ανακαλέσουν τον εν λόγω διορισµό ή να αντικαταστήσουν τον διορισθέντα αντιπρόσωπο οφείλουν να καταθέσουν  στο Τµήµα Γραµµατείας της Τράπεζας της Ελλάδος (Ε. Βενιζέλου 21, 
Αθήνα, τηλ. 210-320 3341 και 210-320 3288, email: shares@bankofgreece.gr) τουλάχιστον σαράντα οκτώ (48) ώρες πριν από την ορισθείσα ηµεροµηνία συνεδρίασης της Γενικής Συνέλευσης, 
ήτοι το αργότερο µέχρι το Σάββατο 6 Απριλίου 2024, συµπληρωµένο, δεόντως υπογεγραµµένο και νοµίµως θεωρηµένο για το γνήσιο της υπογραφής το σχετικό έντυπο αντιπροσώπευσης, το 
οποίο είναι διαθέσιµο και στον διαδικτυακό τόπο της Τράπεζας www.bankofgreece.gr στην ενότητα «Ενηµέρωση Μετόχων». Επίσης, το παραπάνω έντυπο διατίθεται στους µετόχους σε έγ-
χαρτη µορφή από το Τµήµα Γραµµατείας της Τράπεζας της Ελλάδος.
Ο µέτοχος µπορεί να διορίσει αντιπρόσωπο για µία και µόνη Γενική Συνέλευση ή για όσες Συνελεύσεις λάβουν χώρα εντός ορισµένου χρόνου.
Μέτοχοι που είναι νοµικά πρόσωπα, µετέχουν στη Γενική Συνέλευση διά των εκπροσώπων τους και πρέπει µέσα στην ίδια προθεσµία να καταθέσουν τα νοµιµοποιητικά τους έγγραφα σύµφω-
να µε τον Νόµο. Σε περίπτωση που τα ως άνω έγγραφα έχουν ήδη κατατεθεί σε άλλη Υπηρεσιακή Μονάδα της Τράπεζας, αρκεί να γίνει σχετική αναφορά στο έντυπο αντιπροσώπευσης ή να 
υπάρξει σχετική έγγραφη ενηµέρωση.
Ο αντιπρόσωπος µετόχου υποχρεούται να γνωστοποιεί στην Τράπεζα, πριν από την έναρξη της συνεδρίασης της Γενικής Συνέλευσης, κάθε συγκεκριµένο γεγονός που µπορεί να είναι χρήσιµο 
στους µετόχους για την αξιολόγηση του κινδύνου να εξυπηρετήσει ο αντιπρόσωπος άλλα συµφέροντα πλην των συµφερόντων του µετόχου.
Σύγκρουση συµφερόντων είναι δυνατόν να προκύπτει ιδίως όταν ο αντιπρόσωπος είναι:
α) Μέτοχος που ασκεί τον έλεγχο της Τράπεζας ή είναι άλλο νοµικό πρόσωπο ή οντότητα που ελέγχεται από τον µέτοχο αυτόν, 
β) Μέλος του Γενικού Συµβουλίου ή της εν γένει ∆ιοικήσεως της Τράπεζας ή µετόχου που ασκεί τον έλεγχο της Τράπεζας ή άλλου νοµικού προσώπου ή οντότητας που ελέγχεται από µέτοχο, 
ο οποίος ασκεί τον έλεγχο της Τράπεζας,
γ) Υπάλληλος ή ορκωτός ελεγκτής της Τράπεζας ή µετόχου που ασκεί τον έλεγχό της ή άλλου νοµικού προσώπου ή οντότητας που ελέγχεται από µέτοχο, ο οποίος ασκεί τον έλεγχο της Τρά-
πεζας,
δ) Σύζυγος ή συγγενής πρώτου βαθµού µε ένα από τα φυσικά πρόσωπα που αναφέρονται στις ανωτέρω περιπτώσεις α’ έως και γ’.
Γ. ∆ικαιώµατα µειοψηφίας των µετόχων
Μέτοχοι δικαιούµενοι ψήφου σύµφωνα µε τα ανωτέρω εκπροσωπούντες:
α) το 1/20 του καταβεβληµένου µετοχικού κεφαλαίου της Τράπεζας:

1) ∆ικαιούνται να ζητήσουν από το Γενικό Συµβούλιο να εγγράψει πρόσθετα θέµατα στην ηµερήσια διάταξη της Γενικής Συνέλευσης, κατόπιν σχετικής αίτησης που πρέπει να περιέλθει στο 
Γενικό Συµβούλιο δεκαπέντε (15) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη Γενική Συνέλευση (καταληκτική ηµεροµηνία: Κυριακή 24 Μαρτίου 2024). Η αίτηση για την εγγραφή πρόσθετων θεµάτων 
στην ηµερήσια διάταξη πρέπει να συνοδεύεται από αιτιολόγηση ή σχέδιο απόφασης προς έγκριση από τη Γενική Συνέλευση. Η αναθεωρηµένη ηµερήσια διάταξη δηµοσιοποιείται µε τον ίδιο 
τρόπο, όπως η προηγούµενη ηµερήσια διάταξη, δεκατρείς (13) ηµέρες πριν από την ηµεροµηνία της Γενικής Συνέλευσης (καταληκτική ηµεροµηνία: Τρίτη 26 Μαρτίου 2024) και ταυτόχρονα 
τίθεται στη διάθεση των µετόχων στον διαδικτυακό τόπο της Τράπεζας µαζί µε την αιτιολόγηση ή το σχέδιο απόφασης που έχει υποβληθεί.

2) ∆ικαιούνται να υποβάλλουν σχέδια αποφάσεων για τα θέµατα που έχουν περιληφθεί στην αρχική ή την αναθεωρηµένη ηµερήσια διάταξη µε αίτηση, η οποία πρέπει να περιέλθει στο Γε-
νικό Συµβούλιο επτά (7) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την ηµεροµηνία της Γενικής Συνέλευσης (καταληκτική ηµεροµηνία: ∆ευτέρα 1 Απριλίου 2024). Τα εν λόγω σχέδια αποφάσεων τίθενται 
στη διάθεση των µετόχων έξι (6) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την ηµεροµηνία της Γενικής Συνέλευσης (καταληκτική ηµεροµηνία: Τρίτη 2 Απριλίου 2024).
β) το 1/10 του καταβεβληµένου µετοχικού κεφαλαίου της Τράπεζας, δικαιούνται να ζητήσουν από το Γενικό Συµβούλιο να χορηγήσει στη Γενική Συνέλευση πληροφορίες για την πορεία των 
εταιρικών υποθέσεων και την περιουσιακή κατάσταση της Τράπεζας κατόπιν αίτησής τους που πρέπει να περιέλθει στο Γενικό Συµβούλιο πέντε (5) τουλάχιστον πλήρεις ηµέρες πριν από τη 
Γενική Συνέλευση (καταληκτική ηµεροµηνία: Τρίτη 2 Απριλίου 2024).
Κατόπιν αίτησης οιουδήποτε µετόχου, που υποβάλλεται στην Τράπεζα πέντε (5) τουλάχιστον πλήρεις ηµέρες πριν από τη Γενική Συνέλευση (καταληκτική ηµεροµηνία: Τρίτη 2 Απριλίου 2024), 
το Γενικό Συµβούλιο παρέχει στη Γενική Συνέλευση τις αιτούµενες συγκεκριµένες πληροφορίες για τις υποθέσεις της Τράπεζας, στο µέτρο που αυτές είναι σχετικές µε τα θέµατα της ηµερήσιας 
διάταξης. Υποχρέωση παροχής πληροφοριών δεν υφίσταται, όταν οι σχετικές πληροφορίες διατίθενται ήδη στον διαδικτυακό τόπο της Τράπεζας. 
∆. ∆ιαθέσιµα έγγραφα και πληροφορίες
Το πλήρες κείµενο των εγγράφων και των σχεδίων αποφάσεων, καθώς επίσης οι πληροφορίες του άρθρου 123 παρ. 3 και 4 του ν. 4548/2018 διατίθενται σε ηλεκτρονική µορφή στον διαδι-
κτυακό τόπο της Τράπεζας της Ελλάδος www.bankofgreece.gr στην ενότητα «Ενηµέρωση Μετόχων». Τα εν λόγω έγγραφα και πληροφορίες διατίθενται και σε έγχαρτη µορφή από το Τµήµα 
Γραµµατείας της Τράπεζας της Ελλάδος, Ε. Βενιζέλου 21, Αθήνα (τηλ. 210-320 3341 και 210-320 3288, email: shares@bankofgreece.gr).

Αθήνα, 4 Μαρτίου 2024
Με εντολή του ΓΕΝΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ
∆ΙΟΙΚΗΤΗΣ ΤΗΣ ΤΡΑΠΕΖΑΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΟΣ

ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ
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Τέλος 
µε τα Airbnb

«Τελειώσαµε µε τις 
νοµοθετικές παρεµβάσεις 
για τα Airbnb... Τουλάχιστον 
µέχρι να δούµε τι κάναµε », 
λέει κορυφαία κυβερνητική 
πηγή σχολιάζοντας σενάρια 
ότι έρχονται κι άλλα 
περιοριστικά µέτρα. Η 
λογική είναι ότι δεν µπορεί 
να αλλάζει ο νόµος κάθε δύο 
µήνες χωρίς να έχει φανεί ο 
αντίκτυπος στην αγορά. 
Αλλωστε στην κυβέρνηση 
περιµένουν να δουν τη 
σχετική µελέτη για το αν 
υπάρχουν επιπτώσεις στην 
κτηµαταγορά. Και αν 
υπάρχει λόγος, ο φάκελος 
ίσως ξανανοίξει από 
Σεπτέµβριο. Αν υπάρχει 
λόγος!

Στ.Κρ.

Οι σύµβουλοι

Τους συµβούλους των 14 
περιφερειακών 
αεροδροµίων που δόθηκαν 
στη Fraport θα αξιοποιήσει 
το Υπερταµείο για την 
εκµετάλλευση των 
υπόλοιπων 22 
περιφερειακών 
αεροδροµίων που 
βρίσκονται στο 
χαρτοφυλάκιό του. Το 
«πακετάρισµα» από τους 
έµπειρους συµβούλους θα 
γίνει αφού πρώτα η 
Υπηρεσία Πολιτικής 
Αεροπορίας (ΥΠΑ) 
φιλοτιµηθεί να δώσει τα 
απαραίτητα στοιχεία της 
επιβατικής κίνησης αλλά κι 
άλλες πολύτιµες 
πληροφορίες που θα 
βοηθήσουν τον διαγωνισµό, 
κάτι που µέχρι σήµερα 
φαίνεται να συναντά 
σηµαντικές δυσκολίες. Ο 
νέος διαγωνισµός θα 
παντρέψει χαρακτηριστικά 
αεροδροµίων µε αυξηµένη 
επιβατική κίνηση αλλά και 
άλλα λιγότερο εµπορικά 

αεροδρόµια της νησιωτικής 
και ηπειρωτικής χώρας και 
δεν αναµένεται να τρέξει 
πριν από το 2025. 

M. Tζ. 

Ελεγχοι και 
καθυστερήσεις

Από τη βάσανο των ελέγχων 
του Ταµείου Ανάκαµψης 
πέρασαν τις προηγούµενες 
µέρες οι υπηρεσίες του 
υπουργείου Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας. Ο έλεγχος 
αφορούσε τα έργα που 
υλοποιεί το υπουργείο και 
χρηµατοδοτούνται από το 
RRF και την τήρηση των 
οροσήµων που αποτελούν 
βασική προϋπόθεση για την 
εκταµίευση των πόρων. Οι 
εµπειρογνώµονες του 
Ταµείου Ανάκαµψης που 
επισκέφτηκαν τη 
Μεσογείων έδειξαν την 
προσοχή τους στο 
«Εξοικονοµώ 2023» αλλά και 
στα έργα αποθήκευσης 
ενέργειας. Αν και ο δεύτερος 
κύκλος του προγράµµατος 
ενεργειακής θωράκισης των 
κτιρίων έχει ξεκινήσει, θα 
πρέπει µέσα στον επόµενο 
µήνα να προχωρήσει και η 
έγκριση των αιτήσεων. 
Επιφυλακτικοί εµφανίστηκαν 
οι αξιωµατούχοι της 
Κοµισιόν για τα έργα 
αποθήκευσης και τους 
χρόνους υλοποίησης που θα 
πρέπει να ολοκληρωθούν 
έως το 2026 για να λάβουν τη 
λειτουργική ενίσχυση από το 
Ταµείο Ανάκαµψης. Οι 
σχετικοί διαγωνισµοί 
υλοποιούνται από τη 
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. 
Ο πρώτος ολοκληρώθηκε 
πέρυσι τον Αύγουστο, όµως 
ο δεύτερος έκλεισε πριν από 
έναν µήνα και ο τρίτος 
αναµένεται να προκηρυχτεί 
έως τα τέλη Μαρτίου. 
Ωστόσο οι καθυστερήσεις 
στην εφοδιαστική αλυσίδα, 
οι οποίες φτάνουν τον 1-1,5 
χρόνο, αποτελούν ζητούµενο 
αν θα προλάβουν όλα τα 

έργα που θα προκριθούν 
από τους τρεις διαγωνισµούς 
να κατασκευαστούν εντός 
της επόµενης τριετίας ώστε 
να µη µείνουν κονδύλια 
αναξιοποίητα.

Μ. Τζ.

Με τον Giannis

Στο Λος Αντζελες βρέθηκε 
την περασµένη εβδοµάδα ο 
δρ Νίκος Τσάκος µε τη 
σύζυγό του Σίλια 
Κριθαριώτη, 
προσκεκληµένοι στην 96η 
απονοµή των Βραβείων 
Οσκαρ. Η διεθνούς φήµης 
Ελληνίδα σχεδιάστρια 
έντυσε για µία ακόµη χρονιά 
διάσηµες κυρίες του 
θεάµατος - ανάµεσά τους τη 
Μαρία Μενούνος. Στο 
ξενοδοχείο που έµενε το 
ζευγάρι είχε καταλύσει και η 
αποστολή των Μιλγουόκι 
Μπακς, οι οποίοι έπαιξαν 
και νίκησαν τους Λος 
Αντζελες Κλίπερς. Στο 
γυµναστήριο του 
ξενοδοχείου ο Νίκος Τσάκος 
είχε απρόσµενη συνάντηση 
µε τον Γιάννη 
Αντετοκούµπο, τον 
κορυφαίο παίκτη του NBA. 
Αφού έπιασαν κουβέντα 
περί µπάσκετ, ο Giannis 
προσκάλεσε τον Ελληνα 
πλοιοκτήτη να πάρει µια 
γεύση από το πρόγραµµα 
εκγύµνασης της οµάδας. Ο 
Νίκος Τσάκος δέχτηκε την 
πρόσκληση και πήρε µέρος 
στο πρόγραµµα των 
επαγγελµατιών του ΝΒΑ 
εκπλήσσοντας ευχάριστα 
τους... όψιµους συµπαίκτες 
του µε την πολύ καλή 
φυσική του κατάσταση.

ΜΗΤΣΑΜ 

•   protothema.gr    •    newmoney.gr    •    ygeiamou.gr   
•    marieclaire.gr    •    ol ivemagazine.gr   
•    newsauto.gr    •    travel .gr    •    topetmou.gr   •    themanews.com   lllleakkkkskskbusiness

Ζήτω ο (εγχώριος) πλούτος

Η 
κυβέρνηση προβάλλει τη θετική εξέλιξη βασικών οικονοµικών 
µεγεθών σε συνδυασµό µε την αποκλιµάκωση του πληθωρισµού 
για να δείξει ότι η οικονοµία βρίσκεται σε καλό δρόµο, αφού οι 
εξαγωγές και οι επενδύσεις κινούνται ανοδικά, ενώ έχει προχωρή-
σει σε προσαρµογές του κατώτερου µισθού και «υπόσχεται» 
άνοδο του µέσου µισθού µέχρι το τέλος της θητείας της.

Στην αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ παρουσίασε την περασµένη εβδοµάδα ένα αναλυτι-
κό οικονοµικό πρόγραµµα µε φορολογικές ελαφρύνσεις για φορολογούµενους και επι-
χειρήσεις, µε έκτακτη φορολόγηση υπερκερδών των εταιρειών ενέργειας, διύλισης και 
εµπορίας καυσίµων καθώς και των τραπεζών, ενώ ανάµεσα σε άλλα πρότεινε και µέτρα 
περιορισµού των περιθωρίων κέρδους και πλαφόν στις τιµές σε τρόφιµα και βασικά βι-
οµηχανικά αγαθά για προστατευτεί το διαθέσιµο εισόδηµα.

Παρότι δεν βρισκόµαστε ενώπιον εθνικών εκλογών και δεν τίθεται ζήτηµα αξιολό-
γησης εναλλακτικών προτάσεων, το οικονοµικό ζήτηµα δεν παύει να είναι καθοριστικό 
διότι από εκεί εξαρτάται όχι µόνο το βιοτικό επίπεδο των ανθρώπων, αλλά και η θέση 
της χώρας στο διεθνές περιβάλλον.

Η Ελλάδα πράγµατι παρουσιάζει θετικούς ρυθµούς οικονοµικής ανάπτυξης (µεγέ-
θυνση του παραγόµενου προϊόντος, ΑΕΠ) και ο πληθωρισµός βρίσκεται σε υποχώρηση 
εδώ και περίπου έναν χρόνο, αλλά υπάρχουν ορισµένα καµπανάκια που δείχνουν ότι το 
παραγωγικό πρότυπο της χώρας δεν έχει αλλάξει. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, 
η οικονοµική µεγέθυνση συνεχίζει να προκύπτει κατά συντριπτικό ποσοστό από την 
κατανάλωση, ενώ και οι επενδύσεις αυξάνονται κυρίως λόγω των κατοικιών (+29%), των 
κατασκευών (+5%) και των µεταφορών (+17%), ενώ µειώθηκαν εκείνες οι οποίες υπο-
στηρίζουν την εγχώρια παραγωγή (ήτοι, εξοπλισµός τεχνολογίας, πληροφορικής και 
άλλα µηχανήµατα, τοµείς όπου οι επενδύσεις υποχώρησαν κατά 3%). 

Συνολικά, οι επενδύσεις «έδωσαν» το 14,3% της οικονοµικής ανάπτυξης (έναντι 21,3% 
µέσου όρου στην Ευρωζώνη), ενώ η ιδιωτική κατανάλωση συνέβαλε µε το συντριπτικό 
ποσοστό αυτής της ανάπτυξης, περίπου 70% (έναντι περίπου 55% στην Ευρωζώνη). 

Τα στοιχεία αυτά υποδηλώνουν ότι ναι µεν οι επενδύσεις που είχαν καταρρεύσει 
µετά το 2010 ανακάµπτουν µετά το 2020, αλλά η ανάκαµψη αυτή παρουσιάζει όµοια 
χαρακτηριστικά µε εκείνα της περιόδου που προηγήθηκε της πτώχευσης. 

Καταγράφεται και πάλι µεγάλη εξάρτηση της οικονοµίας από τα ακίνητα και την 
οικοδοµή, καθώς και από τον τουρισµό, ενώ ένα υπερβολικά µεγάλο ποσοστό της οικο-
νοµικής δραστηριότητας τροφοδοτείται από την εγχώρια κατανάλωση. Οι εξαγωγές, 
παρότι αυξάνονται, παραµένουν σε χαµηλό ποσοστό σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες. Βεβαίως, προ µνηµονίων η αγορά ακινήτων τροφοδοτήθηκε από τη «φούσκα» 
των δανείων, η οποία δηµιούργησε τα κόκκινα δάνεια, ενώ τώρα ρόλο παίζουν οι επεν-
δύσεις από το εξωτερικό και η ζήτηση για βραχυχρόνιες µισθώσεις, καθώς και η εξαγο-
ρά ακινήτων, ξενοδοχείων και άλλων περιουσιακών στοιχείων που βγαίνουν σε πλειστη-
ριασµό. Πόσο διατηρήσιµο και ανθεκτικό είναι όµως αυτό το µοντέλο;

Ο τουρισµός δεν παύει να είναι πολύ σηµαντικός, ίσως ο σηµαντικότερος βραχίονας 
οικονοµικής δραστηριότητας και απασχόλησης στη χώρα µας, αλλά δεν έχει συνδεθεί µε 
την εγχώρια παραγωγή και τα ελληνικά προϊόντα. Στη γειτονική µας Ιταλία, για παράδειγ-
µα, στους τουριστικούς προορισµούς προσφέρονται προϊόντα και υπηρεσίες εστίασης 
κατά 70% εγχώριας προέλευσης, ενώ στην Ελλάδα µας είναι µάλλον το αντίστροφο.

∆εν αρκεί η κυβέρνηση να εφησυχάζει από το γεγονός ότι ο ρυθµός αύξησης του 
ελληνικού ΑΕΠ (που ήταν 2% πέρυσι, αντί για το προϋπολογισµένο 2,4%) είναι τετρα-
πλάσιος από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης, αλλά να παρουσιάσει σχέδιο για τον 
τρόπο µε τον οποίο η αύξηση θα είναι τέτοια που θα καλύψει τη µεγάλη απόσταση 
από την Ε.Ε. και, κυρίως, τον τρόπο µε τον οποίο θα ενισχυθεί η ελληνική παραγωγή 
σε όλο το φάσµα της οικονοµίας.

Από την πλευρά της αξιωµατικής αντιπολίτευσης, ο ΣΥΡΙΖΑ µε το πρόγραµµα που 
παρουσίασε αφενός επιχείρησε να δώσει ένα στίγµα τεχνοκρατικής και πολιτικής επάρ-
κειας, δεδοµένου ότι οι προτάσεις του συνοδεύονταν από αναλυτικούς υπολογισµούς 
για την προέλευση των εσόδων που θα χρηµατοδοτήσουν τις παρεµβάσεις. Προφανώς 
είχε επίσης στόχο να δώσει ένα αριστερό πολιτικό στίγµα, επικεντρώνοντας στην προ-
στασία της αγοραστικής δύναµης και της αναδιανοµής εισοδήµατος, που αποτελούν 
ιστορικές αξίες της Αριστεράς και της Σοσιαλδηµοκρατίας, προφανώς για να οριοθετήσει 
την πολιτική του ταυτότητα στον συγκεκριµένο χώρο ο οποίος είναι κατακερµατισµένος. 

Το µεγάλο ζητούµενο, όµως, για την ελληνική οικονοµία είναι η παραγωγική ανασυ-
γκρότηση και ένα σχέδιο για την παραγωγή και δηµιουργία εγχώριου πλούτου -όχι µόνο 
πλουσίων- µε τη µορφή απασχόλησης, καλών αµοιβών, αλλά και υγιούς επιχειρηµατικής 
κερδοφορίας. Εκεί θα κριθούν τα οικονοµικά προγράµµατα όλων των πολιτικών δυνά-
µεων σε µια περίοδο όπου όλες οι χώρες «ανακαλύπτουν» ξανά ότι χρειάζονται στοιχει-
ώδη επάρκεια σε βασικούς τοµείς, στον τοµέα της αγροτικής παραγωγής, αλλά και στην 
εγχώρια παραγωγή προϊόντων που αποδίδουν υψηλό εισόδηµα και κέρδη (υψηλή 
προστιθέµενη αξία) στους εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις.

Γιώργος Χ. 
Παπαγεωργίου
infopapageorgiou@gmailcom
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Ε
να σχέδιο που είχε ήδη πρωτοεκφραστεί προ πανδηµίας φαίνεται ότι ωρι-
µάζει σταδιακά. Ο λόγος για το πλάνο της Sani/Ikos να ταξιδέψει και πέρα 
από τη Μεσόγειο, όπως είπε ο ίδιος ο Ανδρέας Ανδρεάδης από το βήµα του 
συνεδρίου του «Greece Talks» που πραγµατοποιήθηκε την περασµένη 
Πέµπτη στη Θεσσαλονίκη. «Μεγαλώνουµε στη Μεσόγειο και πιθανότατα 
θα πάµε και στην Καραϊβική», δήλωσε ο CEO του οµίλου, που µέσω των 

εµπορικών σηµάτων του Sani Resort και Ikos Resorts αναπτύσσει και λειτουργεί πάνω 
από 3.450 δωµάτια και σουίτες σε 12 ιδιόκτητα ξενοδοχειακά συγκροτήµατα στην Ελλά-
δα και την Ισπανία, τα οποία συγκαταλέγονται στα κορυφαία resorts πολυτελείας διεθνώς. 
Ο όµιλος έχει εξασφαλίσει νέα επενδυτικά έργα δυναµικότητας σχεδόν 1,000 δωµατίων, 
σουιτών και βιλών για την επέκταση του brand Ikos στην Ελλάδα (Κρήτη) και την Πορτο-
γαλία (Αλγκάρβε), ενώ και νέοι προορισµοί βρίσκονται στα σχέδια. 

Στ.Σ. 

  

Καραβίσιος

«Σας προτείνω να πιείτε από 
τον καφέ που σας 
προσφέρουµε και έχετε 
µπροστά σας. Σας 
διαβεβαιώνω ότι είναι πολύ 
καλός», παρότρυνε 
χαµογελώντας τους 
δηµοσιογράφους ο υπουργός 
Ναυτιλίας και Νησιωτικής 
Πολιτικής Χρήστος 
Στυλιανίδης στη διάρκεια της 
πρόσφατης συνέντευξης 
Τύπου. «Καραβίσιος;», 
ακούστηκε να ρωτάει 
κάποιος, µε τον υπουργό να 
απαντάει: «Κάνετε λάθος. Εδώ 
και χρόνια ο καφές στα 
καράβια είναι πολύ καλός. 
Βρίσκεις καλό καφέ πλέον».

ΜΗΤΣΑΜ 

Υποναύαρχος

Σε υ ποναύαρχο του 
Λιµενικού Σώµατος - 
Ελληνικής Ακτοφυλακής 
προήχθη ο Νίκος 
Λαγκαδιανός, διευθυντής του 
Επιτελικού Γραφείου του 
υπουργού Ναυτιλίας Χρήστου 

Στυλιανίδη µετά τις 
τελευταίες ετήσιες τακτικές 
κρίσεις του Σώµατος. Ο 
υποναύαρχος πλέον Ν. 
Λαγκαδιανός είναι γνωστός σε 
όλους τους ναυτιλιακούς και 
µη συντάκτες ως ο 
µακροβιότερος εκπρόσωπος 
Τύπου του Σώµατος, έχοντας 
µάλιστα διαχειριστεί 
επικοινωνιακά µε αρτιότητα 
σειρά εξαιρετικά σοβαρών 
περιστατικών κατά τη 
διάρκεια της θητείας του στο 
Γραφείο Τύπου.

ΜΗΤΣΑΜ

∆ιάκριση

∆ιεθνής διάκριση κύρους στο 
Λονδίνο: το βραβείο της 
Καλύτερης Ευρωπαϊκής 
Εταιρείας Παροχής 
Συµβουλευτικών και 
Κτηµατοµεσιτικών 
Υπηρεσιών -Best Real Estate 
Consultancy & Agency 2023-
24- απέσπασε τον περασµένο 
µήνα η Αθηναϊκή Οικονοµική. 
H εταιρεία, την οποία ίδρυσε 
και διευθύνει η κυρία ∆ίκα 
Αγαπητίδου, είχε αναδειχθεί 

επίσης προ οκταµήνου ως 
καλύτερη εταιρεία στον 
κλάδο της στην Ελλάδα. Με 
έδρα τη Μεγάλη Βρετανία, τα 
International Property Awards 
αξιολογούν κάθε χρόνο τους 
top επαγγελµατίες του real 
estate σε παγκόσµια κλίµακα 
µέσω διαδικασίας 
αξιολόγησης από επιτροπή 
αποτελούµενη από 
περισσότερους από 50 
επίλεκτους και 
συµπληρωµατικούς ως προς 
τη γνώση και ειδικότητα 
εµπειρογνώµονες. Οι νικητές 
προκρίνονται µε βάση 
κριτήρια αριστείας και απτής 
επαγγελµατικής ικανότητας 
και υπευθυνότητας. Στην 
Αθηναϊκή Οικονοµική, η 
οποία πρόσφατα έκλεισε 30 
χρόνια αδιάλειπτης 
λειτουργίας και εκπροσωπεί 
στη χώρα µας την JLL, µία 
από τις εµβληµατικότερες 
διεθνείς εταιρείες real estate, 
το βραβείο είχε ξανά 
απονεµηθεί το 2019-20. 

Στ.Σ.

ΠΑΕΙ ΚΑΙ ΚΑΡΑΪΒΙΚΗ

Το «θρίλερ» της Ελλάδας

■   
Τον χειµώνα του 2012 
τον θυµούνται πολλοί 

σαν εφιάλτη -ή και 
«κατάρα»- στην oικονοµική 
iστορία της χώρας. Το 
κούρεµα των ελληνικών 
οµολόγων (PSI), όµως ,ήταν 
η µεγαλύτερη 
αναδιάρθρωση χρέους στον 
κόσµο, που ισοδυναµούσε 
µε 107 δισ. ευρώ ή σχεδόν 
το 50% του ΑΕΠ της χώρας, 
µείωσε 60% το ετήσιο 
βάρος πληρωµών σε τόκους 
και επέκτεινε τη µέση 
διάρκεια του ελληνικού 
χρέους από 5 σε 17 χρόνια. 
Βασικός πρωταγωνιστής της 
επιχείρησης «Ελληνικό 
Χρέος» ήταν ο τότε 
επικεφαλής του ∆ιεθνούς 
Χρηµατοπιστωτικού 
Ινστιτούτου (IIF) Τσαρλς 

Νταλάρα που 
διαπραγµατεύτηκε το PSI. 
Λίγο αργότερα (το 2015), ο 
Νταλάρα έκανε βιβλίο το 
θρίλερ της διαπραγµάτευσης 
εκείνης στο πλαίσιο του Β’ 
Μνηµονίου. Εννιά χρόνια 
όµως µετά το «€uroshock: Ο 
αγώνας για τη διάσωση της 
Ελλάδας, την αποφυγή µιας 
παγκόσµιας κατάρρευσης 
και τη δηµιουργία µιας 
Ενωµένης Ευρώπης», 
επανέρχεται µε νέο βιβλίο 
που κάνει ήδη διεθνή 
καριέρα! Παρουσιάζει το 

παρασκήνιο αλλά και την 
εξέλιξη που είχε εκείνη η 
απόφαση-σοκ. Ο τίτλος τα 
λέει ίσως όλα: «€uroshock: 
Πώς η µεγαλύτερη 
αναδιάρθρωση χρέους στην 
Ιστορία βοήθησε να σωθεί η 
Ελλάδα και να διατηρηθεί η 
Ευρωζώνη». Στις 500 σελίδες 
του βιβλίου (διπλάσιες από 
τις 250 που είχε το πρώτο) ο 
Νταλάρα φέρνει στο 
προσκήνιο πολλά 
περισσότερα στοιχεία της 
εποχής εκείνης. Και µόνο 
αυτό δείχνει ότι -σε 
απόσταση από τα γεγονότα 
πλέον- έχει πολλά να πει για 
µια ιστορία που απασχολεί 
πολλούς και δεν έχει 
τελειώσει ακόµα...

ΚΠΛ
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Ο 
διοικητής της 
Τραπέζης της Ελ-
λάδος Γιάννης 
Στουρνάρας δή-

λωσε προχθές ότι η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα 
πρέπει να µειώσει τέσσερις 
φορές φέτος τα επιτόκια του 
ευρώ. Οι δυο πρώτες µειώσεις, 
είπε, πρέπει να γίνουν πριν 
από το καλοκαίρι. Ο Στουρ-
νάρας είναι ένας από τους 
λίγους κεντρικούς τραπεζίτες, 
αν όχι ο µόνος, ο οποίος 
κάνει δηµόσιες δηλώσεις 
εκφράζοντας την προσωπι-
κή του άποψη, παρόλο που 
δεν συµφωνούν όλοι οι κε-
ντρικοί τραπεζίτες µε τις 
απόψεις του. Η ΕΚΤ αποφεύ-
γει µέχρι τώρα τη µείωση 
των επιτοκίων, παρά το γε-
γονός ότι η αποκλιµάκωση 
του ευρωπαϊκού πληθωρισµού 
προς το 2%, που είναι ο στό-
χος, είναι πλέον ορατή. Μία 
από τις δικαιολογίες των 
Ευρωπαίων κεντρικών τρα-
πεζιτών είναι ότι περιµένουν 
να δουν τι θα κάνει η αµερι-
κανική οµοσπονδιακή τρά-
πεζα, η Fed. Και επ’ αυτού ο 
Στουρνάρας επισηµαίνει ότι 
δεν χρειάζεται οι Ευρωπαίοι 
να περιµένουν τη Fed διότι 
η ευρωπαϊκή οικονοµία έχει 
αποδειχθεί ιδιαίτερα ευά-
λωτη και ότι η ανάπτυξη στην 
Ε.Ε. είναι ασθενική. Συνεπώς, 
υποστηρίζει, η νοµισµατική 
πολιτική της Ε.Ε. δεν πρέπει 
να είναι τόσο ασφυκτική για 
την οικονοµία και πρέπει να 
χαλαρώσει.

Π ολλοί πιστεύουν ότι από 
την αρχή η ΕΚΤ της 

Λαγκάρντ έκανε µέγα λάθος 
να αυξήσει τα επιτόκια αφού 

δεν θα µπορούσε ούτως ή 
άλλως µέσω των αυξηµένων 
επιτοκίων να ανακόψει την 
αύξηση των τιµών που οφει-
λόταν στον πόλεµο της Ου-
κρανίας. Απλώς θα έριχνε την 
Ευρώπη σε ύφεση. Και αυτό 
τελικά πέτυχε η Λαγκάρντ, 
να περιορίσει τον ρυθµό 
ανάπτυξης, να ρίξει ορισµέ-
νες οικονοµίες σε ύφεση και 
τελικά να συντηρήσει τις 
τιµές ψηλά, αφού η αύξηση 
του κόστους δανεισµού των 
επιχειρήσεων από µόνη της 
εµποδίζει τη µείωση των 
τιµών των προϊόντων και των 
υπηρεσιών. Ηταν σαφέστα-
τα µια λανθασµένη παρέµ-
βαση αυτή της ΕΚΤ, αλλά 
αυτό δεν σηµαίνει ότι πρό-
κειται περί λάθους. Οι ευρω-
παϊκές τράπεζες είδαν ξαφ-
νικά τα κέρδη τους να αυξά-
νονται ελέω ΕΚΤ, χωρίς να 
κάνουν τίποτα. ∆εν αύξησαν 
τις δουλειές τους, δεν βελτί-
ωσαν την αποτελεσµατικό-
τητά τους, αυξήθηκε µόνο η 
διαφορά επιτοκίων χορηγή-
σεων και καταθέσεων, µε 
αποτέλεσµα να βγάζουν 
τσάµπα χρήµα. Οι ελληνικές 
τράπεζες ευνοήθηκαν ιδιαι-
τέρως από αυτή την αύξηση 
του επιτοκίου χορηγήσεων 
διότι απλούστατα δίνουν 
µηδενικό επιτόκιο στις κα-
ταθέσεις, πέραν αυτών µε 
µεγάλα ποσά κλεισµένα σε 
προθεσµία για δυο-τρία 
χρόνια. Οι καταθέσεις Ταµι-
ευτηρίου που αφορούν 
περισσότερο από το 90% 
των καταθέσεων δεν εισπράτ-
τουν επιτόκιο, αντίθετα η 
χρήση τους έχει κόστος 
προµηθειών - τεράστιο και 
απαράδεκτο.

Τα αποτελέσµατα των 
ελληνικών τραπεζών 

ευνοήθηκαν πολύ λοιπόν από 
την αύξηση των επιτοκίων 
και τώρα πανηγυρίζουν για 
την καλή διαχείριση που 
έκαναν. Οµως αφήνουν τη 
συντριπτική πλειονότητα των 
ελληνικών επιχειρήσεων (τις 
µικρές και τις µεσαίες) χωρίς 
χρηµατοδότηση, δανείζουν 
µόνο µεγάλες επιχειρήσεις 
που δεν χρειάζονται δάνεια 
-και σταµάτησαν πλέον να 
παίρνουν- και εκµεταλλεύ-
ονται τους ανήµπορους να 
αντιδράσουν καταθέτες 
Ταµιευτηρίου.

Το ευρωπαϊκό τραπεζικό 
σύστηµα επίσης είναι σε 

κακή κατάσταση συγκρινό-
µενο µε το αµερικανικό, η 
δε ευρωπαϊκή οικονοµία 
είναι κουρασµένη και ανα-
πτύσσεται µε αστείο ρυθµό 
σε σχέση µε τους εκτός Ευ-
ρώπης ρυθµούς ανάπτυξης 
πολύ δυναµικότερων οικο-
νοµιών.

Οι παραινέσεις Στουρνάρα 
για µείωση των επιτοκίων 
γρήγορα και αποφασιστικά 
δεν γίνονται για να στηρίξουν 
την ελληνική οικονοµία 
µόνο -η οποία αναµφίβολα 
θα ευνοηθεί- αλλά και όλες 
τις ευρωπαϊκές οικονοµίες 
οι οποίες υποφέρουν από 
τον συνδυασµό σφιχτής 
νοµισµατικής πολιτικής και 
πολιτικών δηµοσιονοµικής 
συγκράτησης. Αν σε αυτά 
τα «φρένα» προσθέσει 
κανείς την υπερ-ρύθµιση 
των ευρωπαϊκών οικονοµι-
ών από τη γραφειοκρατία 
των Βρυξελλών, το κόστος 

της πράσινης πολιτικής που 
πνίγει τις ευρωπαϊκές βιο-
µηχανίες και τα νοικοκυριά, 
και την αδυναµία της Ε.Ε. 
να ενωθεί οικονοµικά και 
πολιτικά, καταλήγουµε να 
είναι η πρώην κραταιά Ευ-
ρώπη ένας αδύναµος πόλος 
της παγκόσµιας οικονοµίας.

Υπό αυτές τις συνθήκες 
η αύξηση της δύναµης 

των ακραίων πολιτικών τά-
σεων και των ακραίων από-
ψεων που διαπιστώνεται σε 
πολλές ευρωπαϊκές χώρες 
-και που θα τη δούµε και 
στην Ελλάδα πολύ σύντοµα- 
θέτει σε αµφισβήτηση τις 
ευρωπαϊκές δηµοκρατίες και 
τα ευρωπαϊκά ιδεώδη.

Ηεπιτάχυνση της ανάπτυ-
ξης στην Ευρώπη προ-

κειµένου να µειωθούν τα 
χρίσµατα των αντισυστηµικών 
ακραίων φωνών και να βελ-
τιωθούν οι οικονοµικές συν-
θήκες για τους Ευρωπαίους 
θα πρέπει να είναι προτε-
ραιότητα όλων των πολιτικών, 
συµπεριλαµβανοµένης της 
νοµισµατικής που ασκείται 
από την ΕΚΤ. Και σε αυτό το 
πλαίσιο, λαµβάνοντας υπόψη 
όλες αυτές τις πολιτικές και 
οικονοµικές πτυχές, µιλάει ο 
Στουρνάρας και τολµά να 
βγει δηµόσια προωθώντας 
απόψεις που δεν έχουν ακό-
µη υιοθετηθεί από την ΕΚΤ 
και για τις οποίες δίνονται 
ακόµη εσωτερικές «µάχες» 
µεταξύ των κεντρικών τρα-
πεζιτών που εκπροσωπούν 
τις χώρες της κεντρικής Ευ-
ρώπης (ιέρακες) και του 
ευρωπαϊκού Νότου (περι-
στερές).

ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ ΠΡΟΣ 
ΕΚΤ (ΚΑΙ ΟΧΙ ΜΟΝΟ): 
ΜΕΙΩΣΤΕ ΓΡΗΓΟΡΑ 
ΤΑ ΕΠΙΤΟΚΙΑ

Γρηγόρης                      
Νικολόπουλος
nikolopoulos@reporter.gr

Τα επιτόκια του ευρώ πρέπει να µειωθούν 4 φορές µέσα στο έτος
«Πρέπει να αρχίσουµε να 
µειώνουµε τα επιτόκια 
σύντοµα ώστε η 
νοµισµατική µας πολιτική 
να µη γίνει πολύ 
περιοριστική», δήλωσε, 

σύµφωνα µε το 
Βloomberg, ο διοικητής 
της ΤτΕ Γιάννης 
Στουρνάρας σε συνέντευξή 
του στο Λονδίνο. «Είναι 
σκόπιµο», είπε ο κ. 

Στουρνάρας, «να γίνουν 
δύο µειώσεις επιτοκίων 
πριν από τις καλοκαιρινές 
διακοπές», προσθέτοντας 
πως άλλες δύο µειώσεις 
πρέπει να γίνουν πριν από 

το τέλος του έτους. 
∆ήλωσε επίσης ότι «η 
οικονοµική ανάπτυξη στη 
ζώνη του ευρώ είναι πολύ 
ασθενέστερη απ’ ό,τι 
αναµενόταν και οι κίνδυνοι 

είναι προς τα κάτω, ενώ ο 
πληθωρισµός έχει µειωθεί 
σηµαντικά και οι κίνδυνοι 
είναι ισορροπηµένοι», 
τονίζοντας µε έµφαση πως 
«δεν µε πείθει καθόλου το 

επιχείρηµα ότι δεν 
µπορούµε να µειώσουµε 
τα επιτόκια προτού το 
κάνει η Fed - και σχεδόν 
όλοι οι συνάδελφοί µου 
συµφωνούν µε αυτό».

Αλέξανδρος 
Κασιµάτης
akasimatis@protothema.net 

 Σύµφωνα µε το 
Bloomberg, o Ντόναλντ 
Τραµπ, εφόσον κερδίσει τις 
εκλογές του Νοεµβρίου, στο 
πλαίσιο των επαφών που 
κάνει για να στελεχώσει την 
κυβέρνησή του έχει 
συζητήσει να ορίσει υπουργό 
Οικονοµικών τον Τζον 
Πόλσον, τον µεγαλύτερο 
σήµερα µέτοχο της Τράπεζας 
Πειραιώς. 
 Θεωρείται σχεδόν 
βέβαιο ότι µετά τη 
σηµαντική πρόοδο που 
έχουν σηµειώσει οι 
ελληνικές τράπεζες και 
την κερδοφορία τους που 
άγγιξε τα 4 δισ. ευρώ, ο 
SSM θα ανάψει πράσινο 
φως για τη διανοµή 
φέτος µερισµάτων για τη 
χρήση 2023. Η έγκριση 
αναµένεται να δοθεί 
κατά το επόµενο δίµηνο 
και, όπως έχουν 
προαναγγείλει οι 
διοικήσεις, η Εθνική 
σκοπεύει να διανείµει το 
25% µε 30% των 
κερδών, η Eurobank το 
25%, η Alpha Bank το 
20% και η Τράπεζα 
Πειραιώς το 10%. 
Εφόσον o SSM εγκρίνει 
τη διανοµή θα είναι η 
πρώτη φορά έπειτα από 
12 χρόνια όπου οι 
τράπεζες θα δώσουν 
στους µετόχους τους 
µέρισµα. Με βάση την 
περσινή κερδοφορία, 
υπολογίζεται ότι 
συνολικά θα 
διανεµηθούν περίπου 
850 εκατ. ευρώ. 
 Με τον αέρα που έδωσε η 
επιτυχηµένη αποεπένδυση 
του ΤΧΣ και το χαρτί της 
ισχυρής κερδοφορίας που ισχυρής κερδοφορίας που 
παρουσίασαν το 2023, οι 
CEO των συστηµικών 
τραπεζών συµµετείχαν αυτήν 
την εβδοµάδα στο 
µεγαλύτερο 
χρηµατοοικονοµικό road 
show που διοργανώνει κάθε 
χρόνο η Morgan Stanley στο 
Λονδίνο.

ΕΝΤΟΚΩΣ




